


V c a s e j e h o s tud i i e k o l o g i a n e b o l a 
z a v e d e n o u d i s c i p l i n ou , d n e s p o s o 
bi na K a t e d r e e k o l o g i e F H P V PU . 
Vo s vo j e j p r o f e s i o na l n e j k a r i e r e s a 
v e n u j e l i e c i v ym r a s t l i n a m . C i t a j t e 
r o z h o v o r s d o c . I v a n o m S a l a m o n o m 
V r ub r i k e N a s c l o v e k . 

Ked ' sme si dohovaral i sposob, a k ym 
u s ku t o cn ime rozhovor , nav rho l , ci 
nechceme prist' za n im do Kosic po-
zriet' si j eho posobisko na v lastne oci. 
Citajte rozhovor s abso lventom soc i -
alnej prace PBF PU Mgr. M i ros lavom 
Firdom v rubrike Absolvent. 

Nas vzt'ah k svetu, k prostrediu, v k torom z i jeme, o nas vypoveda viae, ako tus ime. To, co povazu jeme za 
neviditerne a samozre jme, sa pri deta i lnejsom pohl'ade stava nahle nal iehavo viditel 'nym, h ias iac im sa o slovo, 
0 kusok nasej vn imavost i . Kym voda tecie, kym je v mraz ivom z imnom dni v dome tepio, kym v letnej horu-
cave najdeme chladok zelene a pr iezracnu oblohu pre unavene oci , pr i j imame to ako samozrejmost ' . Mozno je 
dobre premysl'at' o nesamozre jmost i tychto darov skor, ako nas k tomu prinuti nahly smad . Toto cislo sme sa 
preto rozhodii venovat ' teme ekologia. 
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I Rozhovor s rektorom PU 
prof. RNDr. R. Matiovicom, PhD. 
Prez ivame pomer-
ne turbulentne ob-
dobie. Na celom sve-
te rezonuje problem 
hospodarskej kn'zy. 
Slovenska ekonomi-
ka dopady krfzy uz 
vyrazne pocit'uje. Co 
caka nasu univerzitu? 

Hospodarska krfza je f enomen, k toreho d'alsf 
priebeh je t'azke predikovat'. Nepomozu nam ani 
komparacie s predchadzajucimi kr izami, pretoze 
kontext je iny. Nikdy predtym nebola svetova eko-
nomika globalizovana do takej miery, ako je dnes. 
Sledujeme vzajomne superenie dvoch prudov eko-
nomickeho myslenia. Na jednej strane sa kriza 
pripisuje nekvalif ikovanym zasahom statu a poli-
tikov do hospodarskych procesov 
a na strane druhej sa priciny kri-
zy hl'adaju v ziyhaniach regulacie 
t rhovych procesov. Mysl im si, ze 
vychodiska bude treba hi'adat' me
dzl tymito extremnymi poziciami. 
Nasa univerzita, podobne ako ine 
vysoke skoly, uz prve dopady krizy 
pocitila V znizeni flnancovania vy-
skumnych projektov (VEGA, projekty aplikovane-
ho vyskumu). V pripade pokracovania negativne-
ho vyvoja narodneho hospodarstva a nasledneho 
otvorenia statneho rozpoctu nie su d'alsie dopady 
vyiucene. 

Presovska univerzita 
disponuje solidnym 
potencialom 
na potvrdenie 
statutu univerzity. 

Rozpocet PU na rok 2009 bol schvaleny len 
nedavno. Ktore parametre su kl'ucove pre 
tvorbu zdrojov? Ako by sme mail reagovat'na 
rizika vyplyvajuce z ekonomickej kn'zy? 
Tesi ma, ze po pomerne dihych diskusiach Akade-
micky senat PU schvalil, na svojom zasadnuti 26. 
maja 2009, rozpocet univerzity, ktory povazujem 
sa solidny kompromis medzl zohl'adnenim principov 
zasluhovosti a solidarity. Na jednotl ivych pracovis-
kach si musime uvedomit', ze prilev financii sa od-
vija od vykonov. Rastie vyznam a vaha vykonov vo 
vede, ktore sa meraju poctom a kvalitou vystupov 
(doraz sa kladie na vystupy v karentovanych caso-
pisoch a monografiach), prilevom financii z grantov 
(doraz sa kladie na medzinarodne granty), poctom 
uspesne ukoncenych doktorandov a podobne. Na 
druhej strane dochadza k znizovaniu vahy vyko
nov vo vzdeiavani, ktore sa meraju prepocitanym 
poctom studentov. Prilev f inanci i ovp lyvnuje aj 
kvaiifikacna struktura pracovisk a koeficienty na-
kladovosti pre jednotl ive studijne odbory. Mozno 
teda povedat', ze sa kazdy z nas musi zamerat' na 
produkciu kval i tnych vys ledkov vyskumu, ktory 
ma medzinarodnu dimenziu, neustale si zvysovaf 
kvalifikaciu a budovat'si siet'medzinarodnych kon-
taktov. Musime byt' podstatne uspesnejsi pri zis-
kavani grantov z medzinarodnych schem, ktore su 
menej zranitel'ne a nepodliehaju vykyvom v suvis-

losti s ekonomickou krizou. Z hl'adiska kvalifikac-
nej struktury by vsetci tvorivi pracovnici univerzity 
mail mat' ukonceny treti stupeh vysokoskoiskeho 
studia (PhD.). Z hl'adiska ponuky studijnych progra
mov sa musime orientovat' na klientelu mimo EU, 
teda postupne rozsirovat' moznost! absolvovania 
studia vo svetovych jazykoch. Na tento ucel sme 
zriadili Ustav azijskych studii PU, ktoreho ulohou 
je koordinovat' spolupracu s nasimi azijskymi part-
nermi. 

V akademickej komunite rezonuje otazka 
kompiexnej akreditacie. Ake su sance nasej 
univerzity uhajit'si svoju poziciu? 
Proces kompiexnej akreditacie hodnoti nase vy
s ledky za roky 2002 - 2007. Osobne som pre-
svedceny, ze Presovska univerzita disponuje solid
nym potencialom na potvrdenie statutu univerzity. 

Predpoklada to vsak mobil izaciu 
potencialu kazdeho clena akade
mickej komunity. Na to, aby sme 
boli uspesni , mus ime dosiahnut' 
pinu kva l i f ikovanost ' t vo r l v ych 
pracovn ikov (PhD.) a zvysovat ' 
uroveh nasej vyskumnej prace. 
Bude potrebne postupne opustit' 
trend extenzivneho rastu spojeny 

s masifikaciou vzdelavania na prvych dvoch stup-
noch vysokoskoiskeho studia. Musime zvysit 'doraz 
na kvalitu vzdelavacich aktivit s dorazom na studij
ne programy druheho a tretieho stupna. Mantrou 
nasho obdobia je Internacionalizacia vzdelavania 
a vyskumu. Potrebne je zapojenie do kooperacnych 
sieti. Tvorivi pracovnici, ktori nemaju skusenost i 
s pracou so zahranicnymi partnermi a nedisponuju 
cudzojazycnou kompetenclou, postupne stracaju 
konkurencieschopnost' na akademickom trhu prace. 

Na dosahovanie spommanych cierov budeme 
potrebovat' ziepsit' nasu pozi'ciu a vzdeiava-
ciu, vyskumnu a sociainu infrastrukturu. Ake 
kroky podnlkio vedenie PU v tomto smere? 
V tejto oblast i sme zaznamenal i vy razne uspe-
chy. Zasadnym sposobom sa nam podarilo zlepsit' 
medzinarodnu reputaciu univerzity. Boli sme pri-
jat i do exkluzivneho klubu EUA (Europska asoci-
acia univerzit), ktory zdruzuje najlepsie europske 
univerzity. Stall sme sa spoluzakladatefom EMU-
NI (Euromediterannej univerzity) ako jedina slo
venska vysoka skola. Prijali nas taktiez do Danube 
Rector 's Conference. Podarilo sa nam ziskat 'dve 
centra excelentnosti, co znamena financny prinos 
V objeme 1,892 mil. eur, ale tiez potvrdenie kvali
ty nasej pozicie v oblasti vyskumu. Uspesny bol aj 
nas projekt v d'alsej vyzve a ziskali sme 4 915 mil. 
eur na modernizaciu infrastruktury a IKT univerzi
ty. Univerzita je partnerom v rozsiahlom medzina-
rodnom projekte UNESCO pod vedenim univerzity 
V Nikozii. Uspesne boli aj d'alsie podane projekty 
medzinarodnej spoluprace, kde PU vystupuje ako 
ziadatel'a zdruzuje v konzorciach ine europske uni-
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verzity. Dalsie projekty sme podali a mnohe su 
V stadiu pripravy. Okrem toho sa budu realizovat' 
d'alsie investicne aktivity financovane zo statneho 
rozpoctu. Najvacsou z nich je rekonstrukcia a do-
stavba arealu na Ul. 17. novembra (byvala zaklad-
na skola). 

Pan rektor, blizi sa zaver akademickeho roka, 
druheho vo Vasom funkcnom obdobi. Naroky 
na zamestnancov rastu. Ake konkretne kroky 
ste ucinili na ziepsenie pracovneho prostre
dia a ohodnotenia zamestnancov? 
Predpok ladame, ze pracovne prostredie sa vy-
lepsi real izaciou spominanych infrastrukturnych 
projektov. Zriadi l i sme fond konkurenc ieschop
nost!, z ktoreho podporujeme garantov studijnych 
programov, ktore su predmetom kompiexnej akre
ditacie, nositefov vyznamnych grantov a autorov 
povodnych vedeckych prac uverejnenych v karen

tovanych casoplsoch. Zriadili sme Vydavatel'stvo 
PU, ktore zlepsi moznost! publikovania monografii 
a vedeckych casopisov a inych publikacii na uni
verzite. Pracovnikom univerzity sme ponukli sko-
lenia v oblasti cudzich jazykov a statistiky. Zrusili 
sme poplatky za pouzivanie plavarne pre zamest
nancov a rozsirili sme hodiny jej vyuzivania. Vy-
tvoril i sme predpoklady na vyraznejsie zvysenie 
kvality stravovacich sluzieb v jedaini a bufetoch. 
V spolupraci s fakultami pripravujeme d'alsie be-
nefity (napr. fyzioterapeuticke sluzby a podobne). 
Sledujeme del', aby sa vsetci tesili z toho, ze pra-
cujij a studuju na Presovskej univerzite. Pri tej
to prilezitosti by som sa rad pod'akoval vsetkym 
pracovnikom a studentom univerzity za vykonanu 
pracu V konciacom akademickom roku a prajem 
vsetkym, aby nacerpali nove sily a energiu, ktoru 
budeme potrebovat' v novom akademickom roku 
2009 - 2010. Zhovarala sa PhDr. L Adamova 

Kalendarium Rektoratu Presovskej univerzity 
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1. 4. 2009 Oddelenie vonkajsich vzt'ahov PU v spolupraci s prodekanmi pre zahranicne vzt'ahy vsetkych fakult 
PU organlzovalo testovacle derby studentov, ktori prejavlli zaujem o studentsku mobilitu na niektorej z europ-
skych Instltucii vysokoskoiskeho vzdelavania v ramci programu Erasmus. Z celkoveho poctu 93 prihiasenych 
zaujemcov bolo na zaklade pisomneho testu a ustneho pohovoru vybratych 55 studentov, ktori prostred
nictvom programu Erasmus vyuziju prilezitost' studovat jeden semester na univerzitach v Ceskej republike, 
Grecku, Francuzsku, Pofsku, Rakusku, Spanielsku, Taliansku a vo Vel'kej Britanii. 
6. 4. 2009 rektor PU prof. RNDr. Rene Matlovic, PhD., a prorektorka pre vonkajsie vzt'ahy doc. PhDr. Iveta Ko
valcikova, PhD., prijali na pode rektoratu PU riaditel'ku Fulbrightovej nadacie I odbornikov z USA, ktori v tomto 
akademickom roku posobia na PF, FF a FM PU v ramci stipendia Fulbrightovej nadacie. 
8. 4. 2009 rektor PU prof. RNDr. Rene Matlovic, PhD., a prorektor pre vedu, doktorandske studium a akredita-
ciu prof. PhDr. Peter Konya, PhD., sa v priestoroch rektoratu PU stretii s novinarmi, ktorych informovali o vy-
hodnoteni sut'aze Pamatnik neznej revolucie. Socharske dIelo bude umiestnene v priestore Vysokoskoiskeho 
arealu na Ulici 17. novembra v Presove. Vit'azom sutaze sa stal Mgr. Art. Jarosiav Drotar. 
14. 4. 2009 sa prorektorka PU pre oblast vonkajsich vzt'ahov doc. PhDr. Iveta Kovalcikova, PhD., stretia so 
zastupcom Useku marketingu Slovenskej sporitefne. Predmetom rokovania bola zmluva o spolupraci medzl 
PU a SLSP. 
15. 4. 2009 rektor PU prof. RNDr. Rene Matlovic, PhD., udelil titui Doctor honoris causa Presovskej univerzity 
V Presove diplomatovi, odbornikovi nâ  medzinarodne pravo, neiinaynemu propagatorovi slovenskej kultury 
a absolventovl Filozofickej fakulty UPJS v Presove, vervyslancovi v Spanielsku - PhDr. Janovi Valkovi. 
16. 4. 2009 rektor PU prof. RNDr. Rene Matlovic, PhD., v sprievode prorektora PU prof. PhDr. Petra Konyu, 
PhD., navstivil Debrecinsku univerzitu v Debrecine, ktora s viae ako 33 tis. studentmi a 7 tis. pracovnikmi patrl 
medzl najvacsie macfarske univerzity. Okrem navstevy ustavov historie a geografie sa stretnutie s rektorom 
Debrecinskej univerzity dr. Laszlom Fesusorn nieslo v znameni podpisania zmluvy o vzajomnej spolupraci 
oboch univerzit. 
17. 4. 2009 prorektorka PU pre oblast' vonkajsich vzt'ahov doc. PhDr. Iveta Kovalcikova, PhD., v Bratislave ro-
kovala so zastupcami SAIA a SAIAC o moznostiach intenzivnejsleho cerpania grantovych prostriedkov (ktore 
ponukaju tieto institucie akademickej medzinarodnej spoluprace) pracovnikmi PU. 
20. 4. - 21. 4. 2009 sa prorektorka PU pre oblasf vonkajsich vzt'ahov doc. PhDr. Iveta Kovalcikova, PhD., 
zucastnlia na stretnuti zastupcov univerzit zdruzenych v akademickej sieti Danube Rector's Conference v Ma-
ribore (Slovinsko). Ucelom stretnutia boli prezentacie prikladov uspesnej praxe v oblasti Internacionalizacle 
V partnerskych instituclach i rokovania o vytvarani strateglckych partnerstiev pri podavani projektov EU. 
23. 4. - 24. 4. 2009 sa realizovala priprava projektu Erasmus MUNDUS. V nemeckom Hannoveri sa konalo 
stretnutie zastupcov 4 univerzit z Vefkej Britanie, Nemecka, Estonska a Slovenska. Zastupcovia univerzit spra-
covali a na posudenle Europskej komisll predlozill medzinarodny vedecko-vyskumny projekt orlentovany na 
problematiku socialnej inkluzie. PU reprezentovala prorektorka pre oblasf vonkajsich vzt'ahov doc. PhDr. Iveta 
Kovalcikova, PhD. 
26. 4. - 28. 4. 2009 rektor PU prof. RNDr. Rene Matlovic, PhD., navstivil Srbsko. S rektorom Belehradskej univer
zity prof. dr. Brankom Kovacevicom podpisali kooperacnu zmluvu o rozsireni existujucej spoluprace. Pocas pobytu 
V Srbsku navstivil rektor aj komunity dolnozemskych Slovakov v Hajdusici, KovacicI a Selencl. V Novom Sade ro-
koval s biskupom evanjellckej cirkvi a. v. v Srbsku Samuelom Vrbovskym o aktualnej situacil slovenskej komunity 
vo Vojvodlne. 



21. 4. 2009 Oddelenie vonkajsich vzt'ahov PU organlzovalo po-
hovory so studentmi PU, ktori prejavlli zaujem o odborne staze 
V ramci programu Erasmus organizovane v krajinach Europskej 
unie. Z prihiasenych zaujemcov v celkovom pocte 42 studentov 
mala najvacsie zastupenie Fakulta zdravotnictva s 20 prihiasenymi 
studentmi. Z ostatnych fakult PU mali svoje zastupenie Filozofic-
ka fakulta, Fakulta humanitnych a prirodnych vied, Pedagoglcka 
fakulta a Fakulta manazmentu. Studenti siahali po renomovanych 
pracoviskach ako napr. multlmedialne studia v Ceskej republike, 
Nemecku, Spanielsku a vo Vel'kej Britanii, vyskumne strediska 
a muzea vo Vel'kej Britanii, pol'ske a ceske instituty socialnej prace 
cl hotelove zariadenia v Grecku a vo Francuzsku. 
24. 4. - 26. 4. 2009 sa internatne radio PU v Presove Radio PaF 
zucastnilo na 5. rocniku sut'aze s nazvom Radiorallye 2009 - na 
celoslovenskej prehliadke tvorby internatnych rozhlasovych studii, 
klubov a kruzkov. Radio PaF v konkurencii ostatnych osmich radii 
obsadllo styri prve, tri druhe a styri tretie miesta, cim si vysluzilo 
cestne uznanie za najuspesnejsi prihiaseny kolektiv. 
28. 4. 2009 sa PU ako clen Europskej asociacie Erasmus koordlna-
torov mala moznost' zucastnif na jubilejnej 5. konferencii koordi-
natorov v ramci EU. Hostitel'om bola Cyperska univerzita v Nikozii, 
ktora prijala zastupcov z 27 krajin. PU na podujati reprezento
vala Dr. Nad'a Pollakova, institucionalna koordlnatorka programu 
Erasmus, tazlskom prezentacii a workshopov bola analyza dote-
rajsich aktivit a skusenosti v ramci mobilit a stazi studentov a uci-
tel'ov a definovanie priorit na nadchadzajuce obdoble. Paralelne 
so zasadnutiami sekcii prebiehala prezentacia univerzit takmer 
vsetkych zastupitel'skych krajin. V silnej konkurencii sa mohia PU 
zvlditefnlf vd'aka vytvarnym pracam studentov FHPV Miriam Brt-
kovej a Romana Krisandu. Radostnym a pozitivnym vyvrchole-
nim konferencie bolo udelenie 1. ceny za plagat Erasmus Roma
na Krisandu, co svedci o konkurencieschopnosti nasich studentov 
V ramci EU. 
29. 4. - 30. 4. 2009 bola PU organizatorom 49. zasadnutia plena 
Slovenskej rektorskej konferencie, na ktorej sa stretii rektori vy-
sokych skol a univerzit z celeho Slovenska. 
V aprili 2009 bol schvaleny Projekt 5.1 Modernizacia IKT a in
frastruktury Presovskej univerzity v celkovej sume 5 173 421,34 
EUR (155 854 491,25 SK) - financne prostriedky su urcene na 
stavebne prace (vymena okien na SD, vymena okien - vestlbul 
VSA, elektroinstalacie, siete, servery, ziepsenie podmienok pre 
vzdelavaci proces, modernizacia priestorov). 
V aprili a maji 2009 prorektorka PU pre oblast' rozvoja, Informati-
zacie a hodnotenia kvality doc. Ing. Jana Burgerova, PhD., v spo
lupraci s pracovnikmi CVT vypracovali navody pre cinnosti v MAIS, 
bezpecnostny projekt a prevadzkovy poriadok MAIS. Preblehalo 
priebezne odstrahovanle nedostatkov, riesenie urgentnych liloh na 
fakultach, priebezne upgrade systemu - instalacia novych verzii 
MAIS. 
V aprili a maji 2009 bol v ramci OPVaV opatrenia 2.1 Podpora 
rozvoja vyskumu a vyvoja v centrach excelentnosti pripravova-
ny projekt, ktory nadvazuje na existujuce Centra excelentnosti -
d'alsie investicie do budovania CE na PU ako spickovych pracovisk 
vedy a vyskumu. 
V maji 2009 v ramci OPVaV opatrenia 2.2 Podpora aplikovaneho 
vyskumu, vyvoja a transferu technologii v oblasti energie a ener-
getiky na zaklade dohody s UK Bratislava prebiehala priprava 
projektu - vybudovanle fotovoltarickej elektrarne na PU - alter-
nativny zdroj energie. (PU - partner v podavanom projekte). 
V maji 2009 bol schvaleny projekt PU - EILC (Erasmus Intensive 
Language Course), na zaklade ktoreho bude PU ponukat' v d'al-
som akademickom roku intenzivny kurz slovenskeho jazyka pre 
zahranicnych Erasmus studentov, ktori absolvuju studijny pobyt 
na roznych slovenskych univerzitach. 
4. 5. 2009 sa konalo zasadnutie Kolegia rektora PU. 
5. 5. 2009 Oddelenie medzinarodnych programov PU pozvalo na 
podu PU riaditel'ku a zastupkyhu SAIA Bratislava. Predmetom sti-
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mulacneho stretnutia s prodekanmi pre oblast' zahranicnych vzt'ahov aj inych zaujemcov z PU bola prezen
tacia analytickej komparativnej studie o rezervach PU v porovnani s ostatnymi slovenskymi univerzitami 
pri cerpani financnych prostriedkov pre internacionalizaciu. Zastupkyne SAIA prezentovali proces ziskania 
grantov i uspesnost PU v poslednych rokoch v porovnani s d'alsimi slovenskymi Instituciami vysokoskoiskeho 
vzdelavania. 
9. 5. 2009 sa prorektorka PU pre oblast' vonkajsich vzfahov doc. PhDr. Iveta Kovalcikova, PhD., stretia so za
stupcami Katedry filozofie FF PU a jej zahranicnymi partnermi, ktori sa zucastnili na Medzinarodnej vedeckej 
kantovskej konferencii CLOVEK - DEJINY - KULTURA III. Predmetom rokovania bola analyza schem projektov 
d'alsej multllateralnej spoluprace. 
11. 5. 2009 zasadala Rada pre medzinarodnu spolupracu PU. Prorektorka PU doc. PhDr. Iveta Kovalcikova, 
PhD., spolu s prodekanmi pre oblast' zahranicnych vzt'ahov PU analyzovali uroveh a kvalitu internacionaliza-
cie na jednotlivych fakultach v roku 2008 v sulade so stanovenymi indlkatormi kvality. Prodekani informovali 
0 priorltach a strategiach fakult zameranych na zvysenie kvality vystupov v oblasti medzinarodnej akademic
kej spoluprace v nasledujucom obdobi. 
12. 5. - 13. 5. 2009 sa rektor PU prof. RNDr. Rene Matlovic, PhD., zucastnil na Vedeckej rade Prirodovedeckej 
fakulty Univerzity Palackeho v Olomouci. 
14. 5. 2009 sa pod vedenim prorektorky PU doc. PhDr. Ivety Kovalcikovej, PhD., koordinatorky projektu me
dzinarodnej spoluprace TELL na PU, konalo stretnutie 5 pedagogov a 10 studentov z FHPV a FF PU, ktori sa zu-
castnla na dvojtyzdennej letnej skole v tureckej Antaiyi zameranej na didaktiku vyucovania jazykov. Projekt 
je financne podporeny v ramci programu IP Erasmus. 
15. 5. 2009 studenta Romana Krisandu ocenll rektor PU za reprezentovanie PU a ziskanle prvej ceny v me
dzinarodnej sufazi programu ERASMUS v Nikozii - Najlepsi plagat. 
16. 5. 2009 sa rektor PU prof. RNDr. Rene Matlovic, PhD., zucastnil na podujati Dni priatel'stva, organlzovanom 
na statnej hranici Vysne Nemecke - Uzhorod. 
18. 5. 2009 rektor PU prevzal z ruk podpredsedu vlady a minlstra skolstva SR Jana MIkolaja certlfik^ty o ude-
leni centler excelentnosti - Centrum excelentnosti ekologie zivocichov a cloveka a Lingvokulturologicke a pre-
kiadatefsko-tlmocnicke centrum s celkovou podporou ich cinnosti vo vyske 1 892 tis. eur. 
21. 5. 2009 sa konala tiacova beseda s rektorom PU prof. RNDr. Rene Matiovicom, PhD., dekanom FHPV PU 
prof. RNDr. Ivanom Bernasovskym, DrSc, a prodekanom pre vedu a doktorandske studium FF PU prof. PhDr. Jo-
zefom Sipkom, PhD., na temu novovznikajucich centier excelentnosti na PU. 
22. 5. 2009 sa rektor PU zucastnil na Vedeckej konferencii organizovanej na Univerzite Mateja Bela v Banskej 
Bystrici. 

26. 5. 2009 zasadal Akademicky senat PU. i H R I H H H B i ^ l H H j l H H H H H H H H I ^ H ! 
28. 5. 2009 spanielsky vel'vyslanec Jose Angel Lopez Jorrin navstivil PU. 
3. 6. - 4. 6. 2009 prorektorka PU pre oblast' vonkajsich vzt'ahov doc. PhDr. Iveta Kovalcikova, PhD., pre-
zentovala strategiu prenosu kreditov a uznavania studia v zahranici - problemy a pozitiva na PU v Rade pre 
zahranicnu spolupracu Danube Rector's Conference v chorvatskom Zadare. Dalsie temy rokovania medzina-
rodneho gremia boli: Lifelong learning - advantages and possible difficulties, Qualification framework and 
employability. 

Ka lendar ium fakult Presovskej univerz i ty 
„Studenti VS Dekan FM" - pod takymto nazvom sa 19. 3. 2009 v aule na UlicI 17. novembra uskutoCnIlo stret
nutie clenov akademickej obce Fakulty manazmentu PU v Presove. S dekanom fakulty prof. Dr. Ing. Rober-
tom Stefkom, PhD. a d'alsimi zastupcami vedenia fakulty hovorlli studenti prevazne o moznostiach zlepsenia 
a zefektivnenia vzajomnej komunikacie a podmienkach studia. Pre vel'ky zaujem studentov planuje vedenie 
FM PU podobne neformalne stretnutia uskutocnovat' pravldelne, kazdy akademicky rok. 
26. 3. 2009 sa na pode GTF PU uskutocnila vedecka konferencia s medzlnarodnou ucast'ou Spev v byzant-
sko-slovanskej liturgll. Na konferencii vystupili odbornici z teorle byzantskej hudby a llturgickeho spevu zo 
Slovenska, Ceska, Ukrajiny, Mad'arska a Kanady. 
Na prezentacii skol a skolskych zariadeni, ktora sa uskutocnila 30. 3. 2009 v presovskom PKO pri prilezitosti 
Dna ucltel'ov - Rezortneho dha pracovnikov skolstva a vedy, predstavlla FM PU svoj novy filmovy dokument 
a informacnu brozuru pre zahranicnych studentov v anglickom jazyku. Film si v spolocnosti jeho autorky 
PhDr. Martiny Ferencovej, PhD., prezrel I primator Presova JUDr. Pavel Hagyari. Zaujemcovia ho mozu najsf 
na webovej stranke FM PU www.unlpo.sk/fm. Dotlac informacnej brozury v anglictine sa pre vel'ky zaujem 
studentov I pedagogov uskutocni v septembri 2009. 
17. 4. 2009 sa studenti FZ PU studijneho odboru osetrovatel'stvo pridall k ostatnym dobrovol'nikom v ram-

^ 2 ci akcie Deh narcisov, aby svojou aktivnou ucast'ou podporlli kampah, ktorej ciel'om je vnlesf problematiku 
g< boja proti rakovine, ako aj pravdu o sucasnom postaveni chorych na Slovensku blizsie k I'ud'om, prehibit' vo 

verejnosti zaujem o riesenie problematlky onkologickych ochoreni a ziskat' pehazne prostriedky na podporu 
vyskumnych projektov, nakup pristrojoveho vybavenia, publikacnu cinnost' a programy urcene onkotogickym 
pacientom. Vzhfadom na profesionalne zameranle studenti okrem zbierky dobrovol'nych financnych prostried
kov podporovall zaujem obyvatel'stva o problematiku prevencie nadorovych ochoreni. Deh narcisov sa v na-

I a 
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som meste skoncil uspesne, vyzbieralo sa 13 589 €. Na celkovej sume tvoria podlel aj sponzorske prispevky 
V sume 300 € ziskane dekankou FZ PU prof. PhDr. Annou Eliasovou, PhD., pocas charltativnej akcie konanej 
vo Via Magna. 
20. 4. 2009 sa pod vedenim trenerky Mgr. Terezie Slancovej, PhD., zucastnili studentky FS PU na celosloven-
skom finale Vysokoskolskej ligy vo volejbale v kategorii zlen, rovnako pod vedenim Mgr. Petra Vahovskeho 
mala FS PU zastupenie v celoslovenskom finale vysokoskolakov aj v kategorii muzov. 
Katedra sportovej humanistiky a kinantropologie FS PU usporiadala 21. 4. 2009 fakultne kolo SVGA. Sut'azllo 
sa V dvoch teoretickych sekciach a sekcii pohybovych skladieb. Motivaciou pre sut'azlacich v teoretickych sek
ciach bola udel'ovana Cena dekana FS PU v spolupraci s Dexia bankou o najlepsiu studentsku vedecku pracu 
vo vedach o sporte. V spolocnej sekcii vednych odborov sportova kinantropologia a humanistika ocenenie 
ziskal Be. P. Cech, v kategorii doktorandov Mgr. M. Koklnda. V sut'azi pohybovych skladieb v sportovej sekcii 
prvenstvo ziskala skupina Chaoszina to je psina a v tanecnej sekcii skuplna Retro Fashion. 
23. 4. 2009 sa uskutocnil d'atsi rocnik Studentskej vedeckej konferencie, ktory organizovala Katedra kniz-
nicnych a slovakistickych studii FHPV PU v spolupraci s Katedrou ceskeho jazyka a literatury s didaktikou 
Pedagogickej fakulty Ostravskej univerzity. Sest'ceskych a sedem slovenskych studentov (P. Neuvlrthova, V, 
Andrascikova, K. Jurcova, B. Kl'ucarova, T. Polak, M. Suraba, D. Olejarova) prezentovalo formou videokonfe-
rencle svoje prace z literarnointerpretacnej, jazykovednej ci masmedlalnej oblasti. Tematlcky roznorode, no 
kvalitativne vyrovnane prispevky zaujali a vyvolali zlvu, miestami aj polemlcku diskusiu medzl presovskym 
a ostravskym publikom. 
23. 4. 2009 sa na GTF PU konala medzlnarodna vedecka konferencia Personalizmus a sucasnost'. Na organizacii 
sa podiel'alo pat' instltucii - okrem domacich Katedry filozofie a rellglonlstiky GTF PU a USKI - pobocky v Pre
sove aj tri zahranicne Institucie - Polskle Towarzystwo Filozoficzne - Oddziat w Cieszynie, Zakfad Antropologii 
Kultury i Filozofii Cztowieka, ATM w Bielsku-Biatej, Sekcja EtykI UKSW w Warszawie. Medzl prednasajucimi bol 
aj koslcky pomocny biskup a garant studijneho programu religionistika na GTF PU prof. Stanislav Stolarik. 
24. 4. 2009 vydavatel'stvo Oxford University Press v spolupraci s Katedrou anglickeho jazyka a literatury FHPV 
PU a Metodicko-pedagogickym centrum v Presove zorganizovalo prednasku Toma Hutchlnsona na temu Pribeh 
ako efektivny sposob vyucovania anglictlny. V aule PU sa stretio viae nez dvesto ucltel'ov anglictiny zakladnych 
a strednych skol z presovskeho a kosickeho kraja, ktori sa dozvedell, ako efektivne obohatit' vyucovanie ang
lickeho jazyka. Pocas otvoreneho fora, ktore nasledovalo po prednaske, Tom Hutchinson odpovedal na otazky 
pritomnych ucltel'ov. Autogramiada, o ktoru bol vel'ky zaujem, dostojne ukoncila jeho navstevu v Presove. 
28. 4. 2009 sa na FF PU pod zastitou dekana FF PU prof. PhDr. Rudolfa Dupkalu, CS c , konala 5. studentska 
vedecka konferencia. Vystupilo na nej 100 studentov v nasledujucich sekciach: Sekcia estetiky, kulturologie 
a vied o umeni, Sekcia filozofie a etiky, Sekcia historie, Sekcia politologie, Sekcia masmedii, Sekcia jazykovedy, 
Sekcia prekladatel'stva a timocnictva, Sekcia literarnej vedy a Sekcia psychologie, pedagogiky, andragogiky 
a socialnej prace. 
28. - 29. 4. 2009 PBF PU navstivil prof. Petri Piiroinen z Univerzity v Joensuu z Finska. V priebehu dvoch 
dni predniesol zaujimave prednasky tykajuce sa detailnej prezentacie jeho domovskej Univerzity v Joensuu 
a historie Pravoslavnej cirkvi vo Finsku. Na druhy deh prof. P. Piiroinen priblizil problematiku prekladov litur-
gickych textov do finskeho jazyka. Prednasky zaujali nielen studentov, ale aj vyucujucich, co sa odzrkadlllo 
na obohacujucej diskusli. 
29. 4. 2009 sa v Banskej Bystrici konalo celoslovenske kolo SVA, na ktorej sa zucastnili aj studenti FS PU. 
Okrem studentov mala FS PU zastupenie aj v jednotlivych komlslach. V komlsii pre pohybove skladby rozho-
dovala Mgr. Danka Drackova, PhD., v sekciach teoretickych Mgr. Robert Kandrac, PhD., a v sekcii sportova 
kinantropologia a edukologia Mgr. Terezia Slancova, PhD. 
V dhoch 4. - 6. 5. 2009 sa na GTF PU konali prednasky Dr. Karia Sladka z Katolickej teologickej fakulty katedry 
teologickej etiky a teologie spirituality Karlovej univerzity v Prahe na temy: Definicia splritualnej teologie a jej 
vzt'ah k teologickym disclplinam, Trinitarne vychodiska splritualnej teologie a Mystika v Cirkvi. o 

5. 5. 2009 Katedra praktickeho bohoslovia PBF PU organizovala I. rocnik studentskeho vedeckeho seminara na 
temu: PRAVOSLAVIE A SUCASNOST. Na uvod sa ucastnlkom prihovorili prof. ThDr. Jan Zozul'ak, PhD., dekan 
PBF PU, a prof. ThDr. Peter Kormanik, PhD., veduci katedry. Studenti prezentovali zaujimave a putave prispev
ky z roznych teoreticko-praktickych oblasti pravoslavnej teologie, co sa prejavilo aj vo vzajomnej diskusii. 
5. - 6. 5. 2009 sa v Roku svateho Pavia uskutohnila medzinarodna vedecka konferencia Pavlova retorika na 
pozadi Stareho zakona. Konferencia sa konala v ramci II. Biblickych dni na GTF PU. Ciefom konferencie bolo 
priblizit' miesto a vyznam Stareho zakona v teologii apostola Pavia. 
12. 5. 2009 zorganizovali studenti FS PU v spolupraci s mestom Presov a s MS na Budovatel'skej ulici pod 
vedenim PaedDr. Klaudie Zuskovej, PhD., Rozpravkovo-sportove dopoludnle pre deti 15 presovskych mater-
skych skol. 
28. 5. 2009 PU navstivil spanielsky vel'vyslanec Jose Angel Lopez Jorrin. V sprievode Maria Herrera Ramireza, 
osobneho asistenta honorarneho konzula, a Marie Rosy Recio Crespo, lektorky spanlelskeho jazyka a kultury, •=7" 
ho na pode PU privitala a rokovanie viedia prorektorka PU pre vonkajsie vzt'ahy doc. PhDr. Iveta Kovalcikova, 
PhD. Na stretnuti, predmetom ktoreho bolo zhodnotenie urovne a kvality vzt'ahov PU s akademickymi partner
mi V Spanielsku i analyza d'aisich moznych bllateralnych vzt'ahov v r^mci schem Europskej Unie, bola pritomn^ 
aj veduca Katedry spanielskeho jazyka a literatury FF PU Mgr. Adriana Kozelova. Spanlelskeho vel'vyslanca 
zaujimala historia a sucasny stav vyucovania Spanielskeho jazyka na PU, predmetom rokovania bola aj buduca 
mozna spolupraca PU a VeI'vyslanectva Spanielskeho kral'ovstva pri umiesthovani Studentov na stazach LLP 
Erasmus v Spanielsku I pri zabezpecovani Studljnej literatury pre studentov spanielskeho jazyka. 
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Fond konkurencieschopnost i na PU 

D. 

Pred niekol'kymi dhami schvalil Akademicky senat PU novy rozpocet na rok 2009. Jednou 
z jeho novych kapitoi v tomto aj predchadzajucom roku je Fond konkurencieschopnos

ti, z ktoreho su vacsimi ci mensimi sumami odmehovani „niekton" zamestnanci univerzity. 
Pri rokovaniach o tvorbe rozpoctu i v senate fond boi a stale je predmetom viacerych ota-
zok a vacsine akademickej obce nie je jasny mechanizmus jeho prerozdel'ovania. Na zmysei, 
poslanie a ciele fondu konkurencieschopnosti sme sa opytali prof. PhDr. Petra Konyu, PhD., 
prveho prorektora Presovskej univerzity. 

Takze, pan prorektor, aky je zmysei a ciei' fondu? 
Fond konkurencieschopnosti PU zriadii pan rektor zaciatkom roka 2008 na odmenenie tych aktivit pe-
dagogickych a vyskumnych zamestnancov, ktore posiinuju konkurencieschopnost' univerzity na trhu 
vysokoskoiskeho vzdeiavania. Za taketo aktivity boii oznacene: predovsetkym garantovanie magister-
skych a doktorandskych studijnych programov a odborov habiiitacii a inauguracii, ziskanle vyskumnych 
projektov zo zahranicnych a narocnych domacich grantovych projektov (APVV, AV, MVTS) a pubiikova-
nie povodnych vedeckych prac v karentovanych vedeckych casoplsoch. To su as! hiavne aktivity, ktore 
zabezpecuju nase postavenie v strukture vysokych skoi na Siovensku a vyznamnou mierou sa podiei'aju 
na tvorbe rozpoctu. Zjednodusene mozeme povedat', ze ciel'om fondu je prispiet' k udrzaniu takychto 
koiegov na univerzite, aby neodisii „ku konkurencii". 

Zmeniia sa koncepcia fondu a skiadba odmehovanych aktivit po skusenostiach z minuieho 
roku? 
Ano. Predovsetkym sme v tomto roku pristupili aj k odmeneniu garantov bakaiarskych studijnych progra-

Centrum celozivotneho a kompetencneho 
vzdelavania na PU 

Centrum celozivotneho vzdeiavania Presovskej univerzity v Presove (CCKV PU) bolo zriade-
ne na zaklade rozhodnutia Akademickeho senatu PU 9. oktobra 2006. O jeho poslani sme 

sa porozpravali s jeho riaditet'om, PhDr. M. Javorom, PhD. 

Pan riaditel', pred niekol'kymi mesiacmi ste sa stall novym riaditerom CCKV PU. Mdzete nam 
priblizit'cinnost'a hiavne oblasti posobenia tejto institucie? 
Podi'a nedavno prijateho statutu CCKV PU je jeho posianim priprava, organizacia a zabezpecenie akti
vit V ramci vysokoskoiskeho a celozivotneho vzdeiavania, ktore sa uskutocnuje najma v zmysie zakona 
0 vysokych skolach. Centrum tvori 5 utvarov. Ustav jazykovych kompetencii, Ustav digitalnych kompe
tencii, Detska univerzita, Univerzita tretieho veku a Audiovizualne studio. Ustavy zabezpecuju vyucbu 
jazykovych a digitalnych kompetenci i pre studentov vsetkych fakult PU. Centrum spoiu zabezpecuje 
vyucbu viae ako 400 predmetov. Tomu zodpoveda aj narocna pripravna a organizacna cinnost', ked'ze 
centrum ma len necelu dvadsiatku zamestnancov. Sme radi, ze sa podarilo pod CCKV integrovat' aj lo-
gicku sucast' procesu celozivotneho vzdeiavania - Presovsku detsku univerzitu, ktorej druhy rocnik sa 
bude konat' v dhoch 6. - 10. jula 2009. Univerzita tretieho veku je uspesnym projektom s niekol'kymi 
desiatkami studentov v Presove a v Spisskej novej Vsi. Audiovizualne studio je pracoviskom, ktore ma 
za ulohu podporovat' vsetky formy edukacie, vedy a vyskumu na PU. Ide o audiovizuainu podporu, ci 
uz priamu, alebo nepriamu. Centrum prostrednictvom Ustavu jazykovych kompetencii organizuje vel'mi 
uspesne jazykove kurzy pre zamestnancov PU. 

Ake nove ciele, zamery ci vizie ste do cinnosti Centra priniesti? 
CCKV je centrom, ktore rozsiruje a prepaja rozne formy sposoby a metody vzdeiavania. Proces vzdela
vania vo vseobecnosti podlieha v poslednej dobe vyraznym celospolocenskym vplyvom, ako su techno-
logicke inovacie, definovanie novych kompetencii, multiodboroyost' naliehavych problemov. Ciele a vizie 
su V podstate rovnake, ale efektivita a prostriedky na ich napthanie sa musia vyiepsovat'. Usiiujeme sa 
0 zjednodusenie a zefektivnenie zabezpecovania niektorych kl'ucovych kompetenci i, co vzhl'adom na 
urcitu zotrvacnost' pouzivanych vzdelavacich organizacnych foriem nie je vzdy jednoduche. Prvy vel'ky 
zamer mojho posobenia boi naplneny schvalenim Statutu a Organizacneho poriadku CCKV. Ide o ramcove 
dokumenty, na ktorych mozeme stavat'. Prve mesiace mojho posobenia boli naplnene snahou o vycistenie 
Centra od cinnosti, ktore do neho nepatria. Ide napriklad o servis didaktickej techniky. Na druhej strane 
sme vel'mi radi prijali ponuku vedenia univerzity na organizovanie d'aisich foriem vzdelavania. Dalsim 
ciel'om je presvedcit' vedenie vsetkych fakult, ze CCKV je pre nich najlepsim partnerom na zabezpece-



mov, na co vlani, kvoli ich vysokemu poctu, nebol vo fonde dostatok prostriedkov. Takisto sa pan rektor 
rozhodoi odmenit 'garantov novych podanych doktorandskych studijnych programov, prediozenych na 
akreditaciu. Podotykam, ze vo vsetkych pripadoch hovorime o aktivitach za rok 2008. 

Viete uz teraz povedat', ci planujete d'alsie zmeny v skladbe odmehovanych cinnosti z fondu 
na nasledujuci rok? 
Samozrejme, skusenosti i podnety zo strany akademickej obce uz teraz ukazuju, ze by boio vhodne 
odmenit'aj d'alsie aktivity, vykonavane pocas roku 2009. Planujeme napr. odmenit'autorov kvalitne pri-
pravenych vyskumnych projektov (APVV, AV, zahranicnych, medzinarodnych), aj ked'nebudu financova
ne, ale zaroven nebudu vyiucene pre formalne ci obsahove nedostatky. Podobne zvazujeme odmenenie 
autorov vedeckych monografii, ktore v sucasnosti prinasaju nezanedbatel'ne prostriedky do rozpoctu 
univerzity. A nevylucujem, ze v priebehu roka sa ukazu este d'alsie priority. 

A na zaver este jedna otazka, ako motivacia ucitel'skej casti akademickej obce. Mdzete nam 
povedat', ake sumy boli v tomto roku z fondu prerozdelene? 
Samozrejme, mozem, ale bez mien, podi'a jednotlivych kategorii. Za garantovanie studijnych programov 
boli priznane osobne priplatky, mesacne v sume 250 € za doktorandske programy a odbory habiiitacii 
a inauguracii, 200 € za magisterske programy a 50 € pre docentov za garantovanie bakaiarskych (aj 
ucitel'skych magisterskych) a spolugarantovanle doktorandskych studijnych programov (resp. aj odborov 
habiiitacii a inauguracii). Osobny priplatok vo vyske 200 € mesacne dostavaju aj riesitelia medzinarod
nych vyskumnych projektov (6. a 7. RP) Za d'alsie uvadzane cinnosti boli udelene jednorazove odmeny, 
a to V sume 200 € za publikovanie vedeckych prac v karentovanych casoplsoch (iba jedna, bez ohl'adu 
na pocet prac), 350 € za ziskanle domaceho vyskumneho projektu z narocnejsich grantovych schem 
(APVV a AV) a rovnaka ciastka za vypracovanie noveho doktorandskeho studijneho programu a jeho 
predlozenie na akreditaciu. Zhovarala sa Ing. Vladimira Dahkova 

nie jazykovych a digitalnych kompetencii tak z odborneho, ako aj ekonomickeho hl'adiska. Ziskat'doveru 
svojou profesionalitou a kvalitou si musia aj d'alsie utvary. Som presvedceny, ze sa to s novymi I'ud'mi, 
ktorych sa mi podarilo presvedcit' na spolupracu s centrom, urcite podari. Podi'a dihodobeho zameru 
PU musi V blizkej buducnosti ziskat' kazdy zamestnanec PU certifikat ECDL Tato uloha bude hiavne pre 
apatiu zamestnancov k d'alsim kurzom a skusaniam vel'mi narocna, ale zvladnutel'na. Dolezite bude aj 
urobit' produkty Centra zaujimavymi pre vonkajsie prostredie. 

Takze, ake nove cinnosti bude centrum odteraz integrovat'? 
Ide hiavne o nove pristupy - zvysit 'vzajomnu spolupracu a podporu utvarov centra. V poslednych mesia-
coch sa nam podarilo prepojit'aktivity najma medzl Presovskou detskou univerzitou, Ustavom digitalnych 
kompetencii a Audiovizuainym studiom. V nasledujucom obdobi je nasim zamerom prepojit' uzsou spo
lupracou aj d'alsie utvary. Konkretnym spoiocnym vystupom bude okrem ineho aj „Rocenka CCKV PU", 
ktorej sme vymyslel i nazov „Krucove kompetencie europskeho obcana pre celozivotne vzdelavanie". 

Vsetky oblasti Vasej cinnosti pokryva rozpocet PU, alebo hi'adate aj prostriedky z inych zdro
jov? 
Jednym z ciel'ov v ekonomickej oblasti je zabezpecit' cinnost' Centra z mimouniverzitnych zdrojov. Na co si 
Centrum nezarobi, to nebude mat'. Okrem prostriedkov z vykonov centra za vyucbu pre studentov jednot
livych fakult si vel'a sl'ubujeme od zisku z testovania ECDL, organizacie DPS ci z d'aisich chystanych aktivit. 
Pracovnici CCKV podali v minulych mesiacoch vyskumne a podporne projekty KEGA a APPV. Podrobny 
prehl'ad ziskanych prostriedkov aj s prislusnym zhodnotenim bude mozne zverejnit'az v zavere roka. 
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Ktore podujatia planujete v najblizsej buducnosti? 
Ako som uz spomenul, zaciatkom jula pod vedenim Centra prebehne druhy rocnik Presovskej detskej 
univerzity. Pocet prihiasenych deti (cez 200) svedci o vel'kom zaujme. Na Ustave digitalnych kompetencii 
prebieha testovanie ECDL/ICDL v zmysie rozpisu, t. j . kazdy piatok. Akreditovane testovacle centrum PU S 
so styrmi skusobnymi komisarmi uz odovzdaio 35 absolventom certifikat ECDL/ICDL. Ustav digitalnych t 
kompetencii organizuje aj certifikovane kurzy na ziskanie osobitnej odbornej sposobilosti radiooperato-
ra. Pracovnici Ustavu pripravili pre seniorov, ale aj pre ostatnych zaujemcov Letny kurz IKT a planujeme 
tymto ustavom organizovat' certifikovane kurzy klavesnicovej gramotnosti v ramci administrativy a ko-
respondencie (vyucbovy program ATF, aplikacia normy STN 01 6910 - Pravidia pisania a upravy pisom-
nosti, Rules for Typewriting and Text Presentation) pre zaujemcov z interneho a externeho prostredia. 
Zaujimave budu urcite aj planovane speciaiizovane kurzy na obsluhu zariadeni a technologii globalnych 
poiohovych systemov - GPS, GALILEO ci speciaiizovane kurzy videokonferencnych technologii pre or-
ganizatorov videokonferencii. Pre vel'ky ohias Centrum bude organizovat' aj d'alsie jazykove kurzy pre 
zamestnancov PU. Aktualne planovane podujatia a akcie su vzdy priebezne propagovane na strankach 
CCKV PU. Zhovarala sa Ing. Vladimira Dahkova 
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0)i Pnroda je pre kazdeho cloveka skutocne 
nenahraditernym posllhujucim prostriedkom 
V case jeho studii ekologia nebola zavedenou disciplinou, dnes posobi na Katedre ekologie 
FHPV PU. Vo svojej profesionalnej kariere sa venuje liecivym rastlinam. Docent Ivan Salamon. 
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Pre starsiu a mozno este aj strednu generaciu 
bolo prirodzene vyrastat' v uzkom kontakte 
s prirodnym priestorom. Vacsina ddlezitych 
hier a socialnych kontaktov sa odohravala 
V exterieri. Vnimate zmenu v tejto dimenzii 
I'udskeho zivota v sucasnej generacii mia-
dych i'udi a ako ju hodnotite? 
Nemysl im si, ze by mlady clovek ma! negativny 
vzt'ah k prirode. Potvrdzuje sa mi, ze vo vseobec
nosti vieme alebo citime, ze prirodniny okolo nas 
tvoria navrat do nasho povodneho prostredia a ze 
je to jediny prirodzeny sposob nadobudnutia nasho 
pokoja, rovnovahy a zlepsenia zdravia. 3e pravdou, 
ze je stale t'azsie najst' prirodu v blizkosti nasho 
domova, ale aj napriek tomu vacsina z nas vyna-
klada usilie a vracia sa do prirody co najcastejsie. 
Pine suhlasim s tvrdeniami o prirode, ze nase oci 
su V zajati farieb a tvarov, ked' pozoruju stromy, 
kvety a vrchy, usi mozu pocuvat' spev vtakov -
alebo vnimat' blahodarne ticho, chut'ove pohariky 
sa tesia z akehokol'vek jednoducheho jedta, ktore 
prij imaju v takejto atmosfere a celou svojou by-
tost'ou, kazdou cast'ou tela mozeme vychutnavat' 
pohyb na cistom vzduchu a v ziare sinecnych lu-
cov. Jednoducho povedane, „priroda je pre kazde
ho cloveka skutocne nenahraditel'nym posilnuju-
cim prostriedkom". 

Aka bola geneza Vasho vztahu k prirode, kto
ry vyustil az do profesijneho zamerania? Ako 
ste sa dostali k studiu 
ekologie? 
Ekologia je mladou ved-
nou disciplinou. Rozvijala 
sa postupne ako sucast' 
f i l o zo f i e , p r i r odovedy 
a spec ia lnych biologic-
kych disciplin (botanika, 
zoologia, hydrobiologia 
a i.) a geograf ie . Eko
logia pres ia v 20. s to-
roci p rocesom vyvo ja , 
ked' sa stala exaktnou, 
kvan t i t a t i vnou vedou , 
ktora sa snazi objasnit' 
a exaktne vyjadrit' integ-
ritu ekosystemov a ich 
zioziek, fungovanie celej 
b iosfery - sfery zivota 
na planete Zem. Je teda 
zrejme, ze v case mojich 
studii sme nemali pred
met EKOLOGIA. Venovat' 
som sa vsak zacal lieci
v ym ras t l inam. Pri fy-
toterapii clovek vyuziva 

rastlinne liecebne ucinne latky. V rastlinnej eko-
fyziologii su to sekundarne metabol ity, ktorych 
synteza predstavuje vyss iu formu vzt'ahu medzl 
prostredim (stanovist'om) a rastlinou, a tak sa do-
stavame k problematike ekologickeho vyskumu. 
Na vysvet len ie je este potrebne dodat', ze tato 
rast l inna komunikacia s okol im posobi bud ' s t i -
mulacne, alebo inhibicne v interakciach: rastlina 
- rastlina (alelopatia), rastlina - mikroorganizmus 
(fytoalexiny), rastlina - hmyz (atraktanty, fytocidy, 
repelenty), rastlina - bylinozravec a rastlina - clo
vek. V suvislosti s profesijnym zameranim okrem 
osobnostnych danosti su podstatni I'udia, ktorych 
stretnete v case a pr iestore. Moja vd'aka za to, 
kto som, patri prof. RNDr. E. Masarovicovej, D rS c , 
prof. RNDr. P. Eliasovi, PhD., prof. R. Honcarivovi, 
C S c , Mgr. V. Tkacovi, prof. Dr. L. E. Crakerovi, ale 
aj prof. RNDr. J. Terekovi, PhD., ktoreho poznam 
uz vyse 25 rokov. 

Boli ste casto svedkom prezentacie proble
matlky liecivych rastlin aj na svetovych fo-
rach. Je rozdiel medzl pristupom k liecivym 
rastlinam u nas a vo svete? 
Patrim medzi tych, ktori hiavne z profesionalneho 
aspektu mall moznost' navstivit 'vsetky obyvatel'ne 
svetadiely. Jednoznacne existuju svetove regional-
ne odiisnosti a trendy v spotrebe l iecivych rast
lin. Fytomedlcina vsade vyplna roznym sposobom 
medzeru medzi tradicnym - I'udovym liecitel'stvom 



a konvencnou medicmou vyuzivajucou hiavne syn-
teticke lieciva. Najoptimalnejsie je tento vzt'ah vy-
tvoreny v Europe. Napriklad v Nemecku viae nez 
8 0 % vsetkych lekarov pouziva a predpisuje syo-
j im pacientom fytoterapeuticke pripravky. V Azii 
su obidve liecitel'ske formy, konvencne a I'udove 
liecitel'stvo, s fytomedicinou prakticky paralelne. 
Znamena to, ze ziadna z nich nie je uprednostno-
vana. V USA a Australi i je situacia uplne odiisna. 
Prvorada konvencna medicina je uplne oddelena 
od tradicneho liecitel'stva. Zakladom tejto skutoc-
nosti je chybajuca historia vyuzivania bylin a s tym 
suvisiaci nedostatok informacii. V poslednych ro
koch vsak nastava aj tu vyrazna zmena. Mnoho 
lekarskych autorit zacina odporucat' aplikaciu fy-
tomedicinskych postupov a pripravkov svojim pa
cientom V ich kazdodennej liecitel'skej praxi. Nako-
niec vacsina chudobnej Afriky zatial' ma len svoje 
I'udove liecitel'stvo, tradicie a etnobotaniku. 

Ako by podi'a Vas mala vyzerat'vychova k eko
logii na univerzite, aby sa nevnimala formal
ne? 
Prognozy naznacuju, ze 21. storocie by malo byt' 
storocim ekologie. Ekologovia budu musiet' vediet' 
odpovedat' na cely rad otazok v suvislosti s fungo-
vanim biosfery, ekosystemov v meniacich sa pod
mienkach globalnej zmeny. ; 
Z uvedeneho je zrejme, ze FytOmediCina VSade 
vychove, vyskumu a vyvoju 

a priroda" a „clovek a clovek": tech-
nicko-ekonomicke hl'adisko, ktore su
visi s moznym vycerpanim prirodnych 
zdrojov na Zemi , env i ronmenta lno-
-ekologicky problem, tykajuci sa zne-
cistenia z ivotneho prostredia a na-
rusenia biologickej rovnovahy, a pol i t icko-spo-
locenske hl'adisko suvisiace s aktualnou hrozbou 
svetoveho terorizmu. Netreba sirit' okolo seba pe-
simizmus a chmurne vizie do buducnosti. Z moj
ho pohl'adu na vyriesenie prvych dvoch problemov 
I'udstvo ma dostatocne predpoklady, napriklad po-
uzitim a d'alsim vyskumom v oblastiach biotechno-
logii, fytoremediaci i, aiternativnych zdrojov ener-
gif, in formacno-komunikacnych technologi i atd'. 
Najproblematickejsie je vsak tretie hl'adisko, a na
priek tomu, ze toto vsetko mame k dispozicii, su 
medzi nami skupiny, ktore tieto prednosti nechcu 
vyuzivat' tvorivo. Vysledok je casto katastroficky, 
pretoze tymto I'ud'om dala veda technologicke na-
stroje, ktore su nebezpecne. Je na kazdom z nas, 
ci budeme vd'acni existencii a ci si budeme uzivat' 
nadheru zivota, ktory nas obklopuje. 

vyplna roznym 
sposobom medzeru 
medzl tradicnym 
- Tudovym Meciterstvom 
a konvencnou medicmou. 

V ekologii by sme mall ve
novat' prioritnu pozornost'. 
Pre nasich studentov je po
trebne dennodenne zdoraz-
novat', ze hiboke vedomos
ti nielen z vedneho odboru 
EKOLOGIA otvaraju branu 
do sveta nezavis lost i , na-
deje, splnenych snov a pla-
nov do buducnost i . Bol by som rad, aby si kaz
dy student uvedomil, ze tieto vedomosti sa musia 
Stat' pevnou sucast'ou jeho vnutornej existencie, 
aby pomocou nich iepsie pochopil realitu sveta. Na 
druhej strane je to o to vacsia zodpovednost' nas, 
vysokoskolskych ucitel'ov. V dnesnej dobe otvo
reneho globalneho priestoru, stretavania sa i'udi 
a komunikacie s nimi uz nestaci mat' akcny radius 
osobnostnych dispozici i a schopnosti od Vel'keho 
Sarisa po Kysak. Ak sa nam bude chciet'tieto prin-
cipy dostat' do praxe, nemam strach o formalnost' 
a maskovanie v akejkol'vek nasej cinnosti, ekologiu 
nevynimajuc. 
V sucasnosti sa mozeme stretnut's mnohymi ka-
tastrofickymi viziami moznych prirodnych katakli-
z iem, ako aj so skept ickym spochybhovanim ta 
kychto scenarov. Je zrejme, ze i s tym zmenam 
V doterajsom pristupe k prirode sa vsak nevyhneme. 

Moze podi'a Vas jednotlivec nejako k tejto 
zmene nejako prispiet'? Akym sposobom? 
Svojich studentov som ucil, ze su zname tri zaklad-
ne aspekty globalnych problemov vo vzt'ahu „clovek 

Ak existuje l^ska na prvy pohrad medzi I'ud'
mi, existuje mozno aj laska na prvy pohl'ad 
medzi clovekom a miestom. Mate take miesto 

- a jVy? 
Strucne aj napriek tomu, ze 
mesto Presov sa mi pad . Nie 
som lokalpatriot a moji'm zi-
v o t n ym k r e d o m su s lova 
majstra filozofie Oshoa: „Pa-
mataj si jednu vec: nemal by 
si opust i f tuto Zem, pokiat 
j u neucinis trocha krajsou, 
trocha milovanejsou, trocha 
laskyp lne jsou. Pre mna je 

— toto jedina moc, jedina sila 
- ze mozem trans- formovat' z ivot, ze mozem 
transformovat' vedomie. Priji'maj to mierumilovne, 
radostne, kdekoi'vek kde si, akokotvek pouzivas 
svoju energiu k akejkol'vek tvorbe." 

Soha Parilakova - Martina Ivanova o 
•a 
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Konferencia Holokaust - vcera a dnes 
Na pode GTF PU v Presove sa 24. marca 2009 konala konferencia s nazvom Holokaust vce
ra a dnes. Islo o celoslovensku studentsku konferenclu, na ktorej sa zisli studenti z roznych 

^ ^ fakult z celeho Slovenska, aby diskutovali a pocuvali o torn, ako politicke systemy podporili 
' zvrhle chovanie jedineho politika, vodcu a jeho privrzencov a aky to malo dopad na sve

tove dejiny, zvlast' dejiny jedneho naroda - Zidov. Prispevky studentov a hosti sa venovali historickej 
podobe hoiokaustu napriklad v Byzantskej risi, ale aj zivota Zidov v mestach na vychode Slovenska, 
postoju biskupa Gojdica, ktory intervenovai za Zidov v pastierskych listoch, mediainemu a umelec-
kemu odrazu hoiokaustu, pricinam a dosledkom antisemitizmu v krest'anstve, ale aj novodobym po-
dobam hoiokaustu v Kambodzi, Rwande d Srebrenici az po interrupcie, ktore casto oznacujeme pre 
vlastny alibizmus jemnejsimi nazvami. Konferencia bola bohata aj na osobnosti, ktore prijali pozvanie 
organizatorov. Pozvanie prijal aj rabin kosickej zidovskej nabozenskej obce rabin Jossi Steiner, ktory 
spominal, sveddl v mene troch zachranenych rodin, a greckokatolicky khaz Ing. Jozef Maslej, ktory 
hovoril 0 vnimani hoiokaustu z pohl'adu zachrancu. Vsetci zucastneni sa zhodii na torn, ze rozprava 
0 tejto teme musi pokracovat', aby revizionisticke postoje o popierani hoiokaustu nezatienili krutu 
pravdu. 

Konferencia Pastoralna starostlivost' 
na pociatku 21. storocia 
HIavnymi organizatormi tejto konferencie, ktora sa konala 31. marca 2009, boli GTF PU v Presove 
a Papieska Akademia Teologiczna w Krakowie. Navstevnici konferencie a studenti si mohli vypocut' 
podnetne prispevky na temu pastoracie, o ktorej hovorlli vyznamni odbornici, khazi i laici. V uvode 
konferencie sa zucastnenym prihovoril profesorThDr. Jozef Jarab, PhD., vedecky garant konferencie, 
tymito slovami: „Starostlivost'o cloveka, aj ta pastoralna, vyzaduje postoj lasky k cloveku a k zivotu, 
ale aj odborne vedomosti a zodpovedny, svedomity pristup. V snahe pomoct' cloveku mu mozeme aj 
vel'mi ubiizit', ak by nam cokoi'vek z vyssie uvedeneho chybaio." 
Mimoriadnym prinosom boio vystupenie Dr. Anne Vandenhoeck z Teologickej fakulty v Leuvene v Bel-
gicku. Hovorila o efektivnej pastoracnej starostllvosti, o vzt'ahu khaza a paclenta ci knaza a farnika. 
0 nemocnicnej duchovnej sluzbe na Slovensku hovoril biskup Mons. Stefan Secka, PhD., a o katolickej 
duchovnej sluzbe pre vazhov ThLic. Bartoiomej Juhas, SDB. Nemenej zaujimave boli prispevky d'ai
sich hosti, ktori sa venovali aj temam psychologickym, teologickym, religionistickym d medialnym, 
suvisiacim s pastoracnou starostlivost'ou. Zbornik s prispevkami ucastnikov bol dostupny uz na kon
ferencii. Konferencia ponukia vyrazne moznosti a podnety na prakticku aplikaciu. 
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Konferencia SLOVO - vyvoj a perspektivy 
V dnoch 15. - 16. aprila 2009 sa na GTF PU konala konferencia pri prilezitosti 40. vyroda vydava-
nia casopisu Slovo. Konferenciu otvoril vladyka ThDr. Jan Babjak, SJ, PhD., ktory zdoraznil vyznam 
SLOVA ako vzrastu oslobodenia a zivota greckokatolickej cirkvi. Pritomnym sa prihovoril aj dekan 
fakulty prof. ThDr. Peter Sturak, PhD. Pozvanie na konferenciu prijali aj vyznamni hostia ako Ma
rian Gavenda, Juraj Drobny, Kristian Bezak, Juraj Spuchl'ak d Vladimir Seman. Prispevky tychto 
osobnosti sa tykali medialneho priestoru, a to predovsetkym oficialnych periodik katolickej cirkvi 
- ich situacli a vyzvam do buducnosti, TV LUX - slovenskej katolickej televizil, mapovali sa progra
my Redakcie duchovneho zivota STV, riaditel'Juraj Spuchl'ak predstavil Radio Lumen a pripomenu-
la sa buducnost' medialneho priestoru v greckokatolickej cirkvi. Nemenej boli zaujimave prispevky 
byvaleho sefredaktora PaedDr. Frantiska Dancaka i sucasneho sefredaktora casopisu Slovo ThLic. 
Juraja Gradosa, tiez boli nacrtnute perspektivy a vyzvy tohto casopisu. V d'alsej sekcii predna-
sajucl mapovali odraz liturgickeho zivota v casopise, publikacnu dnnost' greckokatoiickych khazov, 
kalendar, socialne temy, ale aj vplyv komunistickej ideologie na casopis Slovo. Sucast'ou konfe
rencie bolo aj odovzdanie oceneni a Ceny Emila Korbu redaktorom za dihorocnu pracu v redakcii. 

Mgr. Martina Poiakova 



Integracia 2009: 
SInko svieti pre vsetky 
deti rovnako 

Dna 23. a 24. 3. 2009 okrem toho, ze sInko svie-
tilo pre vsetky deti rovnako, sme aspon na malu 
chvil 'ku pozabudi i na bariery, ktore mnohokrat 
sprevadzaju zivot telesne 
i dusevne hand icapova-
nych deti. A dovod? V tie-
to dni sa V meste Presov 
uskutocnilo celoslovenske 
spo r t o vo - ku i t u rne pod-
ujat ie In tegrac ia 2009 . 
Podu ja t i e , k to re aspon 
na okam ih spa ja z d r a -
ve i post ihnute deti, deti 
nadane i nesikovne, deti 
male i vei'ke, deti vesele 
i smutne. Vel'ka vd'aka, ze 
sa podujatie mohio usku-
tocnit ' , pa t r i h i a vnemu 
organizatorov l a tvorco-
vl mysl ienky Mgr. S lavo-
m i rov i K r a f c a k o v i . Or-
gan izacne tento projekt 
podporil i KSU v Presove, 
mesto Presov a sponzori 
projektu. Podujatie Integracia 2009 sa uskutocni
lo V dvoch samostatnych castiach: sportovej a kul-
turnej. Dna 23. marca sa uskutocnila v sportovej 
hale PU V Presove sportova sut'azna akcia medzi 
jednotl ivymi druzstvami zakladnych a specialnych 
skol. Vyvrcholenim bol exhibicny zapas medzi muz-
stvom zostaveneho z najlepsich hracov muzstiev 
zakladnych a strednych skol a muzstvom Mufuza 
team, ktore bolo zostavene z osobnosti slovenske
ho hudobneho, tanecneho a kulturneho zivota ako 
Stano Gaiis, Patrik Svajda, Marian Greksa, Tomas 
Bezdeda a ini zaujimavi hostia. Do futbaiovej bran-
ky si zastriei'ai aj primator mesta Presov JUDr. Pa
vel Hagyari. Po ukonceni turnaja nasledovalo kul-
turne spestrenie, o ktore sa postarali hviezdy ako 
Tomas Bezdeda, Martin Kraus, Robo Mikia a d'alsi. 
Dha 24. marca podujatie pokracovalo kulturnym 
programom v Mestskej hale, ktory moderoval Pa
vel Bruchala. Zucastnilo sa na horn cca. 4 600 deti 
z roznych kutov celeho Slovenska. Program bol 
skutocne vei'koiepy. Cestnym host'om podujatia 
bola aj Viera Tomanova - ministerka prace, soci
alnych veci a rodiny Slovenskej republiky. Aj nasa 
Fakulta zdravotnictva PU v Presove mohia parti
cipovat' pri organizacii podujatia Integracia 2009. 
Na bezproblemovy priebeh podujatia dohliadalo 74 
studentov z Katedry osetrovatel'stva pod pedago-
gickym vedeni PhDr. S. Kapovej a PhDr. J. Cino-
vej a Katedry urgentnej starostlivosti pod vedenim 
PhDr. B. Kollarovej, PhD., a PhDr. D. Rybarovej. 

PhDr. Jana Cinova, PhDr. Daniela Rybarova 

PBF PU V Presove 
privitala profesora 
z Fmska 

Prednasky zahranicnych profesorov sa na Pravo
slavnej bohosloveckej fakulte Presovskej univer
zity V Presove stavaju dobrym zvykom. Jednym 

z nich bol aj profesor Pet
ri Piiroinen z Teologickej 
fakulty Univerzity v Joen
suu. Prve dve prednasky 
sa uskutocn i l i dha 28. 
4. 2009 V aule fakulty. 
V uvodnom vstupe profe
sor predstavil svoju almu 
mater - Univerzitu v Jo
ensuu. Na tejto univer
zite studuje 20 000 stu
dentov. Medzi jej hiavne 
aktivity patri spolupraca 
so zahranicnymi inst itu
c iami . V sucasnost i ma 
uzavretych 52 medzina
r odnych p a r t n e r s t i e v . 
Univerz i ta v Joensuu je 
ziozena z osmich fakult, 
medzi ktorymi sa nacha
dza aj Teologicka fakul

ta. Tejto fakulte bol venovany druhy vstup prveho 
dha profesorovej navstevy. Teologicka fakulta Uni
verzity V Joensuu je ziozena z dvoch zakladnych 
katedier, ktore zabezpecuju vzdelavanie v jednot
livych studijnych programoch. Je to Katedra Za-
padnej teologie a Katedra Pravoslavnej teologie. 
Na fakulte sa da studovat' spev, ucitel'stvo, spolo-
censke vedy a v neposlednom rade prave samot
na teologia. Z tejto struktury vyplyva, ze sposob 
organizacie fakulty je podobny ako u nas. Napriek 
tomu najdeme niekol'ko momentov, ktore vykon 
vedeckovyskumneho a vzdelavacieho procesu tej
to fakulty zvysuju. Jednym z nich je nekonstantne 
financovanie univerzity, ako aj samotnych ucitel'ov. 
Dotacie pre fakuitu su zavisle na pocte ukoncenych 
studentov, pricom prisudenie akademickeho titulu 
kontroluju konkurencne univerzity. Plat ucitel'a sa 
odvija od jeho vedeckych a pedagogickych kva-
lit. Druhy deh bol venovany prednaske s nazvom 
„Liturgicke preklady Pravoslavnej c irkvi vo Fin
sku". Prave prakticka teologia je odbor, ktoremu 
sa profesor Petri Piiroinen venuje na Katedre Pra
voslavnej teologie. Vel'ky zaujem vyvolala Finska 
cirkevna historia, ktora svoje pociatky datuje od 
11. storocia. 

Stretnutie vyvolalo pozitivny ohias v radoch stu
dentov a ucitel'ov, ktorym neprekazalo profesora 
pocuvat' do neskorych poobedhajsich hodin. Za
stupcovia fakult sa zhodii, ze rozsirenie vza jom
nej spoluprace bude nesmierne prinosne pre obe 
institucie. 

Mgr. Bohuslav Kuzysin, PhD. 
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Pi Student! 
Uzhorodskej narodnej 
univerzity 
na Katedre fyziky FHPV PU 

V dnoch 22. - 25. 4. 2009 navstivi l i Katedru fyz iky FHPV PU 
11 studenti Fyzikalnej fakulty Uzhorodskej narodnej univerzi

ty V Uzhorode. Pobyt ukraj inskych studentov na nasej katedre je 
prejavom dihodobej realizacie neformalnych pracovnych a priatel-
skych kontaktov ucitefov a studentov v odbore fyzika tychto univer
zit. Tradicia spolocnych stretnuti nasich a ukrajinskych studentov ma 
uz viae nez 15-rocnu tradiciu. V poslednych 10 rokoch sa na jeseh 
kazdeho roku realizuje tyzdenny studijny pobyt nasich studentov na 
Fyzikalnej fakulte Uzhorodskej narodnej univerzity v Uzhorode. Po
byt studentov na Fyzikalnej fakulte Uzhorodskej narodnej univerzity 
sa realizuje v mesiaci oktober a svoj im obsahom je zamerany na 
absolvovanie zakladneho praktika z jadrovej a atomovej fyziky v ta-
mojsich fyzikalnych laboratoriach. Oproti tomu maju ukrajinski stu
denti pocas jarneho pobytu u nas moznost' absolvovat' akcie zame-
rane na poznanie podmienok a systemu vysokoskoiskeho studia na 
nasej fakulte, zrealizovat' navstevu vybranych vedecko-vyskumnych 
zariadeni, vybranych strednych skol, absolvovat'odborne prednasky 
a sprievodne kulturne a poznavacie akcie. Za obdobie poslednych 
desiatich rokov sa na tychto vymennych, studijnych a poznavaclch 
pobytoch zucastnilo viae nez 200 slovenskych i ukrajinskych studen
tov. Pocas tohorocnej navstevy ukrajinski studenti v prvy deh svojho 
pobytu absolvovali navstevu specializovanych pracovisk Fyzikalneho 
ustavu SAV V Kosiciach. Po uvodnom dni, ktori studenti stravili v Ko-
slciach, uz nasledujuce 3 dni prezili na pode nasej univerzity. V ramci 
stretnutia s doc. PhDr. Magdou Bilou, PhD., prodekankou FHPV PU 
V Presove, sa ukrajinski hostia oboznamili s podmienkami studia na
sich studentov, ako aj moznost'ami studia zahranicnych studentov na 
nasej univerzite. Na stretnuti s veducim Katedry fyziky Dr. h. c. doc. 
PaedDr. V. Sebehom, PhD., spoznaii system, ako aj podmienky vy
sokoskolskej pripravy buducich ucitel'ov fyziky na PU. Ukrajinski stu
denti taktiez s vefkym zaujmom a obdivom absolvovali navstevu Uni
verzitnej kniznice a d'aisich specializovanych pracovisk posobiacich 
na pode VSA. Realizacia takychto akcii je neformalnym prikladom 
spoluprace tychto pracovisk, prakt ickym prejavom zakladnej mys
lienky tychto stretnuti - priatel'stvo, vzdelanie, veda a kultura bez 
hranlc. 

Dr. h. c. doc. PaedDr. Vladimir Sebeh, PhD., 
veduci Katedry fyziky FHPV PU 
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Projekt 
Zelena skola 
Co je naplhou a zmyslom 
programu Zelena skola? 
Zelena skola je medz inarod
ny cer t i f i kacny p rogram ur-
ceny pre materske, zak ladne 
a stredne skoly. HIavnym cie
l'om programu je pomoct' sko-
lam najst' cestu zmeny veducej 
k zdravse j , „ ze l ense j " a ak-
t ivnejsej skole a spolocnost i . 
Vychadza z principu, ze nie je 
mozne sa o problemat ike z i 
votneho prost red ia len ucit', 
ale ze je nevyhnutne sa zaro-
veh snazit' o zmenu v nasom 
konani. Proces Zelenej skoly 
je holisticky - celostny. Zahf-
ha celu skolu - ziakov, ucitel'ov, 
nepedagogickych pracovnikov 
spolu s cienmi miestnej komu
nity - rodlcmi, samospravou, 
mediami, miestnymi organiza-
ciami a f irmami. Podporuje t i -
movu pracu a pomaha vytvarat' 
spolocne pochopenie sposobu 
fungovania skoly, ale aj komu
nity, ktory respektuje a chra-
ni z ivotne prostredie. Zelena 
skola ma napr. zavedeny se-
parovany zber odpadov, snazi 
sa 0 uspory energie a ziepse
nie qrostredia skoly a jej oko-
lia. Ziaci s pedagogmi sa zu-
casthuju na praktickej ochrane 
prirody a vo vyucbe sa vyuziva 
zazitkove vzdelavanie. Ucia sa 
tolerancii, kritickemu mysleniu, 
tvorbe a obhajobe v lastneho 
nazoru a zodpovednemu kona-
niu. Zelena skola by mala byt' 
aiternativou aj v zmysie otvo-
renosti skoly novym trendom, 
novym mysl ienkam a aiterna-
tlvnej pedagogike. 

Ako vyzera jeho realizacia 
na skolach, co prinasa pro
jekt kolektivu skoly? 
7 krokov Zelenej skoly zahfha: 
1. Zostavenie Kolegia Zelenej 
skoly, 2. Environmentalny au
dit skoly, 3. Vytvorenie akcne-
ho planu, 4. Monitoring a hod-
notenie zrealizovanych aktivit, 
5. Presah do vyucovania (Skol-
sky vzdelavaci program), 6. In-
formovanie a zapajanie sirsej 
skolskej komunity a na zaver 7. 



Vypracovanie Eko-kodexu skoly. Skoly si na za-
ciatku roka musia vybrat ' jednu temu, ktorej sa 
budu venovat' napino. Vyber mozu zrealizovat' 
z nasledujucich moznosti: vychovno-vzdelavaci 
proces, voda, odpad, energia, doprava, ovzdusie, 
zeleh, ochrana prirody a humanny pristup k zvie-
ratam, pouzivanie ekologickych materialov a pro-
duktov, zdravle. Vitane su aktivity aj v ostatnych 
oblast iach, jedna je vsak vzdy prior itna. Kaz-
da prihiasena skola ma prideleneho konzultan-
ta, ktory je pocas celeho skolskeho roku skole 
k dispozicii a na jeho konci skolu ohodnoti podi'a 
pripravenej metodiky. Hodnotenie projektovych 
uloh a aktivit kazdej skoly je predlozene Rade 
Zelenej skoly a ta potom udeli alebo neudeli sko
le medzinarodny certifikat Zelena skola. 

Mate konkretne priklady zmien v skolach, 
zmien, ktore sa udiali nielen v skole a jej 
okoli, ale najma v sposobe myslenia I'udi? 
Na to sa da odpovedat' napriklad vypoctom tisi-
cok zasadenych stromov, tisicok zachranenych 
ziab pri ich jarnom t'ahu, stoviek ton vyseparova-
neho odpadu, stoviek akcii - exkurzii, naucnych 
vyietov, besied, charitativnych zbierok, desiatok 

(vybudovanych ucebni v prirode, arboret, nauc
nych chodnikov, jazierok, skolskych zahradnych 
biotopov, desiatok vyskumnych prac ci projektov, 
uskutocnenych priamo v terene... S tym je isto 
spojena aj ta kvalita - zmena v sposobe myslenia 
najma ziakov Zelenych skol a ich rodicov. Ved'kto 
vie vnimat' prirodu okolo seba, vie zazivat' krasu 
prirody a na zachovanie jej cistoty a krasy vie aj 
prilozit' ruku k dielu, si vedome ci nevedome vy-
tvori pozitivne proenvironmentalne postoje. 
Na otazku, co prinasa projekt kolektivu skoly, asi 
najlepsie odpovie clovek z praxe. Ing. Eva Moho-
kova, ktora je koordinatorkou environmentalnej 
vychovy na ZS v Druzstevnej pri Hornade, pove-
dala: „Do programu Zelena skola sme zapojem 
uz 4. rok. Na skole sa vd'aka spolocnej realiza-
cii mnozstva praktlckych aktivit vytvorii timovy 
duch. Mozem povedat', ze sa zmeniia ceia fiiozofia 
nasej skoly, co vyustiio do jej zamerania na envi-
ronmentainu vychovu." 

Radosiav Pianicka 
manazer programu Zelena skoia 

Prof. V. M. Rizak, DrSc, 
na Katedre fyziky 
FHPV PU 
Prof. Vasilij Michajlovic Rizak, D r S c , 
veduci Katedry tuholatkovej elektroniky Fyzikal
nej fakulty Uzhorodskej narodnej univerzity, je 
na Katedre fyziky FHPV na polrocnom vedeckom 
a prednaskovom pobyte, z rea l i zovanom vd'aka 
grantu Narodneho stipendijneho programu SAIA. 
Prof. V. M. Rizak, D r S c , (1963) je vyznamnym 
a medzinarodne uznavanym odbornikom v oblasti 
fyziky tuhych latok. V roku 1996 obhajil dizertacnu 
pracu a ziskal vedecky titui doktora matematic-
ko-fyzikalnych vied. Vysokoskolskym profesorom 
je od roku 1998. V tomto obdobi bol najmladsim 
vysokoskolskym profesorom na Ukrajine. Od roku 
2002 vedie Katedru tuholatkovej elektroniky Fy
zikalnej fakulty Uzhorodskej narodnej univerzity 
V Uzhorode. Vo svojej vedeckej praci sa orientuje 
na zakladny vyskum anharmonickych, nerovno-
vaznych a fluktuacnych efektov v polovodicovych 
dipolovych systemoch s polykrit ickymi bodmi. Je 
autorom viae nez 150 povodnych vedeckych prac, 
autorom 8 monografi i . V roku 2003 sa stal riad-
nym clenom Akademie inzinierskych vied Ukraji
ny a v tom istom roku aj r iadnym zahranicnym 
clenom Vedeckej rady Mad'arskej akademie vied. 
Je clenom vyboru Ukrajinskeho fyzikalneho spolo-
censtva, nositel'cestneho titulu Zasluzlly pracovnik 
vedy a techniky Ukrajiny. 
PoprI svojej vedecko-pedagoglckej pracI sa venu
je organizacii podpory reglonalnej vedy prostred
nictvom nim zaiozeneho a r iadeneho Fondu pre 
podporu vedy. Zakladnou ulohou fondu je podpora 
vedeckych skol reglonu, podpora priorltnych ve
deckych smerov, intenzivne zapojenie mladeze do 
vyskumnej cinnosti . Fond podporil vydanie viae 
nez 30 ucebnic, metodickych priruciek a monogra
fii prirodovedneho I humanitneho zamerania. 
Osobna spolupraca prof. V. M. Rizaka, D r S c , s uci-
tel'mi Katedry fyziky FHPV PU ma viae nez 10-roc-
nu tradiciu. Pocas svojho terajsieho pobytu na ka
tedre fyziky sa prof. V. M. Rizak, D r S c , aktivne 
zapojil do vypracovania vedecko-vyskumneho pro
jektu: Vyvoj teplomerov a magnetlckych senzo-
rov na baze chalkogenidov pre prakticke apiikacie. 
Praktickym prejavom jeho aktivnej spoluucasti na 
vypracovani projektu je zapracovanie moznosti ak-
tivneho podielu odbornych pracovisk Uzhorodskej 
narodnej univerzity na realizacii tohto projektu. 
Sucast'ou aktivit spojenych s pobytom prof. V. M. 
Rizaka, D r S c , na Katedre fyziky je cyklus dote-
raz realizovanych vedeckych prednasok na temu 
Chalkogenne ziuceniny a Studies of transfer phe
nomena in Li2B407. 

Dr. h. c. doc. PaedDr. Vladimir Sebeh, PhD., 
veduci Katedry fyziky FHPV PU 
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Jazyk Tretej rise ako 
predmet badania 

fyraz „zmiesane manzelstvo" pouzivame v na-
najvys neutralnom vyzname: oznacuje zvazok 

dvoch partnerov nie rovnakej narodnosti . Zato 
V Nemecku je jeho ekvivalent negativne zat'azeny z minulos-
ti: Mischehe povodne oznacovalo manzelstvo Zida s nezidom, 
teda arijcom. Pripadov, ktore mozu sposobit' nedorozumenie, 
sa najde viacero, ako zistime pri listovani v Slovniku narodne
ho socializmu (totiz nacizmu, ktory u nas bezstarostne zamie-
name s fasizmom) od Cornelie Schmitz-Berningovej. Dostali 
ho germanisti z univerzit aj studenti, ucastnici seminara Jazyk 
V ere narodneho socializmu, ktory v dnoch 2. - 4. aprila 2009 
usporiadal Institut germanistiky FF PU z iniciativy nemecke-
ho lektora Ch. Irsfelda M.A. 
Vedenia sa ujala PD Dr. ha-
bil. Anja Lobenstein-Reich-
mannova z Univerzity Trier, 
jeho alma mater, okrem ine
ho pracovnicka Institutu pre 
nemecky jazyk , za spo lu
prace svojho manzela Oska-
ra Reichmanna, emeritneho 
univerzitneho profesora pre 
german is t i cku jazykovedu 
na univerz i te v Heidelber-
gu. Ako obdobie narodneho 
social izmu sa oznacuje ob
dobie V dej inach Nemecka 
a okupovanych krajin, ktoru 
zasadne poznaci la polit ika 
narodnosocialistickej strany (NSDAP), v uzsom vyzname cas 
od januara 1933 do kapitulacie Nemecka v maji 1945. Jazyk 
tohto obdobia je predmetom nielen jazykovedneho badania, 
napokon, autormi dnes uz impozantneho poctu studii su pre
vazne nie-jazykovedci. Vyznam historiografie sa osobitne ukaze 
pri studiu historickych ziomov: novy rezim sa zakazdym usiluje 
odstranit system znakov a symbolov svojho predchodcu alebo mu 
aspon dodat Iny vyznam. fazisko vyskumu tohto obdobia, oso
bitne od 70. rokov a s odstupom casu coraz intenzivnejsieho, 
sa nachadzalo v Spolkovej republike. Komunist icka NDR sa 
obmedzila na analyzu ideologickych problemov a z obavy, ze 
sa nebodaj odhali frapantna podobnost a paralely, sa analyze 
jazyka na zaklade empirie radsej vyhla. Vysledky sa nedaju 
prehliadnut - z Nemecka dnes nebezpecenstvo pre demokra-
ciu rozhodne nehrozi. Jednako obyvatei'stvo na vychode, kto
re sa s minulost'ou Intenzivnejsie nekonfrontovalo, vykazu-
je ovel'a vacsiu ochotu podl'ahnut' vabeniu neonacizmu a jeho 
populistickej retorike. Na zaver seminara si ucastnici pozreli 
film Zid Siiss (1940). Zrejme najodpornejsi produkt antisemi
tizmu sa nad'alej smie uvadzat'len vynimocne a s podmienkou, 
ze po premietani bude nasiedovat diskusia (aj ked'sa do nej 
divakovi, popravde, nechce). Aj tak si ho pri trochu st'astia 
- s mad'arskymi titulkami - mozno pozriet na youtube a pre-
trvavajucej obl'ube sa tesi v nejednej arabskej krajine. Prave 
tak nenalezite ako redukovat nemecke dejiny na dvanast rokov 
hnedeho teroru bolo by usudzovat, ze vyskum jazyka diktatu-
ry sa tyka iba Nemcov. Skusenost s hou mame aj my, a tak sa 
najdu nielen paralely, ale i podnety na vlastne badanie. 

Ludovit Petrasko 

Vyznam 
historiografie sa 
osobitne ukaze pri 
studiu historickych 
ziomov: novy rezim 
sa zakazdym usiluje 
odstranit'system 
znakov a symbolov 
svojho predchodcu 
alebo mu aspon 
dodat' iny vyznam. 

Cestny doktorat 
J. Valkovi 

Vedecka rada PU schvalila na svo
jom zasadnuti 18. februara 2009 

navrh na udelenie cestneho doktoratu 
(dr. h. c.) V odbore andragogika Jeho 
Excelencii PhDr. Janovi Valkovi, vel'vy-
slancovi SR v Spanielsku, a 15. 4. 2009 
mu bol titui udeleny. Bezprostredne 
po udeleni t itulu sa s nim zhovarala 
doc. PhDr. M. Souckova, PhD. 

Pan vel'vyslanec, Tvoj postoj k al
ma mater bol pravom vysoko oce-
neny v laudaciu, ved' Presovska 
univerzita moze byt' hrda na ab-
solventa, ktory ju propaguje aj 
V zahranici a pomaha jej pri nad-
vazovani kontaktov so zahranic
nymi vzdeiavaci'mi subjektmi. 
Mysl im si, ze je ce lkom pr irodzene, 
ked'sa absolvent hiasi k fakulte, ktoru 
skoncil, a eventualne jej aj poskytne 
pomoc. Ako absolvent FF UPJS som 
sa nikdy necitil menejcenny ani pred 
kolegami vel'vyslancami, ktori absol
vovali svetove univerzity, a vzdy som 
s hrdosfou akcentoval, ze ja som ab
solventom univerzity, ktora ani nesidii 
V hiavnom meste Slovenska, kde ale 
boli tiez dobri pedagogovia. Pomahat 
skole, ktoru som absolvoval, osobne 
povazu jem za pov innost . Ked' som 
boi menovany vel'vyslancom v Grec
ku a, povedane diplomatickou recou, 
vysplhal som sa na tzv. diplomaticky 
Olymp, zacal som rozmysi'at o tom, 
C O by som z titulu funkcie mohol uro
bit. Kratko po etablovani sa PU som 
sa stretol s jej vedenim a ponukol mu 
pomocnu ruku. Pan rektor prof. Karol 
Fee prijal moj navrh a zaciatkom roku 
1998 sa zacala spolupraca s Aristote-
lovou Univerzitou v Soluni, ktora pod
i'a mojich informacii perfektne funguje 
dodnes. Podobne je to aj s univerzita
mi V Spanielsku. Tak ako ja by azda 
konal kazdy. 

Ako na Teba zapdsobiia siavnost-
na atmosfera? 
Aj ked' som si vo svojej profesii za tie 
roky zvykol na vsetko, tato slavnostna 
atmosfera, v ktorej je vsetko venova-
ne iba mne, ma pravdupovediac zo-
brala. Je to vsak nadherny pocit, kto
ry neviem ani opisat. Opakujem, je to 
pre mna vel'ka cest. Dakujem, ze som 
to bol prave ja , ktoremu sa tato pocta 
usia. Mozem si'ubit, ze som pripraveny 
aj V buducnosti univerzitu propagovat 
V zahranici. 



Umenie je aj 
zodpovednost' 
k cloveku 
Od 31. 3. do 30. 5. 2009 sa v UK PU konala vysta-
va Velykdeh (portret tela 1 duse). Po vernisazi sme 
sa rozpravali o mnohym podnetnych veciach - ci 
ma umenie iba esteticku funkciu, ako vnima vzt'ah 
medzi duchovnym a telesnym v umeni alebo ci je 
aj stary sersan umeleckym artefaktom - s auto
rom vystavy, maliarom Prokipom Kolisnykom. 

VUniverzitnej kniznici PU nevystavujete 
prvykrat. Ako vznikoi umysei usporiadat' 

tuto vystavu a ako diho trvaia priprava na 
hu? 
Ja ako osoba vystavujem v kniznici uz tretikrat, ale 
okrem toho usporaduvam aj studentske vystavy, 
jedna z nich bola prave zaciatkom tohto semestra. 
Pri organizovani svojich autorskych vystav nemam 
dihodobe plany alebo jednu vybranu temu. Jedno
ducho, pracujem, a ked'sa nazdavam, ze uz nastal 
ten cas ukazat' to I'ud'om, potom zacneme uvazo-
vat' 0 vystave. Umelec si musi najst' vzdy nejaku 
instituciu na prezentaciu svojich diel a pre mna je 
univerzitna poda v kontexte Presova najprijatel'-
nejsim miestom. Univerzita by totiz nemala byt' 
len vedeckym, ale aj kulturnym a sirsie i duchov

nym prostredim. Verim, ze moje dielo 
moze oslovit' aspon n iektorych. Ne-
existuje totiz take umenie, ktore by 
oslovilo vsetkych a urobilo vsetkych 
st'astnymi. Kazdy, ci uz umelec alebo 
pr i jemca, divak, s leduje svoju l iniu, 
ale ta duchovna potreba je spolocna 
pre vsetkych. Nejde teda o vysledok nejakeho pla-
novania, v umeni nemam rad direktivy. Najdolezi-
tejsia je pre mna sloboda. Na druhej strane, slo-
boda so sebou prinasa aj zodpovednost'. Preto ked' 
sa dohodnem na prezentacii svojich prac, snazim 
sa tento zavazok dodrzat'. Primarne ide vsak o vy-
jadrenie mojich umeleckych, ale aj fi lozofickych, 
socialnych a predovsetkym duchovnych potrieb. 

Nazov vystavy Veiykden je istou aiuziou na 
Vei'ku HOC. Boio nacasovanie vystavy na toto 
obdobie zamerne? 
Mam vel'a obrazov, ktorych tema je sakralna ale
bo bezprostredne liturgicka, aj ked'nejde o obrazy 
konfesionalne, ktore by sa hodili iba do konkretneho 
kostola, napriklad katolickeho alebo pravoslavne-
ho, skor ide o obrazy vyjadrujuce idey krest'anskej 
filozofie. Ak napriklad mal'ujem kvety, nemal'ujem 
ich ako zatis ie, ale ako symbol , za k torym este 
nieco stoji. Nie je to teda iba kytica alebo iba za
tisie, ma! by tam byt' este d'alsi rozmer. Ide teda o 
motivy religiozne, ale zaroven v istom zmysie slova 
i nadreligiozne, nadkrest'anske ci predkrest'anske. 
Do popredia stav iam predovsetkym I'udskost'. V 
tomto zmysie vel'ky deh je nielen vtedy, ked'vam 
niekto nieco dobre urobii, ale ked 'ste vy urobili 
nieco dobre pre ineho cloveka. To bol moj umysei: 
vzbudif V cloveku potrebu vel'keho dha. Vel'ka noc 
nie je iba religiozny sviatok, je to sviatok duse. 

Podtitui vasej vystavy je Portret teia a duse. 
Ako vnimate vzt'ah medzi duchovnym a te-
iesnym? 
Na tuto otazku teologia odpoveda tak, ze telo clo
veka je chramom ducha, co vsak znamena aj to, ze 
clovek neexistuje len ako nejaky abstraktny duch 
bez telesnej stranky. Vnimam preto telo ako chram. 
Pokial' ide o vzt'ah duse a tela, tak vyznavam nazor, 
ze maju existovat' v istej suhre: telo ma byt' du-
chovne a duch sa spaja s materialnou podstatou. 
Pre mha je zivot, clovek, pnroda uzasnym tajom-
stvom, aj ked'zlozitym. Preto si neraz hovorim, ze 
este niekol'ko dni, este niekol'ko rokov a namal'u-
jem najlepsi obraz. Tak to bolo aj pri tejto vystave. 
Ked'sa skoncili pripravy, bol som spokojny, ale uz 
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vcera sa mi zdalo, ze 
to nie je dokonaie. 
V takych chvii'ach si 
uvedomujem, aky je 
clovek ziozity, a to i 
fyz icky. Spaja sa s 
nim iste mysterium. 

V umeni sa mi paci nielen por
tret, ale aj znazornenie tela ako 
ce iku pri akte, pre mha je to 
vsak druhotny zaner. Zaujima ma predovsetkym 
duchovna podstata. Portret je narocny zaner, ma 
aj isty socialny rozmer. Napriklad pri zatisi sa staci 
postavit'a mal'ovat'. Pri portrete vsak musite komu-
nikovat's I'ud'mi. Moj postoj k vnimaniu tela je teda 
spiritualny, ale neodsudzujem ani ine pristupy k 
telu a ku krase. Ukazovat' krasu cloveka a prirody 
nie je hriech. Rovnako je v umeni pripustne, ak 
nezobrazuje iba krasu, ale 1 opacne javy. Napri
klad som presvedceny, ze surrealizmus nehovoril 
iba 0 patologii, mozno chcel ukazat' cestu ako byt' 
krasny. Umenie sa mi vsak nepaci 
vtedy, ked'propaguje nasilie, ked' 
sa V horn ponizuje clovek. 
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Spolu s otvorenim vystavy 
vam vychadza aj zaujimava 
publikacia. Skuste nasim cita-
tei'om predstavit', o aku pubii-
kaciu ide. 
Je to kniha o umeni, o duchovnej 
krase a o kulture. Zachytava projekt, ktory sa re-
alizoval v mojej dedine Potasha, kde sme vytvo-
rili stredisko kultury. Ver im, ze kazdy si nesie v 
dusi svoju Potashu, svoje miesto, svoj raj. A ked' 
ho nema, jeho dusa je ako prekote pole. Prekote 
pole, to je trava, ktora sa len tak kotul'a. Je to stav, 
ked'clovek nema rad blizneho. Vtedy nemoze ani 
pochopit'svet. Dokonca by sa dalo povedat', ze mi-
lovat' blizneho je t'azsie ako milovat' cely svet. Pri 
praci na projekte, ktory sme v Potasni realizova-
li, nasou ulohou nebolo len namal'ovat' isty pocet 
obrazov. Ten projekt mal byt' vyjadrenim toho, ze 
umenie a kultura nie su len zalezitost'ou vybra
nych i'udi. Naopak, kulturu by mal robit' kazdy, ci 
uz pri praci na zahradke, alebo na svojom dvore. 
Pretoze kultura znamena predovsetkym schopnost' 
inspirovat' svoje okolie. Do tohto projektu boli na
priklad zahrnute aj stare nastroje. Mali sme ambi-
ciu ukazat' ich nie iba ako prakticke veci, ale aj ich 
umelecky rozmer. Napriklad ak sa z vytvarneho 
hl'adiska pozriem na stary sersan, ktory je mozno z 
dnesneho zorneho uhla nepotrebny, objavim uzas-
nu architektoniku, mnoho zau-
j imavych prvkov, ako ich pou-
zival vo svojej tvorbe napriklad 
Alexander Archipenko. 
Do nasho s t red iska chodi na 
vystavy vel'a ziakov najmladsej 
generacie. To stredisko pred
stavuje specif icke splynutie ci 
rovnovahu medzi krasou stare-

... kulturu by mal 
robit' kazdy, ci uz pri 
praci na zahradke, 
alebo na svojom 
dvore. 

ho sveta, medzi tym, co sa tradicne nazyva et-
nografia alebo tradicia, a sucasnym umenim, nie 
V zmysie nejakeho modneho trendu, ale v tom, 
ze ho tvoria sucasni umelei. Dnes sa mnohokrat 
stretavame s postojom, ze napriklad toto dielo je 
dobre, ale je take tradicne. Nam ale neslo o sucas-
ne umenie v zmysie nejakeho „izmu", ale o jeho 
duchovnu naplh. Napriklad, ked' mal'ujem portret 
nejakeho cloveka, rozumiem jeho potrebe vidiet' na 
tom obraze seba, a nie nejaku abstrakciu. Umenie 
je teda aj zodpovednost' k cloveku. Zodpovednost' 

pred duchom, nie pred nejakou 
instltuclou. 
V s lovenskom kontexte diho ne-
existovaii take zanre, ako napri
klad krajinka alebo portret. lludia 
sa teda stretavai i s mal'bou iba 
V podobe kult lckeho obrazu. No 
V mojom ponimani okrem ume-
nia, ktore sa prezentuje v kosto-
loch, ma mat' aj takzvane svetske 

umenie istu duchovnu funkciu a pritom vobec ne-
musi znazorhovat' napriklad biblicku temu, moze to 
byt'aj zatisie. Mojim zamerom nebolo teda tvorit' 
skanzen, v tom nevidim perspekt ivu. Dolezity je 
spominany duchovny rozmer. Nechcem, aby moje 
obrazy vyhadzoval i spolu so s ta rym nabytkom, 
ktory I'udia menia kazdy rok. Umenie ma prinasat' 
aj ine hodnoty, nez iba esteticke. Ta kniha je teda 
0 tom, ako sa vsetky tieto veci udiali. Je to otvo-
rena kniha. Pre mna je umenie komornou zalezi
tost'ou, je to nieco ako modiitba. Uvedomujem si, 
ze vacsinu I'udi to, co robim, nezaujima. Nemyslim 
si vsak, ze to je problem. Je to podobne, ako ked' 
sa V historii niekol'ko I'udi v klastoroch modlilo za 
hriechy vsetkych. Tym nechcem povedat', ze aj ja 
som rovnako svaty. Umenie skor vnimam ako sol'. 
Ak ma byt' jedio chutne, nesmie jej byt' malo ani 
vel'a. 

Martina Ivanova 



Spolupracujeme i s USA 
Pocas letneho semestra 2008/2009 posobila na 
Fakulte manazmentu profesorka zo Spojenych 
statov americkych - Associate Professor Nan
cy Meyer-Emerick, PhD. Pri tejto prilezitosti sme zaciatkom 
maja nasho host'a oslovili a poprosili o interview, v ktorom 
sme hovorili o veciach profesionalnych aj osobnych. 

Nancy Meyer-Emerick sa narodila v roku 1954 v meste Mil
waukee, V state Wisconsin na stredozapade Spojenych 

statov americkych. Bakalarkou v environmentalnych vedach 
(Bachelor in environmental science) sa stala na Florida Inter
national University, tituly MPA (Master of Public Administra
tion) a PhD. V odbore verejna sprava (public administration) 
ziskala na Florida Atlantic University. V roku 2005 ziskala t i
tui Associate Professor of Public Administration na univerzite 
V Clevelande (Cleveland State University). Nedavno ukonci
la studium na Case Western Reserve University v Clevelande 
a ziskala titui MPOD - Masters in Positive Organizational De
velopment). Momentalne pracuje na Maxine Goodman Levin 
College of Urban Affairs na Clevelandskej statnej univerzite 
V Clevelande. Na Slovensko sa dostala vd'aka Fulbrightove-
mu programu (Fulbright Scholar Program), ktoreho naplnou je 
medzinarodna edukacna vymena. 

Preco ste sa rozhodii lektorovat' prave na 
S l o v e n s k u , na Fakulte m a n a z m e n t u PU 
V Presove? 
Mam tu svoje korene - obidvaja moji start rodicia 
z otcovej strany pochadzali z vychodneho Sloven
ska, z Lipoviec a Sirokeho, prave preto ma to sem 
t'ahalo. No a Fakuitu manazmentu som si vybrala 
z viacerych dovodov. Zaujaia ma moznost' vyucby 
Verejnej spravy, ktora bola v ponuke predmetov, 
a najma moznost' vyucovania v anglickom jazyku 
- niektore krajiny a vysoke skoly totiz vyzaduju 
lektorovanie v ich mater inskom jazyku. Pisomne 
som si vymienala korespondenciu s dekanom fa
kulty prof. Stefkom a ten mi poslal pozvanku na 
staz. Bola som naozaj prijemne prekvapena jeho 
ochotou a ustretovost'ou. 

Na Fakulte manazmentu ste vyucovali nie
kol'ko predmetov. 3e ich vyucba u nas porov-
natel'na s vyucbou v USA? 
Organizacne spravanie som na Cleveland State 
University vyucovaia 9 rokov. U nas je to jeden 
z povinnych predmetov v prvom rocniku druheho 
stupna vysokoskoiskeho studia (Master of Public 
Administration). Na vasej fakulte som okrem Orga
nizacneho spravania (na hodinach u Dr. Kentosa, 
ktoremu by som chcela touto cestou pod'akovat') 
vyucovaia aj Krizovy manazment a Manazment en-
vironmentalneho prostredia. Co sa tyka porovna-
nia vyucby v USA a u Vas, hiavny rozdiel spociva 
V tom, ze V Spojenych statoch su obchod a verejna 
sprava oddelene, su to samostatne odbory. U vas 
sa ekonomicke predmety a verejna sprava vyu-
cuju spolu, C O povazujem za vei'ku vyhodu. Totiz 

pre niekoho, kto pracuje v biznis sektore, je vel'mi 
dolezite poznat' fungovanie verejnej spravy a tre
tieho sektora. 

Sme fakuitou zameranou na manazment. Aky 
je Vas nazor na studium manazmentu? Ako 
vnimate jeho postavenie v kontexte ostat
nych vied? 
Som nadsena a vel'mi pozitivne hodnotim, ako vasa 
skola reaguje na vei'ke mnozstvo politickych a spo-
locenskych zmien. Slovensko oproti Spojenym sta-
tom preslo za posledne roky obrovskymi a zasad-
nymi zmenami (napr. zmena politickeho systemu, 
nove usporiadanie statu, vstup do Europskej unie, 
zavedenie novej meny atd'.) a je naozajstnym ume
nim skoly vediet'adekvatne a vcas reagovat' na tie-
to zmeny a pripravovat' odbornikov pre prax. 
Vo vseobecnosti svetova hospodarska kriza, ktora 
vznikia v USA, ide ruka v ruke s environmentalnou 
krizou a kl imatickymi zmenami a to prinasa nove 
vyzvy pre skoly zameriavajuce sa na manazment 
a pre jej ucitel'ov. Ja osobne som presvedcena, 
ze je potrebne venovat' zvysenu pozornost' etike, 
ktora by nemala chybat' najma na skolach so za
meranim na manazment. 

Ako komunikujete s ucitei'mi a so studentmi 
a ako hodnotite ich jazykove znalosti? 
Ja osobne mam blizky vzt'ah k slovencine. Minuiy 
rok V lete som sa zucastnlia na mesacnom inten-
zivnom kurze slovenskeho jazyka, ktory organizo
vala Univerzita Komenskeho v Bratislave - Studia 
Academica Slovaca, kde som ziskala zaklady slo-
venciny. Ziskane poznatky mi pomohli zorientovat' 
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sa a poradit' si v beznych situaciach. 
Teraz v studiu slovenciny pokracujem. 
Moja komunikacia s kolegami a s tu
dentmi je vel'mi dobra. Vo vseobec
nosti su ich znalosti anglictiny vel'mi 
dobre. Jazykove znalosti pracovnikov 

Fakulty manazmentu hodnotim vel'mi pozitivne. 

Lektorovanie v zahranici je vzdy narocne. 
Vyhovovali Vam podmienky prace na Sloven
sku? 
Pedagogovia Fakulty manazmentu, hiavne pan de
kan, boli vetmi ustretovi . Som vel'mi vd'acna za 
to, ze mi umozni l i dostat' sa tu. Taktiez mus im 

pod'akovat' pani Nore Hlozekovej - riaditel'ke Ful-
brightovho programu na Slovensku, ktora mi tak
tiez vel'mi pomohla. Som st'astna, ze som natrafila 
na fantastickych koiegov. Predovsetkym kolegovia 
z katedry manazmentu spolu s veducim katedry 
a najma ti, s ktorymi sa delfm o kancelariu, mi vel'
mi pomahaju nielen v pracovnej, ale aj sukromnej 
oblasti. Vel'mi si vazim priatel'stvo, ktore tu vzniklo 
medzi mnou a mojimi kolegami, a vel'mi sa tesfm 
na nasu buducu spolupracu. 

Ing. Viktoria AH Taha 
PhDr. PaedDr. Martina Ferencova, PhD. 

MAIS nejaky problem? 
Na zaciatku letneho semestra sme mno-
hi ostali zaskoceni prechodom z Akade
mickeho informacneho systemu (AIS), 
ktory na Presovskej univerzite fungoval 
od roku 2002, na Modularny akademic
ky informacny system (MAIS). Dovodov 
na zmenu bolo viacero a vyberove kona-
nie, ktore univerzita vyhlasila a v ktorom 
zohi'adnovaia viacero kriterii, napr. ceno-
vu ponuku, prevadzku, serv is , vyhrala 
firma Dupres Consulting, s. r. o. Tato fir-
ma realizuje projekt MAIS aj v spolupraci 
s Trnavskou univerzitou v Trnave a Tech-
nickou univerzitou v Kosiciach. 
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P rivlastok modularny, ktorym sa nazov noveho 
systemu od toho predchadzajuceho lisi, zna

mena, ze je tvoreny viacerymi fyzicky oddeleny-
mi aplikacnymi uzlami, co umozhuje variabilitu ich 
instalacie podi'a narokov univerzity. S tym suvisi 
d'alsia vyhoda, ktoru MAIS ponuka, a tou je jeho 
vysoka bezpecnost', co vsak paradoxne sposobilo 
i niekol'ko problemov. V minulosti bolo napriklad 
mozne pracovat' so systemom (s AlS-om) vol'nej-
sie, pretoze mnohe zasahy mohol realizovat' po-
vereny pracovnik univerzity. V MAIS-e je to kom-
plikovanejsie, no dobrou spravou je, ze na jeho 
vyslednej podobe sa stale pracuje. Vznika totiz na 
zaklade spoluprace vyvojarov systemu a odborni
kov z vysokych skol, co pre nas v praxi znamena 
moznost' prisposobit' ho podmienkam univerzity 
a pritom zachovat'jeho vysoku bezpecnost'. 
K problemom, ktore vyskocili hned'na zaciatku se
mestra, a teda hned' po spusteni MAIS-u, patrilo 
urcite vygenerovanie rozvrhu. Hoci sa tento prob
lem do istej miery podarilo vyriesit', otazna zostava 
vhodnost'nacasovania prechodu na novy informac
ny system - mozno diskutovat' o tom, ci by nebol 
vhodnejs i prechod na prelome dvoch skolskych 
rokov, takze casovy priestor na vyiadenie rozvrhu 
by bol vacsi. Prechod na MAIS na konci skolskeho 
roka si zvoliia napriklad Trnavska univerzita. Nevy-

hodou decembroveho terminu bolo napriklad to, ze 
slo 0 obdobie, v ktorom ucitelia potrebovali vypiso-
vat'terminy a rezervovat'vol'ne miestnosti - v tom 
case im na tento ucel neboli ponuknute nahradne 
alternativy na riesenie tychto problemov. Dalsou 
komplikaciou bola skutocnost', ze kurzy zamerane 
na MAIS sa organizovali az v januari, teda v case, 
ked' uz bol system uvedeny do praxe. 
Je pravda, ze iste problemy bolo mozne odstranit' 
az po spusteni systemu - jednoducho preto, ze az 
vtedy boli niektore z nich zrejme. Problematicky 
bol napriklad prenos dat zo stareho systemu, ktory 
sposobil, ze niektore predmety v MAIS-e neboli za-
evidovane pod menom konkretneho vyucujuceho, 
ale pod oznacenim Pedagog, co, prirodzene, spo
sobilo kolizie vo vyucovacom case a predmetoch, 
ktore system nebol schopny identifikovat'. V pri
pade letneho terminu by bolo mozne tieto prob
lemy vcas odstranit', ked'ze podkiady na rozvrh sa 
odovzdavaju uz koncom skolskeho roka a ucitelia 
nastupuju do prace uz koncom augusta - vznikoi 
by tak minimalne mesacny priestor na doladenie 
rozvrhov. Chaos sposobeny neexistenciou rozvrhu 
V mnohych individualnych pripadoch oddialil real-
nu vyucbu aj o dva tyzdne, co urcite nie je ak-
ceptovatel'ny stav. Navyse, finalna podoba rozvrhu 
nie je v MAIS-e kompletna dodnes, co vyucujucim 



i studentom znacne st'azuje vyhl'adavanie vhodne-
ho casu i miestnosti v pripade potreby nahradenia 
hodin za nerealizovanu vyucbu. 
Pozitivnou spravou je, ze doriesene su uz zapisy 
hodnoteni a v dohl'adnej dobe by sa mali riesit' i tla-
cove zostavy - dipiomy, rozhodnutia o prijati ale
bo neprijati studenta a i. Nie vsetky problemy su 
riesitel'ne jednoducho, niekedy je potrebne cakat' 
dihsie, kym sa najde chyba v programe, program 
sa otestuje a nainstaluje sa nova verzia, s cim su-
visia aj obcasne vypadky MAIS-u. 
Pre bezneho pouzivatel'a vsak zostava ak nie prob
lemom, tak aspon negativnym aspektom kompati-
bilita systemu s urovnou softverovej vybavenosti 
vacs iny pocitacov, ktorymi jednot l ive pracovis-
ka, instituty a katedry disponuju. Problemom je 
pomale nacitavanie udajov pri fi ltrovani informa
cii a zbytocna komplikovanost' niektorych funkcii 
sys temu - mnohe kroky, ktore musi pouzivatel ' 
absolvovat', su jednoducho nadbytocne (napriklad 
pri zadavani terminov vyucujucim potreba doda-
tocneho editovania terminu). Pri prehliadaci Explo
rer nastavaju casto problemy s pouzitim vsetkych 

funkcii a pri hi'adanf udajov apiikacie 
casto „mrznu". 
Na d'alsom dotvarani systemu a od-
strahovani chyb sa mozu podiel'at' aj 
studenti bud'kontaktovanim lokainych 
administratorov, ktorych zoznam je 
zverejneny na prihiasovacej stranke MAIS-u, ale
bo adresovanim svojich konkretnych pripomienok 
na support@mais.sk. 
Popri MAIS-e dojde v tomto akademickom roku 
este k jednej zmene. Univerzitna stranka www.uni-
po.sk by pocas letneho obdobia mala dostat' upl
ne novu podobu tak po vizualnej, ako i obsahovej 
stranke. Jednou z inovacii bude vytvorenie rozlic-
nych prostredi pre studentov, uchadzacov o stu
dium a zamestnancov, co doposia l 'chybaio. Ako 
najlepsiu vyhodnoti la Komisia pre redizajn webu 
ponuku firmy Bart, teda firmu, ktora realizuje aj 
sucasnu podobu stranky. 

Martina Demcakova - Martina Ivanova 

Zmeny v jedaini 
V tomto skolskom roku si mohli zamestnanci PU aj studenti vsimnut' zmeny v univerzitnej jedaini . 
0 niektorych z nich sme sa porozpravali s novym majitel'om Studentskej jedalne PU, Ing. Andrejom 
Balencinom. Mnohe zmeny badatel'ne vyiepsil i sluzby, ktore stravovacie zariadenie ponuka, napr. rozsi
renie sortimentu jedal, sprijemnenie prostredia, resp. zavedenie doplnkovych sluzieb. Niektore postupy 
vsak zostali nezmenene a stravnici ich vnimaju negativne. 

Kto je zodpovedny za riadenie 
Studentskej jedalne PU? Odke-
dy? 
Presovska univerzita v Presove vypi-
sala verejnu zakazku - Zabezpecenie 
poskytovatel 'a stravovac ich sluzieb 
pre SJ PU na Ul. 17. novembra c. 13 
V Presove. Nasa ponuka bola uspes-
na a od ok t ob r a 2008 p revadz -
k u j e m e S t u d e n t s k u j e d a l e h PU 
V Presove. Presny nazov nasej firmy 
je MAGISTER - Presov, s. r. o., Hlav-
na 71, 080 01 Presov. 

Preco nie su zmeny uvedene na 
stranke PU? 
Po prebrati Studentskej jedalne (SJ) 
sme sa v prvom rade venovali cho-
du jeda lne , rozs i ren iu so r t imentu 
a skva l i tnen iu s luz ieb. Musel i sme 
vyriesit' pocitacovu siet', ktora nebola v najlepsom 
stave. Pri tom nam vysiel v ustrety Rektorat PU, 
ako aj vase vypoctove stredisko. Museli sme zme
nit' system prace v kuchyni, ako aj vyriesit' hygie-
nicke nedostatky, aby sme mohli bezproblemovo 
prevadzkovat' SJ. V tychto dnoch dokoncujeme 
stranku jedalne, ktora bude spristupnena v krat-

kom case na stranke PU. Budu na nej prezentova-
ne nase sluzby, ktore mozu vyuzivat'zamestnanci, 
ako aj studenti PU. 

Na CO vsetko sa jedalen vyuziva? 
V nasom projekte predlozenom vo verejnej su
t'azi sme garantovai i , ze jedalen bude v prvom 
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rade poskytovat' stravovacie s luzby 
pre studentov a zamestnancov PU. 
Najdolezitejsia je pre nas spokojnost' 
zakaznikov. Sme radi, ze sa nam uz 
podarilo rozsirit' ponuku jedal, zriadili 
sme fastfood, pizzeriu a takt iez sme 

ponuku obohatili o cerstve cukrarenske vyrobky, 
ktore su vyrabane v nasej prevadzke. Nasa firma 
nad'alej zabezpecuje rodinne a spoiocenske po-
sedenia v priestoroch Salonika a jedalne. Samo
zrejme, ze chceme rozsirit' ponuku nasich sluzieb 
a mame pred sebou este vel'a prace. 

Je pozitivne, ze cas podavania obedov aj ve-
ceri sa predl'zil, ale ked' pridete o stvrt' na sty
ri (otvorene ma byt' do stvrtej) personal da 
najavo, ze ste uz prisli neskoro. Celkovy pri
stup personalu nie je vzdy prijemny. Prejavu-
ju napriklad nespokojnost'kvoli takym samo-
zrejmym veciam, akou je vyber rezervy... 
Personal, ktory pracuje v jedaini, sme prevzali od 
PU, nechceli sme nikoho prepustit'. Nasa snaha je, 
aby personal bol k zakaznikom prijemny a pravi-
delne mame k tejto otazke stretnutia, ale este sta
le je na com pracovat'. 

Studenti taktiez vnimaju ako neuspokojivu 
hygienu pri vydaji jedal, ale aj pri cisteni pri-
borov, tacok, stolov aj toaliet. 
Hygiena je pre nas vel'mi dolezita, a preto k nej 
pristupujeme s maximalnou vaznost'ou. Mame vy-
pracovany HACCP - system zabezpecenia kontroly 
hygieny potravin. Je to system pouzivany na celom 
svete a zabezpecuje kvalitu a zdravotnu bezpec
nost' potravin. Tento system je metodou riadenia 
postupov, ktore sti vypracovane pre nasu prevadz
ku, ktory zabezpeci, ze sa nevyskytuje problem 
s kvalitou a zdravotnou nezavadnost'ou finalneho 
vyrobku. Pri poslednej kontrole z Uradu verejne-
ho zdravotnictva v Presove bol hiavny kontrolor 

spokojny so zmenami, ktore sme zrealizovali za 
obdobie od momentu, ked'sme prevzali prevadzku. 
Nad'alej budeme pracovat' na tejto otazke, preto 
cez letne prazdniny prebehne d'alsia rekonstruk
cia jedalne za l icelom d'alsieho skvalitnenia nasich 
sluzieb. Co sa tyka toaliet, tie maji i na starost i 
pracovnici Studentskeho domova. Neuspokoj iv i i 
hygienu pri vydaj i jeda l , na ktori i poukazujete, 
sme doteraz nezaznamenali , ale aj napriek tomu 
sa budeme tymto problemom zaoberat'. 

Studenti pozitivne hodnotili rozsirenie vy-
beru jedal. Neuvazovali ste vsak o rozsireni 
ponuky jedal pre vegetarianov? Raz su v po
nuke 3 bezmasite jedia, inokedy len jedno, aj 
to sladke. 
Myslime si, ze ponuka bezmasitych jedal je posta-
cujtjca. Kazdy den je v ponuke bezmasite jedio, uz 
druhy mesiac je v ponuke aj delena strava a tak
tiez mame siroku ponuku zeleninovych salatov vo 
fastfoode. 

Pozitivne studenti hodnotili zriadenie priesto
ru s mensimi stolmi a bezdrdtovym pripoje-
nim na internet. Mnohi studenti a ucitelia 
vsak nesuhlasia s rozdelenim jedalne na stu
dentsku a ucitel'sku cast'... 
Priestory SJ sme na studentsku a ucitel'sku cast' 
nerozdeli l i my. Prave naopak, v popoludnajs ich 
hodinach sme priestor otvoril i pre studentov. Na 
druhej strane, v case vydaja obedov sme priestor 
nechali rozdeleny. Ucitelia maju na obed krats icas 
vzhl'adom na ich pracu, preto chceme, aby boll ob-
sluzeni co najskor. 
Myslime si, ze jedaleh ma sluzit' vsetkym, tak za-
mestnancom, ako aj studentom PU. Budeme robit' 
vsetko preto, aby sa nasi zakaznici citili v priesto
roch SJ pri jemne a aby sme poskytoval i sluzby, 
s ktorymi budu spokojni. 

Zhovarala sa Zuzana Kovacova 
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Prenos poznatkov 
o liecivych 
rastlinach do praxe 

Medzi vyznamne prednosti roz
voja a napredovania Presov

skeho kraja patria spracovatel'ske 
spolocnosti (Calendula, a. s., Nova 
llubovha, Imuna-Pharma, a. s., 
Sarisske Micharany, Agrokarpaty, 
s. r. 0 . , Plavnica a ine) s moder-
nymi verkokapacitnyml technolo-
giami pozberovej upravy, izolacie 
silic, tekutych a suchych extrak-
tov, tinktur, c istych substanci i 
a finainych vyrobkov z liecivych 
rast l in . Zaveden ie podmienok 
spravnej vyrobnej praxe a dodr-
ziavanie medzinarodnych noriem 
ISO su zakladom na vzajomne 
vyhodnu spolupracu predmetnych 
f ir iem s vyskumom a vyvojom 
V ekologlckej a biologickej ob
lasti Presovskej univerzity v Pre
sove. HIavnymi zamermi rieseni 
v iacerych vedecko-technickych 
projektov sa preto stal prieskum, 
monitoring, zber a sustred'ovanie 
vybranych l iecivych, aromatic-
kych a koreninovych druhov rast
lin s dorazom na rozvoj specialnej 
pornohospodarskej vyroby v pod
mienkach marginalnych oblasti. 
Tieto sa stali hiavnymi zdrojmi 
vysoko kvalitnych surovin pre far-
maceuticky, kozmeticky, liehovar-
nicky a potravlnarsky priemysel, 
s dorazom na ochranu zivotneho 
prostredia a aplikaciu bezodpado-
vych technologii a biotechnologii. 
V suvislosti s prenosom poznatkov 
vyskumu a vyvoja do praxe mo
zeme spomenut'viacere pripravky 
(zahustene extrakty cibule cesna-
ku kuchynskeho, vhati praslicky 
rol'nej a pfhl'avy dvojdomej), pre 
ktore boli zaregistrovane podni-
kove normy a pracovne postupy 
vyroby (Calendula, a. s.. Nova Lu-
bovha). Moznost' ich apiikacie je 
V rastlinnej vyrobe a v ekologic-
kom pol'nohospodarstve pri zvlad-
nuti ochrany pestovanych plodin 
pocas vegetacie. Pri vei'kopios-

nom pestovani a na-
slednom spracovani 
surov iny l iec ivych 
rastlin vznikaju vei'ke 
mnozstva odpadovej 
hmoty (blologickeho 
odpadu rastlinneho 
povodu), ktora nie 
je dostatocne vyuzi-
vana. Z tohto aspek
tu bol vyvinuty ag-
roenvironmentalny 
vyzivovy koncentrat 

- vermikompost, vyrabany na 
baze biologickeho odpadu z lie
civych, aromatickych a koreni
novych rastlin (Blovex Mlchalov-
ce). Moznosti jeho vyuzitia su pri 
pestovatel'skej cinnosti v lesnych 
skolkach, sklenikovych hospodar-
stvach, pridomovych zahradkach 
ci pri vyz ive okrasnych drevin 
a kvetinovych zahonov v parkoch 
a mestskych kvetinovych a trav-
natych ploch. 
Pri studiu biologickeho ucinku fy-
toaditivnych latok na organizmus 
osipanych bol vyskum orlentova
ny na sledovanie konverzie krml-
va obohateneho o fytoprodukt na 
hmotnostne prirastky po Ich apli-
kacii, vyskyt infekcnych ochoreni 
V chove, sledovanie biochemic-
kych, hematologickych paramet-
rov a antimikrobialnych ucinkov. 
Na zaklade tychto vysledkov boli 
zaregistrovane podnikove nor
my a pracovny postup pre vyro-
bu kfmnych zmesi s aditivom na 
baze pamajoranu a salvie (Marian 
Demeter, s. r. o., Caklov), ktore 
su urcene ako pridavok do krmiva 
pre osipane - ciciaky a odstavca-
ta. V sucasnosti ako spoluriesitel' 
s firmou Calendula, a. s., v Novej 
Lubovni v ramci projektu APVV 
podpora vyskumu a vyvoja v ma-
lych a strednych podnikoch s na
zvom Vyroba extraktov z vybra
nych liecivych rastlin s dorazom 
na determinaciu a standardlzaciu 
ucinnych latok a ich vyuzitle pri 
vyrobe finainych vyrobkov sa pra
cuje na d'aisich pracovnych postu-
poch polovyrobkov a pripravkov, 
ako su zahusteny extrakt listu 
stevie cukrovej a suche extrak
ty leuzey sustivej a kotvicnika 
zemneho. Pripravky z uvedenych 
rastlinnych druhov sa stand fy-
toaditivami, ktore pomahaju pri 
zmierhovani priznakov klimak-
teria, redukuju zvysenu hiadinu 

cholesterolu, zvysuju sllu kon-
trakci i srdcoveho svalu, poso
bia diureticky, pouzivaju sa ako 
prevencia vzniku oblickovych ka-
mehov. Dalej stimuluju funkcie 
imunitneho systemu a maju anti-
bakterialny, antifungalny, protiza-
palovy a analgeticky ucinok. 
Jadro vyskumneho kolektivu tvo
ria hiavne mladi vedecki pracov
nici, ktori uz maju zastupenie aj 
V zahranicnych odbornych gre-
miach. Nase publikacne aktivity 
sa orientuju na povodne vedecke 
prace s vysokou citovatel'nost'ou. 
Ekologicka cast' pracoviska ma 
akreditaciu doktorandskeho stu
dia V studijnom programe envi-
ronmentalna ekologia, ekologia 
jedinca a populacii, v ktorom je 
realizovany vyskum populacnej 
blologie necht ika lekarskeho, 
praslicky rol'nej, I'ubovnika bod-
kovaneho a rebricka obycajneho, 
zapojeni su traja doktorandi. 
Absolutne najvacsou vyzvou su
casneho obdobia sa stalo schvale-
nie financii zo strukturalnych fon-
dov EU (39 500 tisic korun, vyse 
1 312 tisic eur) na vybudovania 
Centra excelentnosti ekologie zi
vocichov a cloveka z operacne-
ho programu Vyskum a vyvoj . 
V ramci predmetneho centra sa uz 
k novovybudovanemu spektrofoto-
metrlckemu laboratoriu zaobstara 
spickova pristrojova technika (GC/ 
MS, LC/MS, LICOR) na vybavenie 
specialneho laboratoria ekofyzlo-
logie rastlin a zivocichov. 
V ramci svojej posobnosti PU teda 
prispieva k rieseniam aplikovane
ho vyskumu a vyvoja na urovni 
zabezpecenia vyuzitia a rozvoja 
regionov a prH'ahiych marginal
nych oblasti pri respektovani po-
ziadavky racionalneho vyuziva
nia prirodnych, antropogennych 
zdrojov a reglonalnych ekono-
mlckych, ekologickych a social
nych aspektov, aktivneho ovplyv-
hovania vedecko- techn i ckeho 
pokroku, rozvoja tvorivej cinnos
ti vo vyskume vybranych prob
lemov a zapajania doktorandov 
a rozvijania odborno-poradenskej 
cinnosti pre male a stredne pod-
niky s moznym financnym efek-
tom. 

doc. RNDr. Ivan Salamon, CSc, 
Katedra ekologie FHPV PU 
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Manazment 
zivotneho 
prostredia 
je veda 

Z ijeme v obdobi, v ktorom sa terminy ako ochra
na zivotneho prostredia, environment, trvalo 

udrzatel'ny rozvoj stavaju nevyhnutnou sucast'ou 
slovnika vsetkych uspesnejsich i menej uspesnych 
politikov. Prostrednictvom medii do nasich domo-
vov vstupuje Svetovy deh zivotneho prostredia, 
Deh SInka, Svetovy deh mokradi a pod. 
Len nedavno - 22.aprila - sme si pripominali Deh 
Zeme. Deh, ked' by sa I'udstvo maio viae zamysl'at' 
nad dosledkami svojich aktivit, nad devastaciou zi
votneho prostredia. Lenze jeden deh nestaci. Ta
kychto dni by malo byt' v roku aspoh 365, pricom 
by mali byt' naplnene nielen pripominanim si real-
neho stavu zivotneho prostredia, ale predovsetkym 
aktivizovanim sa pre ziepsenie tohto stavu. 
Snaha o ziepsenie stavu v zivotnom prostredi by 
mala vychadzat' od kazdeho jednotlivca realizova-
nim drobnych cinnosti, ktore ho nic nestoja, ale 
ktore povedu k zmene jeho postojov a hodnoto-
vych orientacii i k pocitu potreby vlastneho prispe-
nia k ochrane prostredia. Ludska spo locnost ' je 
vsak ziozity system, inlciativa jednotlivcov nestaci. 
Clovek, ktory prostredie nici, musi vytvarat 'vhod
ne podmienky na jeho napravu, riadit' aktivity na 
komplexnejsej urovni, synergizujuc pozitivne ucin-
ky ciastkovych aktivit. Pri starostlivosti o prostre
die tak ma manazment zivotneho prostredia neza-
stupitel'ne miesto. Mozeme ho vnimat' nielen ako 
subor koordinovanych aktivit sledujucich ochranu 
zivotneho prostredia, ale aj ako vedny odbor ana-
lyzujuci problemy v ochrane prostredia, identifi-
kujuci kl'ucove faktory jeho zlepsenia a navrhujuci 
moznosti pre jeho lepslu ochranu a napravu. 3e 
prirodzene, ze prave na Fakulte manazmentu PU sa 
sformoval kolektiv vedeckych pracovnikov, ktori sa 
vo svojom vyskume venuju problema
tike manazmentu zivotneho prostredia 
na vedeckej baze. Pracovnici su zapo
jen i do r iesenia v iacerych vedeckych 
projektov v oblasti environmentalneho 
manazmentu, z ktorych dva projekty 
VEGA a jeden projekt APVV v sucas
nosti koncia. 

S ciel'om neuzatvarat ' z iskane cenne 
vys tupy z r iesenia projektov len pre 
odbornu verejnost', ale priniest' ich co 
najbl izsie aj ostatnej verejnost i , kto
rej env i r onmen ta l ne povedomie sa 
V ostatnej dobe zacina zvysovat', pri
pravili pracovnici okolo prof. Hronca ako 
najvyznamnejsieho clena riesitel'skeho 
kolektivu popularizacny projekt APVV. 

Okrem uvedeneho projektu pripravi l riesitel'sky 
kolektiv i d'alsie projekty VEGA a KEGA, usilujuc 
sa 0 komplexny navrh pristupov k zlepseniu stavu 
zivotneho prostredia predovsetkym v zat'azenych 
oblastiach vychodneho Slovenska. Dany vypocet 
vedeckych aktivit v oblasti manazmentu zivotneho 
prostredia na Fakulte manazmentu nie je konecny 
- zahfha i aktivnu narodnu a medzinarodnu spo
lupracu, pripravu d'aisich projektov i inych cinnosti 
prispievajucich k zvysovaniu postavenia a vyzna-
mu environmentalneho manazmentu nielen na Fa
kulte manazmentu PU, ale aj v sirsej oblasti. 
Zem sa dokaze so zmenami prostredia vysporiadat' 
aj sama, aj sa s nimi vysporiada. Je vsak otazne, 
ci toto obdobie prezije clovek. Ak teda hovorime 
0 manazmente zivotneho prostredia, v prvom rade 
nejde o ochranu Zeme, ale o ochranu a zachovanie 
existencie cloveka. A prave preto ma veda v ma
nazmente zivotneho prostredia kl'ucovy vyznam. 
Nielen pri formovani postojov a zmene environ
mentalneho vedomia spolocnosti, ale aj pri naprave 
skod, ktore clovek na prostredi dokazal napachat'. 
Efektivne vyuzitie vyskumom ziskanych poznatkov 
je tak j ednym z nastrojov na zabranenie d'alsej 
devastacie prostredia a na zachovanie biodiverzity 
d'alsim generaciam. 

doc. Ing. Peter Adamisin, PhD., 
prodekan pre rozvoj a hodnotenie kvality FM PU 
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Viera a skutky 
- h a r m o n i c k a publ ikac ia odraza juca teo log icku 
aj d u c h o v n u skusenost ' 

Teo l og i c ka t vo rba v s t r edne j Eu 
rope sa casto obmedzu je na l i te-

raturu vhodnu najma pre akademicky 
svet. Dvetis icrocna mudrost' Svatej t ra
dicie tak ostava v skrytost i pred t ym , 
ktory je jej pr iamym adresatom - pred 
kazdym skutocnym krest 'anom. V iero-
ucne pravdy nikdy neboli zobrazovane 
z tuzby po abstraktnych definiciach. Ich 
vyznam sa odkryva v kazdodennom bez-
nom zivote. 
Preto vitame snahu prof. ThDr. Jana Zo-
zul'aka, PhD., a jeho duchovneho otca 
Stefanosa K. Anagnostopoulosa posunut' 
teologiu na miesto, ktore jej pravom na-
lezi - spat' k c loveku. Prave oni su au
tormi novej publikacie s nazvom „\J\era 
a skutky" , ktora bola vydana v Prahe 
V roku 2009. Je jednym z vysledkov rie
senia vedeckovyskumneho projektu An-
tropologicke vychodiska socialnej prace 
(VEGA c. 1/0649/08). Ciel'om tejto kni-
hy je podi'a slov autorov vysvetlit' vzt'ah 
medzi v ierou a konanim dobrych skut
kov, teda zachovavanim Bozich prikaza-
ni. Neostava len konstatovat', ze autori 
svoj c ie l 'v pinosti naplnili. Viera a skut
ky a ich vzajomny vzt'ah su duchom celej 
publikacie, a to nie len z hl'adiska obsa-
hu, ale analogicky aj metodologie. Auto
ri pri tvorbe neostali verni strnulym prv-
kom pisania podobnych monografi i , ale 
harmonicky str iedaju teologicke pasaze 
s pribehmi odrazajucimi duchovnu skuse
nost'. Tymto sposobom sa citanle knihy 
stava dynamickym procesom, ktory citatel'a neu-
navuje ani po dihsej dobe. 
Z hl'adiska obsahu je kniha dva-
nastym pokracovanim serie Pat-
r ist ickej kn izn ice. Je rozdelena 
do s tyroch kapitoi , ktore vecne 
a bez zbytocnych odklonov rie-
sia autormi stanovene ciele. Prva 
z nich nazvana „Duchovne nazera-
nie a vytrzenie mysle" je odkazom 
vychodneho mysticizmu. Opisuje videnie nestvore-
neho Svetia, ktore je mozne len prostrednictvom 
askezy. 
Druha kapitola, strucne nazvana „Viera", definuje 
podstatu jednej z najvacsich cnosti, ktorou viera 
nepochybne je. Najdeme v nej informacie, ktore sa 
V nasom prostredi vyskytuju len zriedkavo. Refle-
xia vysledkov a skutkov viery podana opisovanym 
sposobom je j ednym z najpr inosnejs ich prvkov 
tohto diela. 
Najdihsia - tretia - kapitola „Desat'zasad dokona-

Vieroucne pravdy 
nikdy neboli 
zobrazovane z tuzby 
po abstraktnych 
definiciach. 

losti duchovneho zivota v Christu" je definovana 
svojim vlastnym nazvom. Vyznam zasad dokona-

losti duchovneho zivota je v tejto 
kapitole podopierany teologickymi 
a d u c h o v n y m i s ku senos t ' am i 
oboch autorov. 
Posledna kapitola „Zivot v Chris
t u " d o k a z u j e s p r a vno s t ' z a -
r aden i a te j to m o n o g r a f i e do 
ser ie Patr lst ickej kn izn ice. Po-
ukazuje na skutocnost ' , ze in

formacie systemat icky podavane v tomto diele 
sa opieraju o duchovne dedicstvo svatych Ot-
cov, ktore je nevysychajucou studhou mudrosti 
a poznania. 
Z uvedeneho vyplyva, ze knihu „Vlera a skutky" 
musime odporucit' kazdemu cloveku, ktory preja-
vil zaujem o bohatstvo vychodneho krest'anstva. 
Svoje uplatnenie nepochybne najde aj v rukach 
skuseneho khaza. 

Mgr. Bohuslav Kuzysin, PhD. 2 3 



Odborna 
publikacia 
2008 
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Z minulorocnych literarnovednych publi
kacii ma zaujali predovsetkym tri t i tu

ly, ktore povazujem aj za vynikajuci uceb-
ny material pre nasich studentov. Ako prvu ^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ 
spomeniem monografiu Jana Gavuru Jan 
Buzassy, ktora vysia v renomovanej edicii 
Vahy (Brat is lava: Kal l igram, 2008) ako 
synteticky portret d'alsieho vyznamneho 
slovenskeho autora. Okrem konstantnych 
cast i vahovych publikacii (Kalendarium, 
Bibliograficke minimum Jana Buzassyho 
a Pouzite pramene a literatura) su v Ga-
vurovej monografii detailne a presne interpretacie Buzassyho basni, ponimane vyvinovo i chronolo-
gicky - od debutu Hra s nozmi (1965) az po basnikove kvarteta z rokov 1995 - 2008 aj v kontexte 
slovenskej poezie. Gavurovi sa oplatilo pracovat'na knihe viae rokov: vysledkom jeho usilia je koncizny 
text, informacne presahujuci doterajsiu percepciu Buzassyho zbierok, odhal'ujuci prostrednictvom tva-
ru tvar basnika, navrstvujuci d'alsie vyznamy basni, s ktorymi vedie Gavura zmysluplny a intelektualne 
vyrovnany dialog. Prostrednictvom Buzassyho cyklu Drevena tvar „odl<azuje ziakom: Musite formulovat' 
svoju otazku!" (Gavura, 2008, s. 158). 
Druhou publikaciou, z ktorej sa da ucit' umeniu interpretovat' (tentoraz) prozalcky text, su Poznamky 
k prozaickej (de)generacil. Pohl'ad na slovensku mladu prozu 90. rokov (Bratislava: Stimul, 2008) od 
obdobne mladej slovenskej kriticky Eleonory Krcmeryovej. Pozitivne hodnotim najma autorkine analyzy 
komplikovanych, casto desemantizovanych sucasnych proz (pars pro toto T. Horvatha), vlastny, dobre 
vyargumentovany nazor na ne. Vzhl'adom na titui publikacie - Poznamky - nemozno Krcmeryovej vy-
citat' neuplnost', ci uz v zmysie poznania sekundarnej literatury, alebo zuzeneho vyberu prozaikov. 
Do tretice odporucam reprezentativny vyber z diela svajciarskeho germanistu Emila Staigera Poetika, 
interpretace, styl (Praha: Triada, 2008), ktory by nemal chybat'v kniznici ziadneho literarneho vedca 
ci studenta literatury, aj s interdisciplinarnym presahom k filozofii ci antropologii. 
Vsetky tri knihy spaja tiez zaujem ich autorov o otazky hodnotenia literarneho diela, a to i napriek 
konstatovaniu: „Kazdy opravdovy spisovatel a kazdy ctenaf nadany jistym smyslem pro umeleckou 
kvalitu bude k problemu literarnlho hodnocenipfistupovat s krajni neduverou. Mllovnik literatury v nem 
zaprotestuje dfiv, nez si uvedomi, vuci cemu svuj protest vznasi. Pflpada mu zbytecne, ba ponizujici 
zduvodhovat svQj obdiv a svou lasku. Pta se laska po duvodech? Nechal si snad kdy nektery milujid 
rozmluvit krasu sve mllenky vedeckou teorii?" (Staiger, 2008, s. 268). 

Doc. PhDr. Marta Souckova, PhD. 

V i 

publikacnej cinnosti na PU by som zvlast'spomenul zbornik vystupov, ktory vznikoi na FF PU a jeho 
nazov je REFORMULACIE ANTROPOLOGICKEJ OTAZKY V SUCASNEJ FILOZOFII III. Ako napoveda 

£=> rimska trojka v nazve, ide o tretiu (a dodavam, ze finainu) publikaciu riesenia grantovej ulohy VEGA 
pod nazvom Podoby reformulacie antropologickej otazky v sucasnej filozofii. Zbornik ma charakter 
monotematickych studii a jeho ciel'om je, ako pise editorka prof. Sisakova, identifikovat' modus kla-
denia antropologickej otazky v sucasnej filozofii a sposoby reinterpretacie antropologickeho problemu 

^ V urcujucich procesoch stavania sa cloveka a otvorenosti ramca I'udskosti v sucasnej kulture. V zbor-
i ? => niku mozete najst' reflexiu sucasnej situacie cloveka s akcentovanim dosledkov kritiky metafyziky, co 

je tema, ktora okrem ineho suvisi s mojou dizertacnou pracou. Ked'ze sa uz niekol'ko rokov venujem 
premysl'aniu o situacil po konci metafyziky a o dosledkoch tejto situacie pre cloveka, pohl'ad a spraco-
vanie autorov jednotl ivych prispevkov povazujem za sucast' diskusii odohravajucich sa vo filozofickej 
antropologii 2. polovice 20. storocia. Filozoficky zbornik REFORMULACIE ANTROPOLOGICKEJ OTAZKY 
V SUCASNEJ FILOZOFII III. je prinosom k porozumeniu situacil, v ktorej sa nachadza sucasny, casto 

o dezorientovany clovek. Odporucam ho vsetkym, ktorym (mozno prave dnes) nie je I'ahostajna odpoved' 
. J na otazku, co je clovek. 

PhDr. Dusan Hruska 
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Ako vzniklo vase rozhodnutie studovat'prave 
odbor socialna praca? 
Nenastupoval som na vysoku skolu hned'po stred
nej skole. Tri roky som pracoval a musim sa pri-
znat', ze s celym tym napadom vysokej skoly prisia 
moja mama. Ja som sa tomu nebranil. Pamatam 
sa, ze uz bol dost' neskory termin podavania pri-
hlasok a prave na nasu fakuitu este prihiasky brali. 
Na zaciatku to mozno ani nebol ciei' ist' studovat' 
sociainu pracu, ale spatne, ked'sa na to pozeram, 
som rad, ze som ju vystudoval. 

Zacal! Vase aktivity v oblasti socialnej prace 
uz I pocas studia? 
Pocas skoly sme sa socialnym aktivitam zacali ve
novat' na podnet jedneho z nasich ucitel'ov - bol 
to doktor Vorobei. Prisiel s napadom zaiozit' ob-
cianske zdruzenie. Zacina! som vtedy treti rocnik. 
Spojili sme sa ako studenti z tretieho a stvrteho 
rocnika, boli sme I'udia, ktor i chcel! nieco robit', 
a to obcianske zdruzenie sa nam nakoniec podarilo 
zaiozit'. Funguje vlastne az dodnes a v sucasnosti 
som uz ja jeho statutarom. Bolo to obcianske zdru
zenie Podajme si pomocnu ruku, z casu na cas sa 
0 hom este pise v univerzitnych novinach. Zaiozili 
sme ho, snazil i sme sa realizovat' nejake projek
ty. Tam, V ramci zdruzenia, som sa vlastne naucil, 
ako taketo projekty treba pisat', co mi neskor po-
mohlo aj pri mojom d'alsom smerovani. Boii sme 
zamerani na deti s multifaktorialnym postihnutim, 
cize telesne a psychicke subezne. Robili sme rozne 
male projekty, ktore neboli vel'mi narocne na f i-
nancle, ale potesili kopec malych deti, vacsinou to 
boli nejake arteterapeuticke skupiny, chodili sme 
so studentmi mal'ovat'det'om steny a podobne. Te
raz obcianske zdruzenie vyuzivam na pisanie pro
jektov aj pre nase zariadenie. Ked'ze sme cirkevna 
organizacia, nie do vsetkych projektov sa moze
me zapojit'. Pouzivam ho aj pre nas, ale nielen pre 
nas. 

A potom prIsIa chvil'a, ked'ste skolu skoncili. 
Po skole som este po! roka ucil na nasej fakulte 

Niekedy 
zavazi ovel'a 
viae pocit 
zmysluplnosti 
toho, CO clovek robi 
Ked' sme si dohovaral i sposob, akym 
uskutocnime rozhovor, navrhol, ci ne
chceme prist' za nim do Kosic pozriet' si 
jeho posobisko na vlastne oci. A tak sme 
stretnutie s absolventom socialnej pra
ce Pravoslavnej bohosloveckej fakulty 
Presovskej univerzity Mgr. Miroslavom 
F i rdom zacal i prehl iadkou Kr izoveho 
centra, ktoreho je riaditel'om. 

ako externy asistent socialnej prace. Potom som 
bol na konkurze, kde hi'adaii veduceho domova do-
chodcov. Cez konkurz som presiel, ale do domova 
dochodcov chceli niekoho starsieho, niekoho moz
no skusenejsieho, a tak bol na to miesto vybrany 
iny kolega, ale mne bolo ponuknute, ci si nechcem 
zobrat' nejake mensie zar iadenie. Povedal som, 
preco nie, vyskusat' to mozeme a od tej doby som 
tu. Som spokojny a myslim, ze aj moje vedenie je 
spokojne. A s odstupom casu sa domnievam, ze 
je mozno Iepsie, ze pracujem prave s touto klien-
telou, lebo v domove dochodcov je predsa len ina 
vekova kategoria - stari I'udia, nejako som k tomu 
neinklinoval, ale matky a deti, to je to, v com som 
sa asi momentalne nasiel. 

Cim je specificka praca v krizovom centre? 
No, nenudime sa. Kazdy den sa tu riesia rozne 
krizove situacie, a prave preto nemozem trpiet' 
syndromom vyhorenia. Mame tu momentalne se-
demnast' rodin a kazdy pripad je iny. Stava sa, ze 
k nam prichadzaju kl ientky fyz icky tyrane part
nermi, ked'zabezpecujeme prevoz do utajovanych 
krizovych centier na Slovensku i za pomoci poli-
cie, vel'akrat - kecf sme vedeli, ze existuje priame 
ohrozenie - sme riesili veci so zasahovou jednot-
kou. Su to veci, ktore by sa v domove dochodcov 
urcite neudiali, prave tym je mozno krizove cen
trum specificke. 

Viem, ze nad'alej spolupracujete s univerzi
tou, na com konkretne? 
Zatial'posledny projekt, ktory bol podany pred par 
dhami (este nevieme, ci bude schvaleny), bude 
spolupracou s Katedrou vytvarnej vychovy. Ma ho 
na starosti pani Zivcakova, ktora bude aj jeho ga-
rantkou. Zamerom je vyuzit' nasu hrnciarsku diel-
hu, bude to skolenie nasich klientov v hrnciarskom 
remesle. Studenti s pani Zivcakovou budu chodit' 
k nam do zariadenia a ucit' nasich klientov naozaj 
robit 's hiinou. Zat ia l 'sa s tou hiinou hraju, robia 
to, C O vedia, a teraz by sme to chceli posunut' na 
vyssiu uroveh. Ked' uz chodia robit' do dielne, pre-
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C O sa nenaucit' nieco viae, 
napriklad aj pracu na hrn
c iarskom kruhu. Kruh tu 
mame a zatial ' sa nevy-
uziva, lebo na hom nikto 
nevie robit'. Je to narocne, 

ale preco to neskusit', mozno zistime, 
ze ma na to niekto talent. 

Ak by niekto zo studentov pocas 
citania tohto rozhovoru zistil, ze 
sa chce nejakou formou dobrovof-
nktva podiefat' na pomoci vasmu 
zariadeniu, aka pomoc by to kon
kretne mohia byt'? 
Pr i jmeme akiikol'vek pomoc. Chodil i 
k nam napriklad dobrovoi'nici, ktori sa 
ucili s nasimi det'mi, ini sa pridu s na
simi det'mi iba zahrat', vezmu lopty, 
vezmu ich von, chodia dobrovoi'nici, 
ktor i ich ucia tancovat' alebo kresiit'. 
Niektorf ich ucia zaklady anglictiny, 
nemciny. Je to vel'mi roznorode. Staci 
prist', zavolat', povedat', co by ti s tu
dent! asi chceli robit'. A podi'a toho sa 
s nimi v ieme dohodnut', ci to potre-
bujeme alebo nie a ci im mozeme po-
skytnut' nejake pr iestory na ich c in
nost'. Snazime sa vyuzit' cokoi'vek, co 
nas im k l ientom spr i jemni cas. Pole 
posobnosti je tu siroke. Aby to nieko
ho neodradilo, treba povedat', ze nasa 
klientela je v ramci populacie niecim 
zvlastna. A aj nase deti su niecim ine. 
Mnohe maju poruchy spravania, su 
hyperaktivne. Vel'a je takych studen
tov, ktori sem pridu s nadsenim a po 
prvom stretnuti povedia, uz nie, d'aku-
jeme, to nie je pre nas. Vobec im to nevytykam. Aj 
ja , ked 'som sem nastupil, som zist'oval, kde som 
sa ocitol. Ale napokon sa mi podarilo vybudovat' 
si vzt'ah s kazdym kl ientom, ktory tu je. Nemam 
problem porozpravat' sa ani s jednym, mali ste to 
moznost' vidiet'. Deti, ked'si k nim najdete cestu, 
vas potom maju rady, aj vas respektuju. Preto, ak 
aj to prve stretnutie studentov nedopadne prave 
najlepsie, podi'a ich ocakavani, ak napriek tomu 
vydrzia, zistia, ze vzt'ah sa sice buduje dihsie, ale 
ked'sa vybuduje, je kvalitny. A deti potom vedia 
tomu cloveku mnoho vratit'. 

Robite okrem pravldelnej cinnosti dielni pre 
klientov aj nejake mimorladne podujatia? 
Snaz ime sa robit' rozne podujatia. Arc id iecezna 
charita Kosice ma v ramci Kosickeho a Presovskeho 
kraja 19 zariadeni, my sme jednym z nich, priamo 
V Kosiciach ich je pat'. Vsetko zavisi od financnych 
prostriedkov, ak ich mame, urobime akciu ak nie, 
nie. Pred Vel'kou nocou budeme mat' spolocne vel'-
konocne posedenie s klientmi; vyslo uz siniecko, 
a ked'ze mame odiozene nejake prostriedky z mi
nuieho roku, bude aj opekacka s nasimi det'mi; cez 

projekt sa nam podarilo ziskat' nejake prostriedky, 
za ktore pojdeme s det'mi do zoologickej a bota-
nickej zahrady. Ked'ze su nasi klienti v hmotnej 
nudzi, sami by si to nemohli dovolit'. Potom robime 
tradicne kazdorocne akcie, to je napriklad majales. 
Robi ho utulok na Bosakovej, co je kusok od nas. 
Organizuje sa tiez spolocna vianocna vecera, kde 
sa stretnu klienti a zamestnanci a zasadnu za je
den stol, pozvu sa nejaki priatelia nasich klientov, 
s ktorymi sa v ramci projektov spoznaii. Minuiy rok 
sme rozbehli v nultom rocniku akciu „Odkopnime 
predsudky - futbai spaja", pocas ktorej sa hra 
futbal. Kazde zariadenie postavi t im, tim postavia 
aj zamestnanci, pozvu sa hostia. Snazime sa teraz 
rozbehnut'volejbal, oslovili sme spolocnost'T-com, 
ked'ze s nimi mame dobru spolupracu, a skusime 
zorganizovat' volejbalovy turnaj pre klientov, na
sich zamestnancov a zamestnancov T-comu. 

Na zaver rozhovoru este jedna otazka. Co by 
ste odkazall terajsim studentom socialnej 
prace? 
Ucte sa, ucte sa, ucte sa a pracujte v nasej profe
sii. Lebo V nasom rocniku sme sociainu pracu sice 



skoncili asi pat'desiati, ale realne sa jej venuje asi 
osem I'udi, co je dost' chabe. Zda sa mi, ze odbor 
socialna praca dnes rastie ako huby po dazdi, vel'
mi vel'a i'udi ho studuje, cim mozno klesa status 
socialneho pracovnika. Ak sa kazdu chvii'u niekto 
predstavi s tym, ze skoncil sociainu pracu, reak-
ciou byva: to studuje teraz kazdy. Mozno to studu
je kazdy, ale nie kazdy sa tomu po skonceni skoly 
venuje. Mozem im odkazat' len tol'ko, ze ked' budu 
robit' V socialnej praci, mozno nezarobia na miiio-

nove auto, ale usmev klienta, ktoremu 
clovek pomoze, je na nezaplatenie. 
Mozno niekedy zavazi ovel'a viae po
cit zmysluplnosti toho, co clovek robi, 
a moznost' vidiet', co vsetko sa meni 
za ten rok, co s kl ientom pracujete, 
ako ho posuniete napriklad z ulice do situacie, ze 
sa vie osamostatnit'. A to je niekedy ovel'a viae ako 
pat'desiattislcove mesacne zarobky. 

Soha Parilakova, Martina Ivanova 

w Informacny list s menami statutarov kon
ferencie, ktory sa mi dostal do ruky, bol 
pociatkom tohto pribehu. V mnozstve na-
zvov vystupovalo do popredia jedno. Sa
mara. Ako amaterskemu automobilovemu 
nadsencovi sa mi hned'vybavilo auto, kto
reho dizajn nikdy nekorespondoval s aktu-
alnym stavom automobiloveho priemyslu. 
Tusii som vsak, ze to nie je piny vyznam 
onoho slova. No pekne poporiadku. 

Moja cesta do„zakazaneho" mesta bola spojena s ucast'ou na II. Medzinarodnej studentskej vedeckej 
konferencii „Obcianska spolocnost' v sucasnom svete", ktora sa uskutocnila 2. - 3. aprila 2009 na 

pode Samarskej humanitnej akademie v Samare v Ruskej federacii. Od prvej informacie o tomto fore 
az po samotnu prezentaciu mojho prispevku na nom presiel cas vybavovani, priprav, potvrdeni a hiavne 
vsestrannej pomoci, bez ktorej by sa vsetko skonciio este skor, nez by ziskaio konkretnu podobu. Sku
tocne, nebyt' pomoci pana dekana Dupkalu a pani tajomnicky Adamovej, katastrofalna predpoved'by sa 
naplnila. Touto cestou by som chcel im, ako aj d'alsim I'udom, ktori boli ochotni nezistne pomoct', vyjadrit' 
svoje srdecne pod'akovanie. 
Uz prihovor kapitana lietadia TU 154, znamenie na zapnutie pasov, pritlacenie do sedadia pri starte 
a opustenie zeme za podivneho vibrovania stroja mi z nezdovodnitei'nych pricin evokovali, ze cesta do 
Samary mi prinesie mnozstvo zaujimavych skusenosti a zazitkov. Samara (viae ako 1. mil. obyvatel'ov), 
metropoia Samarskej oblasti, nesie, respektive niesia pomenovanie zakazane mesto. To kvoli pritom-
nosti zavodu, ktory vyrabal a vyraba raketove motory pre rusky kozmicky program. V case ZSSR sa tu 
bolo mozne dostat' len s vel'kymi problemami. Cudzinci sem nemali pristup skoro vobec. Otazka statnej 
bezpecnosti! 
Vacsinu casu straveneho v Samare som venovai participacii na praci konferencie. Ta pozostavala zo 
zasadania sekci i konferencie, ktora prebiehala 2. aprila v jednom z korpusov Samarskej humanitnej 
akademie. V ramci sekcie „Obcianska spolocnost': historia a teoria" som predstavil svoj prispevok Ob-
clanska spolocnost' u Immanuela Kanta ako zakladny kameh pre „vecny mier". Ostatni kolegovia pred-
niesll vel'mi zaujimave prispevky, ktore sa vzt'ahovali predovsetkym na prostredie Ruska. Mimorladne 
podnetnou a inspirativnou bola pre mha odborna uroveh i diskusne nasadenie jednotl ivych ucastnikov. 
Diskusia prebiehala po kazdom prispevku. Vyjadrovala skutocny zaujem ucastnikov podelit'sa so svojimi 
vedomost'ami, vysledkami badani i potrebou konfrontovat' ich s krit lckym auditorlom. Neslo o suboje, lez 
0 skutocnu diskusiu. Otvorenu, pinu ucty a vzajomneho chcenia sa pochopit'. Nechybali jej emocie i pa-
tos. To predovsetkym v spojeni s problemami sucasneho Ruska. Podobna tendencia prevladala aj druhy 
deh. Tu konferencia pokracovala pracou okruhleho stola v budove gubernskeho parlamentu za ucasti 
poslancov parlamentu, zastupcov studentstva a ich organizacii. Tentoraz sa temou stal vzt'ah oficialnej 
statnej moci a mladeze. Aj na tomto mieste som sa stretol s diskusiou pinou emoci i i pokory. Doslo 
k stretu mladej a starsej generacie. Neviem preco, no vsetky diskusie boli pine entuziazmu a vyzaro-
vali skutocny zaujem vyjadrit' svoj nazor v priestore na to urcenom. Zeby verili, ze nieco mozu zmenit'? 
Alebo my sme uz natoi'ko pasivni, ze rezignujeme na moznost' participovat' na takomto diani? Cely pobyt 
vo mne zanechal tieto otazniky. Obavam sa, ze podobne ako v ruskom kontexte sa aj pre mha stand 
„prekliatymi otazkami". 
Samozrejme! Samara - nie prilis prit'azlive mesto, so znacnym nedostatkom v doprave (hiinene cesty 
a pod.), no s neuveritel'ne milymi I'ud'mi, podnetnym a otvorenym studentstvom a nesmiernou chut'ou 
skutocne nieco robit'. To je pre mha Samara. Ondrej Marchevsky, FF PU 
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Pi Mentaina retardacia 
- sucast' nasho zivota 
alebo jedna z mnohych 
stranok zivota 

Som studentkou socialnej prace Pravoslavnej 
bohosloveckej fakulty PU v Presove a rada 

by som sa s Vami podelila o svoje zazitky spo-
jene s Domovom socialnych sluzieb (DSS) ALIA 
V Bardejove. 
V samom zaciatku som spolu so spoluz iackou 
mala moznost' zucastnit ' sa na odbornej praxi 
V tomto zariadeni, ktore je urcene pre klientov 
s mentalnym a kombinovanym postihnutim s ka-
pacitou 70 + 3 lozok. Zariadenie poskytuje klien
tom sociainu starostlivost'. Zriad'ovatel'om domo
va socialnych sluzieb je Presovsky samospravny kraj. Musim spomenut', ze DSS ALIA je umiestneny 
V krasnom prostredi, ktoreho sucast'ou je altanok, lavicky, jazierko, chodnik na prechadzky a taktiez 
piocha na rozne sporty. 
Po ziskani potrebnych informacii o zariadeni sme sa na niekol'ko dni zucastnil i na fungovani ich kaz-
dodennych cinnosti, ako priklad uvediem pomoc pri k fmeni leziacich klientov, travenie vol'neho casu 
s nimi formou citania knih alebo pocuvania hudby ci rozne aktivity, ako je kreslenie, modelovanie 
z hiiny, vysivanie, tkanie a ine. V ramci tychto aktivit funguju dielne, kde pod vedenim odborneho per
sonalu prebieha samotna vychovna cinnost'. Veriaci pre zmenu nachadzaju duchovnu utechu v kaplnke 
zasvatenej Svatej rodine, ku ktorej ich vedu samotni pracovnici DSS. Dalej by som chcela spomenut', 
ze popri DSS ALIA od roku 2005 posobi Obcianske zdruzenie ALIA pre pomoc postihnutym obcanom, 
ktoreho ciel'om je napomahat'skvalithovaniu vychovno-vzdelavacej cinnosti, rekreacnej a sportovej cin
nosti, zdravotnej a socialnej starostlivosti a napomahat' pri zabezpecovani plynuleho a kvalitneho cho-
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Erasmus v Ceskych Budejoviciach 

P rogram Erasmus rocne zabezpecuje mobility studentom i pedagogom vysokych skol v celej Europe. 
Nejde len o vymenne pobyty, pocas ktorych studenti spoznavaju novu krajinu, jej kulturu a obyva

tel'ov (aj ked'pre mnohych je toto hiavnou - casto jedinou - motivaciou). Erasmus dava studentom i pe
dagogom pocas niekol'kych mesiacov moznost' participacie na beznom zivote „v inom" prostredi, „v inej" 
spolocnosti, ale predovsetkym moznost'spoznavat' nove systemy a vsimat'si rozdielnosti tychto systemov 
a systemov, na ktore sme zvyknuti. 
„Inakost'" nechapeme len ako cudzinu. Je samozrejme, ze ak navstivime akukol'vek zahranicnu krajinu, 
bude pre nas (aspon na urcity cas) cudzou. Inakost' vsak chapeme skor ako odiisnost' I'udskych spolocen-
stiev V ich zvykoch, tradiciach, vzdeiavani, v kulture vseobecne. 
Jednou z bllateralnych zmluv, ktoru ma FF PU uzavretu, je aj zmluva s Jihoceskou univerzitou, ktora je na 
Siovensku malo znama. Tento semester je tam jediny slovensky student. Z inych krajin sa pocet Erasmus 
studentov, napr. na Filozofickej fakulte, pohybuje cca v pocte 10 studentov za skolsky rok. 
Jihoceska univerzita sa nachadza na juhozapade krajiny v historickom mestecku Ceske Budejovice. Aj 
napriek svojej malej rozlohe a nizkemu poctu obyvatel'ov (cca 100 000) sa toto mesto stalo metropolou 
juznych Ciech. Niektorych laka vei'kost' a majestatnost' - tu vsak v Budejoviciach najdeme v drobnos-
tiach a detailoch. Male uzke ullcky v centre mesta, mohutne starobyle podchody, kaviarnicky, pekarne 
a ine obchodiky, ktore su I'ud'mi stale navstevovane (aj napriek tomu, ze na okraji mesta stoja moderne 
hypermarkety a obchodne domy). 
Jihoceska univerzita zastresuje sedem fakult (najvacsi pocet studentov zahfha ekonomicka, filozoficka 
a pedagogicka fakulta) a dva vyskumne ustavy. Okrem toho k nej patria viacere kniznice, rozdelene podi'a 
fakult, d'aiej jazykove centrum, centrum informacnych technologii, internaty a jedalne, ktore zabezpecuju 
sluzby jednak studentom a pedagogom univerzity, ale aj sirsej verejnosti. Filozoficka fakulta sidii priamo 
V centre mesta. Avsak vzhl'adom na vel'ky pocet studentov ma viacero pracovisk aj v centre, aj v jeho 
blizkom okoli. Aj ked'je budova clastocne poznacena archltekturou byvaleho rezimu - co naozaj v centre 
mesta nie je obvyklym javom (najma system okien sa vel'mi podoba tomu na nasej fakulte v Presove), 
priestory vo vnutri budovy nepripominaju schematizmus, necitite chlad ani sivost' a nezdrziavate sa na 
chodbach len preto, ze musite. 
Vynara sa teda otazka, v com je problem u nas? Univerzita prijima z roka na rok stale viae a viae den-



du DSS ALIA. Vel'kym prmosom tohto zariadenia je vydavanie casopisu „Nas svet", ktory 
sluzi ako informacny casopis DSS ALIA pre vsetkych jeho klientov, ich rodicov, pribuznych 
a znamych, pre zamestnancov i vsetkych tych, ktori ich chcu akokol'vek podporit'. 
Moje prve dojmy boli zmiesane, spojene s radost'ou z ich usmevov a I'utost'ou nad ziozitou 
strankou ich zivota. No s kazdou nadchadzajucou minutou, ktoru som tam mohia stravit', 
som si uvedomila, ze ich st'astie z kazdej malickosti ma pre nich, ale aj pre mha vel'ky 
vyznam. Pretoze mnohe sa tam premiehalo na radost'a chut'do d'aisich dni ich zivota. Ano, priznavam, ze 
viacere kazdodenne ukony si vyzaduju u takychto i'udi vei'ku davku trpezlivosti, ci je to uz pri zakladnych 
hygienickych potrebach, pri snahe zapojit' ich do nejakej aktivity alebo pri moznosti pinenia ich priani, 
ale zakladnym faktom pri tych vsetkych starostiach a radostiach ostava to, ze su sucast'ou tejto spo
locnosti. Nepatria niekam na okraj, ale prave naopak, prave oni nas niekedy ucia, ako sa mame k sebe 
spravat', casto si neuvedomujuc, ze usmev a pohladenie je najvacsia zbrah proti I'udskej ziobe. Casto 
na mha posoblli ako deti, lebo co bolo na srdci, to hned'aj na jazyku. A prave preto je potrebne mat' pre 
nich vei'ke pochopenie, a ak sa dana situacia da premenit' na zabavu, o to Iepsie. Lebo t'azke chvile treba 
hned'zahnat', aby nebolo este horsie. To som si musela uvedomit' hned'po prichode, aby som netrapila 
ich a ani seba. 
Zivot tam kazdy deh bezi tak ako aj inde. A podi'a mojho nazoru je pre nas len dobre, ak vieme, ze su 
medzi nami aj takto postihnuti I'udia, ak sa ich snazime akceptovat' a neodvracat' od nich tvar, pretoze 
oni za svoj dany stav zvacsa nemozu. A prave tento moment ma aj vd'aka pracovnikom tohto zariadenia 
priviedol k myslienke usporiadat'exkurziu pre mojich spoluziakov, ktora sa uskutocnila 31. 3. 2009. Preto 
aj touto cestou by som sa im rada pod'akovala za ich cas a ochotu podelit' sa s nami o ich znalosti, ci uz 
islo 0 kazdodenny chod zariadenia, alebo samotneho zivota v hom, ktoreho sucast'ou nie su len klienti, 
ale aj oni sami. Pretoze vsetci sa snazia tvorit'jednu vei'ku rodinu. A v nas studentoch to zanechalo vel'ky 
dojem a 0 to vacsiu uctu k zivotu. Spolocne chvile stravene s tymito I'ud'mi ma priviedii k rozhodnutiu 
byt'tu pre nich aj nad'alej, napriek skonceniu mojej praxe v ramci semestra. Preto by som chcela vyuzit' 
formu dobrovoi'nictva. Za tuto moznost'som taktiez vel'mi povd'acna, a ak budem napomocna tak, ako to 
bolo pocas praxe, budem vel'mi st'astna. No budem o to viae radsej, ak budem opat'vidiet' usmev na ich 
tvari a oci pine zivota. Lebo oni zivot miluju. A ja spolu s Vierkou, mojou spoluziackou, sa chceme tesit' 
s nimi. 

Lenka Skarupova, PBF PU 

nych studentov (vieme si teda vyvodit', ze za nich dostane z roka na rok i viae prostriedkov), kapacita 
ucebni je preplnena stale viae a viae. Od pondelka do stvrtka si t'azko najdeme vofne miesto na sedenie 
pred ucebhami. Hodiny stojime v rade v univerzitnej kniznici a ku kniham sa aj tak dostanu len niekofki, 
nehovoriac o problemoch s rozvrhom a ucebhami na zaciatku kazdeho semestra. Tu sa nestalo, ze by 
niekomu nesedel cas daneho predmetu v rozvrhu. A ak aj ano, tak sa dal namiesto neho vybrat' iny cas ci 
miestnost'vhodna pre celu skupinu, resp. sa da predmet jednoducho (JEDNODUCHO!!!) odobrat'a navolit' 
si miesto neho iny, aby studentom sedel jednak s rozvrhom, jednak s poctom kreditov (samozrejme, do 
vopred stanoveneho datumu zapisu). Na studijnom oddeleni su vcas (VCAS!!!) zverejnene informacie 
(jednak na hiavnej nastenke, jednak na stenach a tabuliach fakult, jednoducho vsade, aby sa dostali ku 
kazdemu studentovi, ktoreho sa informacia tyka). Tie najdolezitejsie su posielane studentom na ich ma-
ilove adresy, ktore na zaciatku kazdeho 
semestra vyplhuju v tiacive pri zapise (asi 
to tak funguje aj na PU, no spomehme si, 
kol'kokrat sme uz dostali mail od studijne
ho oddelenia...). V komunikacii je dolezity 
urcity stupeh otvorenosti, ochoty a vza
jomnej toierancie medzi studentmi a vy-
ucujucimi, ktory dava nove podnety na 
zamyslenie, uvazovanie, ucenie sa jednak 
studentom, ale aj samotnym pedagogom. 
Mal by to byt' teda reciprocny vzt'ah. Tak 
ako je pre studenta motivujuci jeho ucitel', 
motivovat' moze aj student ucitel'a. Peda
gog, ktory sa zastavi na urcitom stupni 
svojej prace a nepripust'a nove moznos
ti, lebo im nedava dostatocny priestor, sa 
nemoze posuvat' vpred. A teda nemoze 
posuvat'vpred ani svoje pracovisko. 

Viktoria Juhasova, FF PU 
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p), Ocenenie vedeckej prace 
doc. Mgr. art. Karoia Mednanskeho, PhD. 

^evanjelickom kostole v Nitre 
V sobo tu 21 . marca 2009 

slavnostne premierovo udelili Genu Sebastian 
za mimoriadny prinos k odkazu diela Johanna 
Sebastiana Bacha pre sucasnlkov. 
Medzi prvych laureatov patri aj clen Kated
ry hudby Fakulty humanitnych a prirodnych 
vied Presovskej univerzity doc. Mgr. art. Ka
rol Mednansky, PhD. Genu Sebastian mu odo-
vzdal clen poroty, vyznamny vytvarnik a autor 
plakety Sebastian, Mirosiav Gipar. V laudatiu 
zdorazni l , ze Gena Sebast ian patri Karolovi 
Medhanskemu za publikacie Postavenie vio-
ly da gamba v kantatach Johanna Sebastiana 
Bacha a Passiones Bachianae a ich vyznamny 
prinos v ramci bachovskej literatury, ako aj 
interpretaciu Bachovych diel v subore Musica 
historica Presov, ktory zaiozil v roku 1994. 
Subor starej hudby Musica historica v ziozeni 
Karol Mednansky - viola da gamba, Dana Lescenkova - spev, Klara Ganzerova - spinet sa predstavil 
V s lavnostnom programe uvedenim postnych piesni zo Schemmeliho zbierky a Sonaty G dur pre violu 
da gamba a obligatne cembalo, BWV 1027. 
Dalsimi laureatmi Geny Sebastian sa stali vyznamny hudobny skladatel 'Miro Bazlik za celozivotne dielo 
propagujuce dielo lipskeho majstra, Jan Slavik za kompletnu nahravku Bachovych violoncelovych suit 
a organista Stanislav Surin za organizaciu organovych festivalov s prihiladnutim na nahravku Bach in 
der Wiener Schubertkirche. Cestne uznania patria organistom Davidovi di Fiore a Bohdanovi Kramplovi. 
Genu Sebastian udel'uje obcianske zdruzenie Ars Ante Portas Bratislava. 
Laureatov vybera z verejnost'ou nominovanych osobnosti porota v ziozeni prof. PhDr. ThDr. Amantius 
Akimjak, teolog, profesor Katolickej univerzity v Ruzomberku, akademicky maliar Mirosiav Gipar, vy
tvarnik. Mgr. Art. Ladisiav Kacic, PhD., hudobny vedec a kritik, Ivan Kadlecik, spisovatel', publicista 
a organista, Jela Krcmery-Vrteiova, libretistka a prekladatel'ka textov Bachovych diel. Mgr. Jan Schultz, 
pedagog, dirigent a organista, prof. Jan Valach, koncertny organista, dirigent a hudobny skladatel'. 
Informacie o d'alsom rocniku Geny Sebastian su na www.juras.sk. 

Jan Juras, predseda o. z. Ars Ante Portas 

Hudba, ktora ma farbu 

P resovska Ghristiania mala tu cest' 
byt' de j i skom h is tor icky prveho 

samostatneho koncertu skupiny Pa-
dequa. Tato presovsko-cerninsko-sa-
binovska formacia vsak uz predtym 
stihia po par mesiacoch svojho fungo
vania vyhrat' Studentsky Presovsky Li
verpool V decembri minuieho roka. 
Zdenka Kvaskova, Jaro Durcek, Dalibor 
„Dal is" Jenik a Tomas „Frapko" Fesic 
hraju farebnu hudbu, ktora na chvii'u 
zafarbila aj tehlove steny v Ghristianii. 
Odzneii hudobne zanre od punku az po 
blues a skladby spievane v slovencine, 
cestine, anglictine a rusinclne. Dalsie 
texty vsak uz podi'a Zdenky budu len 

slovenske a „rusnacke". Koncert mal vsetko, co mal mat' - nervozitu ucinkujucich aj zimomriavky po-
sluchacov. 
Padequa uzko suvisi aj s Presovskou univerzitou. Prave tato institucia diazdila alebo stale diazdi ces
tu za vzdelanim trom zo styroch jej clenov. Frapko informatiku, ktoru studuje na Technickej univerzite 

http://www.juras.sk


Uspesne sutazne zapoienie 

Umelecke aktivity studentov ucitei'skeho zamerania v oblasti artificialnej hudby su stale 
zriedkavejsie. 0 to viae tesi ich zaujem. Moznost' prezentovat' sa poskytuje uz niekol'ko 

rokov Katoiicka univerzita v Ruzomberku. V dhoch 31. marca az 1. aprila 2009 sa konal na 
Katedre hudby Pedagogickej fakulty KU uz VI. rocnik Studentskej umeleckej cinnosti - sut'a
ze s medzinarodnou ucast'ou. Zmerat'si svoje sily mohli studenti v tychto odboroch: hra na klaviri, hra na 
organe, stvorrucna hra na klaviri a solovy spev. V tomto roku mala Katedra hudby FHPV PU svoje zastu
penie len V odbore soloveho spevu. Vyber skladieb obidvoch kategorii bol zhodny, lisi! sa len minutazou 
(1. kat. 10 min., 2. kat. 15 min.) a narocnost'ou. Sut'azny repertoar poskytoval priestor na propagaciu sloven
skej I'udovej alebo umelej piesnovej tvorby, duchovnej skladby i na prejavenie sa individualnych zvlastnosti 
a umeieckeho citenia interpreta nielen v oblasti artificialnej hudby, a to skladbou podi'a vlastneho vyberu. Na 
sut'azi V solovom speve sa zucastnilo 23 uchadzacov zo siedmich fakult. Hodnotne vykony podali interpret! 
z Univerzity Hradec Kralove v Cechach, Univerzity Komenskeho v Bratislave, Katolickej univerzity Lublin 
a Akademie Jana DIugosza w Czestochowej z Pol'ska. Jednotl ive vykony hodnoti la odborna porota 
V ziozeni: Mgr. art. Jana Billova (VSMU Bratislava), Mgr. art. Jana Pastorkova, ArtD. (VSMU Bratislava) 
a Mgr. ar t . Ivan Zvar i k (S ta tna 
opera Banska Bystrica). Prvu cenu 
V prvej kategorii si odnieso! do Pre
sova s tudent prveho rocnika Ka
tedry hudby Peter Palecek, ktoreho 
vykon na sut'azi vel'mi citlivo a eru-
dovane podporila svojou klavirnou 
spolupracou Mgr. art. Lubica Kisty-
ova, PhD. Pod pedagogicke vedenie 
sa podpisala d'alsia pedagogicka Ka
tedry hudby FHPV PU PaedDr. Mgr. 
art. Marta Polohova, PhD. Tato pro-
fesijne vyhranena spevacka sut'az 
vysokoskolakov pedagogickeho za
merania ma uz svoje zazemie a veri-
me, ze aj v buducnosti nasi studenti 
budu mat' moznost' konfrontovat' na 
nej svoje spevacke vykony. 

PaedDr. Mgr. art. Marta Polohova, PhD. 
Zl'ava: L Kistyova, P. Palecek, M. Polohova 

V Kosiciach, vyuziva aj v praxi pri svojom d'alsom konicku - tvoreni webovych stranok. Pri hudbe aj 
webe je podi'a neho podstatne to, aby si „ti, co to budu pocuvat', vidiet' ci citat', nasli to, co hfadaju". Na 
basgitaru uz predtym hra! v skupine Elasticky overal kapitana Pickarda. Co-to v hudbe uz ma za sebou 
aj gitarista a student estetiky Jaro Durcek. Zaujimave je, ze v oboch kapelach, v ktorych posobf, ma po 
svojom boku jemu blizke zeny. V Dalia mattina alia serra je to sestra Zuzka a v Padequa priatefka Zden
ka. Spevacka skupiny studuje kom-
binaciu estetika a vytvarna vychova M M B B M M W P 5 W ^ ? ? ' ' ' f l B i M i B M f ^ ^ E 
a na otazku, s kym by si chcela za
hrat', nevie odpovedat'. „Viem, s kym 
by som chcela tancovat' - s Johnnym 
z Hr iesneho tanca," sniva Zdenka. 
Dalis ma v tejto otazke jasno. Bu-
benik obdivuje hudobnikov ako Mark 
Guilian, Chris Dave, Thomas Pridgen 
ci Zach Hill. Okrem hrania v Padequa 
pise pre Presovsky dennik Korzar. 
Padequa sa teda si'ubne rozbehla. 
Azda aj V buducnosti budu moct'cle-
novia kapely na pod'akovania publika 
za skvely koncert povedat' len „pas 
de quoi" - nie je zac. 

Zuzana Kovacova, FF PU 
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UMENIE V KRAJINE 
alebo par dotykov s listami, korou, hiinou 
a inymi zavaznymi drobnostami 

1. Dotyk vazneho teoretika: 
Umenie v krajine predstavuje vytvarnu tendenciu, ktora sa zaklada na vytvarani diel v krajine, poso-
beni umelcov v prirodnom prostredi a praci s prirodnymi materialmi. Uvedeny vytvarny prud vznikoi 
V 2. polovici 60-tych rokov predovsetkym v USA a v tomto obdobi patrii k radikainym hnutiam spolu 
s minimalizmom, konceptualnym umenim a procesualnym umenim. Umenie v krajine sa deli sa na dva 
vytvarne „subzanre": LAND ART (angl. land = krajina, zem, poda, pevnina, pozemok), ktory je vytvarany 
V krajine, reaguje na jej genius loci a zaroven vyuziva fyzikalne viastnosti daneho prostredia v sirokej 
skale prirodnych materialov a struktur (zemina, piesok, kamene, hiina, trava, voda, konare, listie a pod.). 
Takato tvorba v krajine moze mat' na jednej strane monumentainu, masivnu (vel'koryse zasahy do krajiny 
V podobe dominantnych umelych utvarov casto s ekologickym pod-
textom; Robert Smithson, Walter de Maria) alebo na druhej strane 
subtiinu podobu (citlive zasahy do krajinarskeho kontextu ako orga-
nicke splynutie s prirodou a prosta pritomnost' autora v prostredi; 
Andy Goldsworthy, R. Long) Druha podoba umenia v krajine sa na
zyva EARTH WORK (angl. earth - zem, hIina) a vyznacuje sa tym, ze 
pouziva zem, zeminu, resp. jej premiestnovanie v krajinnom prostre
di. Proces tvorby sa zvacsa deje na odi'ahiych miestach rovin a pus-
ti (teda na denaturalizovanych miestach bez socialnych prepojeni). 
(Podfa Gerzova, J . : Slovnik svetoveho a slovenskeho vytvarneho 
umenia 2. poi. 20 storocia. Bratislava: Profil, 1999.) 

2. Dotyk teoretika, ktory pookrial, s nohou vnorenou do jar
neho machu: 
Povaha umenia v krajine je ako ticha basen: 
1. Najdi konkretne miesto (in situ) alebo tu iba bucfa vnimaj, nic len bucf. 
2. Prijmi prirodzene plynutie casu, prijmi den a noc, prijmi zmenu 
rocnych obdobi. 
3. Uvedom si, je tu stale, maly ci vefky, ale neovplyvnitefny vplyv 
pocasia (teda vietor, dazd', mraz, sInko a ine vefke veci). 
4. Uvidis nielen jeho vznik a potom krehku existenciu, ale aj zanik, 
nefakaj sa, mozno t'a nauci to, co pieskova mandala budhistickych 
mnichov, ale aj to, ze vsetko sa v nejakej podobe raz navrati. 
5. Uvidis, ze hiboke veci trvaju kratko (I'ad sa roztopi, listy rozfuka 
vietor, spiralu z kory odnesu deti na ine jemne hry), ale naucis sa 
prijat' rytmus, ktory je nad tebou. 
6. Zrazu si to uvedomis, si civil izacia, ale si priroda, si pnroda, ku 
ktorej sa nevedomky stale sklanas, pocitis to sklonenie a zmakcis 
prudke gesto k stromu na skumanie a pohladenie kory... 

3. Dotyk spominajuceho teoretika, ktory pod listami objavil 
spiralu na slimacej ulite a potesil sa: 
Boli tu stale, historicke pravzory, archetypalne tvary, ritualne stipy, 
magicke pr iestory a v tom krajina, krajina pina korehov, machu, 
tmavych butfavin a lesnych duchov a vodnych bytosti a linii listov 
a zi lkovania a presnych for iem lupehov margarety, kl inca, repika, 
vsetko uz davno vymerane, magickymi cislami a zlatymi rezmi, kto-
si to viozil, linie, spiraly, tvary... Umenie v krajine ako kozmologicky 
udiv, ako nabozensko-r i tualny udiv a este spolu s tym: menhiry, 
obrazce v peruanskych Andach, olmecke hiavy (Mexiko), z ikkura-
ty, kamenne zahrady zenbuddhistickych mnichov, barokove zvinene 
zahrady... 

4. Dotyk cloveka, ktory prilozil ucho k stromu a zistil, ze vset
ko je zive: 
Neviem, ale stal som sa maksim, vstupenim do spiraly z listov, na-
zretim do I'adovej siete vytkanej suchymi konarikmi, meditujuc, kra-
cajuc pomaly po pieskovom mole v tvare spokojneho kruhu, stal som 
sa zadivenym a... ziozil som zbrane... Eva Parilakova 

Andy Goldsworthy 
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Kratka dIha cesta 
15 000 I'udf, 500-clenne kolony, trasa viae ako 
300 ki lometrov, rok 1945. Pochod zo Sachsen-
hausenu do Schwerinu. DIha cesta. Pre tych, ktori 
s vahou 42 ki lometrov padii a boli zastreleni po 
desiatich, pat'desiatich, sto, dvesto ki lometroch, 
0 cosi kratsia diha cesta. Pre tych, ktori putuju 
po stopach minulosti, aby poloziii kamienok na 
hrob obeti, kratka diha cesta. Pre tych, ktori sa 
so sk lopenymi ocami a micanim vrati l i z prahu 
do domu, aby unikli klopkaniu drevak putujucich 
vazhov, kratka, prilis kratka cesta. 

Oex is tenc ia ine j skusenost i obet i , svedkov 1 
potomkov tejto udaiosti rozprava mult ime-

dialny projekt Fedora Gala, znameho socloioga a 
predsedu Verejnosti proti nasiliu, rezisera Martina 
Hanzlicka, fotografa Mira Svolika, 
kameramana R icharda Kr ivdu, 
skladatel'a Mariana Vargu a mno
hych d'aisich. Rozprava cez kratke 
filmy, texty, rozhovory, fotografie. 
Staci si kliknut' na www.kratkadl-
hacesta.cz. 
Pri zrode projektu stala bolestna 
osobna skusenost' Fedora Gala -
smrt ' jeho otca, pre ktoreho bol pochod smrt i zo 
Sachsenhausenu do Schwerinu cestou, ktora me-
rala len 220 kilometrov. FedorGai kraca po stopach 
jeho kratkej dihej cesty, pocas pripravy a realiza
cie projektu sa vsak jeho intimna osobna skuse
nost' meni na poznatok o cloveku vo vseobecnosti: 
„Moje putovanie ku korehom I'udskej zvlcilosti vsak 
odhalilo, ze naozaj nejde o selektivne, protizidov-
ske, protiromske... emocie. Ide o I'udsku schop
nost' nenavidiet' ineho cloveka z obycajneho sklonu. 
Racionalizacia tohto sklonu je druhotna." Kratke 
sedemminutove fragmenty v projekte su tvorene 
prelinanim osobnych spomienok susedov, priamych 
ucastnikov i tych, co prezili. Podfarbuje ich atmosfe-
rotvorna klavlrna hudba, ktora decentne zaznieva 
z pozadia, aby v prihodnej chvili naliehavo povy-
stupila. Verejne sa prelina s intimnym: divame sa 

Slobodu ti nikto 
nedaruje, musis si ju 
vybojovat'sam; 
dobro je cin; 
Boh je iaska. 

na dobove dokumenty i rodinne foto
grafie, na ktorych sa usmievaju zatial' 
nic netusiaci I'udia. 
Jeden z najs i lnejs ich motivov f i lmu 
prichadza v okamihu navratu do ro-
diska Fedora Gala, do Part izanskej 
Lupce. Zabery kamery na zrucane mury domov 
sa striedaju so spomienkami obyvatel'ov na rodinu 
Galovcov: ako pani Galova nosila vzdy na hiave 
uviazanu satku, ako sa mladi zidovski chlapci ka-
maratili s evanjelikmi, ako sa chodili sadit' zemia-
ky... V istom momente sa vsak na obrazovke zjavi 
jednoduchy, no vzhl'adom na predchadzajuci kon
text mrazivo jednoznacny napis: Nie su tu. Tym, 
ktori by chceli relativizovat'Tisov podlel na depor-
taciach, sa v projekte pred ocami defiluju titulky 
zo Slovaka, tiacoveho organu Hlinkovej slovenskej 
I'udovej strany, jedinej vladnej strany Slovenskeho 
statu: „Nas neobalamutite hloupou frazi, ze Zid je 
take clovek..." Rutinizacia nasilia a dehumanizacia 
Zidov ako prvy krok na ceste k masovym vrazdam 
teda zacali davno pred deportaciami a jej akter-
mi boli nielen vladni cinitelia alebo obycajni I'udia, 
ktori napriklad neraz vyrabovall zidovske obchody, 
ale aj najvyssia inteligencia: Zidia boli vyiuceni zo 
skol, z profesijnych zdruzeni lekarov a pravnikov... 
Dolezite boli tiez zdanlive drobnost i , ktore vsak 
dopfhaju podobu I'udskeho zivota: pravo vlastnit' 
vodicsky preukaz, rybarsky listok, rozhlasovy pri-
j imac a podobne. Intenzivne posobia v projekte 
osobne svedectva individualnych I'udskych ziyhani, 
napr. spomienka Denlse Elbert na to, ako jej otec 
hraval kazde poobede na namesti karty a ako sa 
od isteho casu s nim jeho kamarati prestali stre-
tavat' a kontaktovat', alebo prihoda Gerty Sidono-
vej-Vrbovej, ktora sa ako mlade dievca na vyle-

te bicyklom od svojej kamaratky 
dozvedela, ze s hou nebude viae 
stretavat', lebo su Zidia a ti su ne-
prlatelia Slovakov... 
Cesta Fedora Gala sa konci v mes
tecku Linde, pri pravdepodobnom 
hrobe jeho otca polozenim bieleho 

kameha na nahrobnu dosku. Nosit' 
^ na hroby male kamienky je typlc-

kym zvykom Zidov. Zvyk pravdepodobne pocha-
dza z obdobia biblickeho Izraela, ked'sa na hroby 
vfsil i kamene, tak ako ich jeden po druhom vfsili 
aj deti Jakoba na hrobe svojej matky Rachel. Ten
to ritual vsak v suvislosti s putovanim po stopach 
jedneho obrovskeho I'udskeho ziyhania nadobuda 
V kontexte filmu hiboky symbolicky vyznam. Ka
mene nevednu a nemozu byt' len tak I'ahko zmiet-
nute vetrom (piynuceho casu) do zabudnutia... 

Martina Ivanova 
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Den Z e m e 
Deh Zeme si uz tr idsat 'devat ' ro
kov nepripominaju len Spojene sta-
ty amer i cke , kde ma us tanoven ie 
tohto dha svoj povod, ale aj kraj i 

ny t akmer celeho sveta , v ra tane S lovenskej 
republiky. Dolez i tost ' jeho posolstva si pr i tom 
beru na piecia predovsetkym aktivist i roznych 
spolocenst iev ci neziskovych organizaci i , kto
re kazdorocne informuju o palc ivych temach 
V mnohych s lovenskych mestach, naznacujuc 
tak predovsetkym I'udsku zavislost' na cennych 
daroch nasej prirody. 

Ak by sme sa vsak mali moznost' pozriet' na zod
povedny pristup tunajsieho naroda, je nutne 

skoncit' takmer vzdy pri jednotlivcoch. A to nielen 
medzi s tatutarmi , ale aj bezny-
mi obcanmi. Napriek tomu pre-
svedcenie, ze „ jeden (ci dokonca 
viaceri) nic nezm6ze(u)", zda sa, 
nenasio minuiy rok vei'ke uplat
nenie. Peticia obcanov „neverke-
ho" Vel'keho Sarisa totiz prispela 
k tomu, ze sa zastavila realizacia 
vystavby spal'ovne nebezpecnych 
odpadov, ktora sa do Vel'keho Sa
risa mala premiestnit' z povodne 
zamietnuteho Presova. Z jednej 
tony by sa tak v kraji s najniz-
sim znecistenim vytvori i priestor 
pre 21 tisic ton nebezpecneho odpadu, ktoreho 
povod by zrejme nebol len na uzemi Slovenska. 
Napatu situaciu do „prirodnych slovenskych vod" 
vohnali aj aktualne zamery kanadskej spolocnos
ti Tournigan Gold Corporation, ktora prostrednic
tvom dcerskej spolocnosti 
Kremnica Gold, a. s., pla
nuje obnovit' t'azbu zlata 
ekologicky nepr istupnym 
kyan idovym luhovan im. 
Podi'a s lovenskych env i -
romental istov a nezisko
vych organizacii tak hrozi 
nielen zvysena prasnost', 
hluk a moznost' havarie, 
ale aj zdevastovanie oko-
litej kraj iny a jej vysoke 
ekologicke zat'azenie. 
Ak vsak odhl iadneme od 
katastrofickych scenarov, 
za k t o r ym i sa s k r y v a -
ju p redovse tkym vyraz
ne podnikatel 'ske akt iv i 
ty, je nutne si uvedomit', 
ze zodpovednost' a podiel 
na s u c a s n o m s tave z i 
votneho prostredia nesie 
kazdy j edno t l i vec . Ne j 
de pr i tom len o i legalne 

Peticia obcanov 
,^neverkeho" VeFkeho 
Sarisa totiz prispeia 
k tomu, ze sa 
zastavila realizacia 
vystavby sparovne 
nebezpecnycb 
odpadov. 

cierne sk ladky ci znecist'ovanie vodnych tokov, 
pr ipadne pr i rodnych pr iestranst iev. Nec i t l i vym 
krokom voci prirode je aj nel'udske zaobchadza-
nie so zv ieratami alebo s id l iskovymi drevinami, 
ktore casto podl iehaju neodbornym ,,upravam" 
zo strany obyvatel'ov. Tieto na prvy pohl'ad ne-
patrne zasahy, mnohokra t bez povolen ia, ne-
vedu len k estet ickej deformac i i , ale casto aj 
k trestnemu niceniu prirodneho biotopu - habitatu 
vtactva a inych zivocichov. 
Na mieste taktiez nieje I'ahostajnost'voci prirodnym 
zdrojom a snahe o recyklaciu, pricom opodstatne-
nymi nie su ani obavy z miesania jednotl ivych ko-
modit a zbytocneho separovania. Znepokojenie zo 
strany obcanov vyvrati la marketingova referentka 
Technickych sluzieb mesta Presov Mgr. Beata Ba-
ranova: „Casto k nam prichadzaju kiebety o nedo-
tried'ovani odpadu. Moze sa tak udiat' maximaine 
z do vodu, ze praco vnici Technickych siuzieb nestihaju 

a vezmu autom viacero komodit. 
Avsak na viacerych pracoviskach 
sa jednotiive materiaiy ddkiadne 
dotried'uju, bez ohi'adu na to, ci 
uz ide 0 papier, piasty aiebo viac-
vrstvove obaiy (VKM)..." 
Och rana p r i r ody a z i v o tneho 
prostredia teda nestoji len na po-
litikoch ci zaujmovych skupinach. 
Prispiet' k jej ochrane moze kto-
kol'vek, kto si este dokaze uvedo
mit' podstatu svojich cinov i seba 
sameho. Ved'kto ide proti prirod
nym zakonom, ide proti vlastnej 

podstate. 22. april teda n ie je len sviatkom Zeme. 
Je to sviatok nas vsetkych. 

Juiia Simkova, FF PU 
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Cergovske pohorie nie je prave najmensie, no 
i tak vel'a I'udi' nevie, kde sa nachadza. Poznaju 
ho skor ceskf turist i . Tych obcas vidno putovat' 
s batohmi po cergovskom hiavnom hrebeni. Trasy 
pre turistov su znackovane a vyhl'ady z hrebeha 
na vrcholove luky, dollnky, bocne hrebene a kra
j inu su carovne. Za dobrej viditernosti zazriete 
V dial'ke i Tatry. 

Predosly maj i te l ' lesa nam ho predal 
a my sme na celom uzemi kupeneho 
lesa zabezpecili vyhlasenie prvej suk
romnej prirodnej rezervacie v stred
nej a vychodnej Europe. Rezervacia sa 
vola Vicia a ma rozlohu 21 hektarov. 
Tieto dve vety zneju jednoducho, no je za nimi 
mnozstvo dobrovol'nikov, nadsencov a 1722 dni 
boja obcanov so statnymi instituciami, aby nam 
Stat dovolil chranit' nase vlastne uzemie. Za slo-
vom kupa je toho tiez viae. Predovsetkym uni-
katna zbierka Kup si svoj Strom. Pocas nej si I'u-

N ie v se t ko je pri pohl'ade 
zbl izka idealne. Na barde-

jovskej strane je mnozstvo holo-
rubov, na tej sabinovskej je vy-
rubov menej, no naplanovanych 
V lesnickych planoch na toto de-
sat'rocie ich je pozehnane. Pri
tom mnohe cast i lesa su take 
krasne, ze nasi ceskf priatelia su 
presvedceni o tom, ze sa prave 
pozeraju na vei'ke chranene uze-
mia. Les je pestry, spomedzi za-
plavy bukov vytfcaju jedle i jed-
liska, inde medzi jedl'ami vidno 
sem tam buky. Ked'vojdete dnu, 
do lesnych obyvaciek, stretne
te tam aj javory horske, javory 
mliecne, bresty, brezy 1 jasen. 
Les je zivy: ak t ichucko sedite 
alebo lezite na spravnom mies
te, uvidite srnce, jelene, diviaky 
a pri istej davke st'astia aj vika 
alebo rysa. Vel'mi zr iedkavo sa 
tam vyskytne aj medved'. S ta
re st romy maju dutiny vhodne 
pre vsetky druhy lesnych sov 
a vtaciky, ktore tiez potrebuju 
na hniezdenie dutiny - napriklad 
muchariky, holub pluzik, impo-
zantny tesar c ierny ci ostatne 
d'atle. Na jar sa vsetky spevavce 
hlucne ozyvaju od skoreho rana, 
a ked' sa zacne stmievat', ruch 
uticha a pocut' uz len dozn ie-
vat' or iginalne pesnicky drozda 
plaveho, zacnu sa ozyvat' sovy. 
Neskor na jar mozete za sera bore na poloninach 
pozorovat' prelety a cmukanie sluk. Tieto uzasne 
lesiky, pralesiky a lucky naozaj nie su chranene. 
Cergov n i e j e narodnym parkom, ba ani ubohou 
chranenou krajinnou obiast'ou a rezervacii ja tam 
ako safranu. Staci, ze lesik-pralesik je v takzva-
nom rubnom veku, nastupia pilcici, traktory a nie
kedy aj lanovky a cele bohatstvo miesta je prec, 
akoby niekto sfukol sviecku. 
Jeden taky lesik-pralesik, prave na sabinovskej 
strane Cergova, sa nam podarilo celkom nezvy-
ca jnym sposobom zachovat'. Nachadza sa pod 
kopcom Vel'ka Javorina v zavere doiiny Jarabincik. 

dia za tisicku symbolicky kupovali Strom vo VIcej 
a prave takto sa podari lo za 5 rokov vyzbierat ' 
sumu 3,2 miiiona korun, potrebnu na kupu lesa. 
Dnes tato zbierka pokracuje a postupne odku-
pujeme d'alsie lesiky v doline Jarabincik. St rom 
V nasom lese maju napriklad spisovatei'ky Ol'ga 
Tokarczukova z Pol'ska a nasa Jana Bodnarova, 
pol'ska poetka a nositel'ka Nobelovej ceny za lite-
raturu Wislava Szymborska, filozof Erazim Kohak, 
sociologicka Hana Librova, etnolog Arne Mann, his-
torik Pavel Dvorak, fotograf Andrej Ban, dzezovy 
hudobnik Martin Marincak, herec Leopold Haverl, 
Kuly z Desmodu, Yxo z Hexu a mnozstvo I'udi z 19-
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t ich kraj in celeho sveta! Dnes si uz 
malokto kupuje Strom sam pre seba. 
Vacsinou su to nezvycajne dary k na-
rodeninam, sobasom a k narodeniam 
deti. Mnohe dary su vel'mi dojimave. 
Napriklad po smrti pre manzela, ktory 

miloval Cergov. Alebo 26 stromov 
pre dceru, ktora zahynula vo veku 
26 rokov. Alebo dar matke novo-
rodeniatka - 9 stromov za kazdy 
spolocne prezity mesiac. 
Nas pra les fk ma aj j ed i ne cny 
predmet ochrany. Nechran ime 
tam jedl'u bielu alebo vika oby
cajneho d vzacny druh chrobaci-
ka alebo kvietkov. Chranime tam 
evolucne procesy, cize vsetko, co 
sa tam odohrava. Inak povedane, 
my I'udia tam praktizujeme takzvane „nicnerobe-
nie". Myslim, ze je to sympaticky druh cinnosti -
necinnosti. Nerubeme tam stromy ani ich nesadi-
me, nestr iefame tam na ziadnu zver, vyvratene 

My rudia vo VIcej 
praktizujeme 
takzvane 
„nicnerobenie'\ 
Myslim, ze je to 
sympaticky druh 
cinnosti - necinnosti. 

nepostrekujeme chemikal iami. Takto pekne bez 
zasahovania si VIda zije uz od okamihu vyjedna-
vania o kupe v roku 1997. Kedysl davno - pred 
vyse sto rokmi - les patrii Stefanovi Nikazovi. tazi l 
tam buky suce na palenie dreveneho uhlia. Uhliar-
ske mile su roztrusene po VIcej ako pamatnici tych 

cias. Jedna z nich sa vola Glumo-
va mil'a. Nasmu strazcovl lesa tam 
kradol miestny Glum priamo z ba-
toha zasoby na cely tyzden. Casy, 
ked'cez nas les chceli udrziavat' 
zvaznicu temne sily, pripominaju 
barikady na nej na oboch vs tu-
poch do nasho lesa. Potok, kto
ry vo VIcej prameni, dostal meno 
VIci hit. Ned'aleko prameha je pri 
zvalenej jedii buk Jaromira Noha-
vicu a jedlicka jeho obdivovatel'ky 

Many Sladkej. 0 poschodie vyssie, na hornej zvaz-
nici, je buk, ktory dostala ako dar finska fotografka 
SannI Seppo. Na konar stromu zaviazala snurocku 
zo svojho salu a podi'a prastareho finskeho zvyku 

kmene stromov nechavame tam, kde spadli. Nic si nieco zazelala. 

Foto: Simona Fochlerova 
VIciu mozete navstivit'. Je 
oznacena po obvode dvoji-
tym cervenym pruhom ako 
kazda rezervac ia , povin-
nymi tabul'ami so statnym 
znakom a nazvom rezerva
cie. V blizkosti tur ist icke-
ho chodnika pod hiavnym 
hrebehom najdete textovu 
tabul'u, na ktorej je vystiz-
ne napisany dovod prisnej 
ochrany nasho lesa. Do 
VIcej sa treba pravldelne 
vracat' a pozerat' sa na to 
uzasne divadio vyvoja lesa 
bez I'udskych zasahov. 

Dasa Lukacova 
Lesoochranarske 
zoskupenie VLK 
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V y s l e d k y A k a d e m i c k e h o P r e s o v a 2009 

Vysledky sut'aze vo vlastnej 
l iterarnej tvorbe poezie 
a prozy 

Poezia: 

(porota: 
Mgr. Lubica Somolayova, PhD., 
Mgr. Peter Milcak, PhD., 
Mgr. Jan Gavura , PhD.) 

1. miesto: 
Lenka Sucha (FF PU v Presove) 

2. miesto: 
Lubos Lehocky (FF UKF v Nitre) 

3. miesto: 
Renata Kul jovska 
(FF UK V Brat is lave) 
a Ruzena Sfpkova 
(VS zdravotnictva a socialnej 
prace sv. A lzbety v Brat is lave) 

Cestne uznan ia: 
Lukas Sandor 
(PBF PU V Presove), 
Veronika Janc ikova 
(FF PU V Presove), 
Milan Sabo (FF PU v Presove) 

Proza: 

(porota: 
doc. PhDr. Marta Souckova , 
PhD., Mgr. Peter Milcak, PhD., 
doc. PhDr. Valerij Kupka, CSc.) 

1. miesto: 
Anna VIckova (FF PU v Presove) 

2. miesto: 
Lenka Sucha (FF PU v Presove) 

3. miesto: 
Abde larazak Boual i 
(FHV UMB Banska Bystr ica), 
Helena Fabryova 
(PF UK Brat is lava), 
Radosiav Safran 
(FF PU V Presove) 

Cestne uznanie: 
Zdenko Fajcak 
(FF PU V Presove), 
Ivana Polcfkova 
(UKF V Nitre) 

01»» 

Vysledky sut'aze 
Studentskeho divadia 

(porota: 
PhDr. Miron Pukan, PhD., 
doc. PhDr. Peter Kasa, PhD., 
prof. PhDr. Karol Horak, C S c , 
Mgr. Eva Kusn i rova, PhD.) 

Laureati: 
Studentske divadio FF PU 
V Presove za cyk lus d ivadelnych 
diel Projekt 09 
Studentske divadio VYDI 
za inscenaciu Absurd i ty 

Dalsie ocenenia: 
Cena Adele Mitrovej za podnetnu 
rezi jnu interpretaciu Sartrovej 
d ramy S vy iucen im verejnost i 
Cena Terezii Petruskovej 
a S ind l ia rskemu nasemu divadlu 
za invencne scenar ist icke 
spracovanie aktualnej t emy 
Cena Divadlu teatralnej 
skratky pri FF PU v Presove 
a Petrovi Karp inskemu 
za inspirat ivny pristup 
k autorskemu divadlu 
Cena Divadlu Ja a My za scenicku 
miniaturu Petry Mikuiovskej 
a kolekt ivu Baletka 
Cena Detu Brat is lava 
za inspirat ivnu pohybovo-
-herecku kreaciu v inscenaci i 
Best of Cvockhaus 2009 

Vysledky sut'aze v umeleckom 
prednese poezie a prozy 

(porota: 
prof. PhDr. Jan Gbur, C S c , 
doc. PhDr. Juraj Rusnak, C S c , 
PhDr. Miron Pukan, PhD.) 

Poezia: 
Miesta neboli udelene 

Proza: 
1. miesto: 
Zuzana Passova 
(FF UK V Brat is lave) 
2. miesto: 
Laura Urbanova 
(FF PU V Presove) 
3. miesto neudelene 



HLINA S PLY VAN IE 

Kra j ina sa toc i 

ako na h rnc i a r s kom k ruhu 

Zat ia l ' C O sa s l epo d ivas 
sInko vypal 'uje t i cho 

V e zmes ho medz i prsty 
a p rudko zahas i s 

V ko runach syc i knot 

„Sve t l o j e pri l is h iboko" 

v rav ia tvo je ruky 
pono rene do seba 

Ucia sa od ryb 
ako s k r o m n e micat' 

V p rude 
sa v se t ko pov ie za ne 

Vyp las i v t aky 
ktore nebo chy ta za chvos t 

Ich per ie Lenka Su cha 
v yk r i kne do d ian i ( 1 . m ies to - poez ia , AP 2009 ) 

B A Z E N (u ryvok ) 

Po niekol 'kych hod inach tancovan ia na Orches t ra Baobab , po piti wh i sky a n amacan i t va r i sa v y d a m e 
na ces tu , z a t vo r ime dvere , z h a s n e m e svet lo . Mam ob leceny sve t l o ze leny kabat , muz mi nap rava k a -
rovany sa l , n e m a m c iapku , m a m obute kozene kozus i nove c i zmy. Toci sa mi h iava , mo j muz ma drzf 
za ruku a s ta le mi opaku je , ze sa mu tak to pac im, ze s o m pekna v z e l enom kaba te up ros t red g d a h -
skej c iernej noc i , ze som pekna , ked ' s t o j im nad vodou , k ed ' s a op i e ram o zabrad l i e oprot i M o r s k e m u 
muzeu , k e d ' s m e t am sam i dva ja o t rete j rano, my dva ja a skr fpa juc i p iesok pod nas im i noham i . Ano , 
j e to tak, s om fasc i novana , ten to t y zden tu , f eb ruar na plaz i na seve re Pol'ska, n a h a n a m e sa a h r ame 
sa s loptou, m r znu nam ruky, fuka s tudeny vietor, sInko je mraz i ve a vel'mi f r agmen ta rne , k f m i m e 
husi a cajky, labute s d i hym i s t ih i ymi k r km i a sme tu len kvol i fo tke, k toru s m e si urobi l i na mo le 
v Sopo te , k toru si d a m e vyvolat ' a bude tou na jk ra j sou s pom i enkou na to to st 'astne obdob ie nasho 
z i vo ta , na po ro zumen i e a otvorehost ' , lebo nev i em , kedy pr ide opa t ' t en cas, n e v i em , kedy pr ide a j a 
budem znova neznesite l 'ne in t rover tna , budem mIcat' a len sa pozerat' a moj muz m n o u bude triast', 
bude mi klast' o t a zky a v se t ko pojde zo mha t'azko, b udem pri l is hIboko pono rena v bazene , v bazene 
s naoko mod rou ch lo rovanou vodou , O b j i m a m e sa na Mar iacke j ul ic i , p resne t a m , na na jk ra j se j ulici 
v t omto mes te , o b j imame sa , n ikto tu nie je , n i jake pohyby, n i jake zvuky. Hovo r im m u , ze v Sopo te 
bolo na jk ra js ie , na t om b ie lom mo le s b ie lymi l av i ckami , v res taurac i i , z ktorej s m e v ide l i na k l z i sko 
a korcul 'ujuce sa det i , pozera l i s m e sa na o same lu zenu v no r kovom kozuchu , ako sta la pri t om k lz i s -
ku , po tom sa vybra la na pIaz a t am sa nehyba la , len sa pozera la na more , na j e dnu lod' na obzo re , 
len t am sta la a nic v iae. 

Anna VIckova 
(1 . m ies to - p roza , AP 2009 ) 


